
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 29ο Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης, σελ. 1680
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1651, 1652, 1653, 1661,

1666, 1669, 1670, 1676, 1677, 1679
3. Ανακοινώνεται ψήφισµα που υπέβαλαν στη Βουλή στις

17-4-2015 τα σωµατεία των εργαζοµένων στα Μεταλλεία
Χαλκιδικής, το Σωµατείο Επιστηµονικού Προσωπικού Μεταλ-
λείων Κασσάνδρας «Ο Αριστοτέλης», το Σωµατείο Εργατο-
τεχνικών και Υπαλλήλων Μεταλλείων Κασσάνδρας «Αγία
Βαρβάρα», το Σωµατείο Υπογειτών Μεταλλείων Κασσάν-
δρας,  και ζητούν πολιτική λύση στο πρόβληµά τους για τη
συνέχιση της επένδυσης των Μεταλλείων Χαλκιδικής, διεκδι-
κώντας το δικαίωµα στην εργασία και την ευηµερία του
τόπου τους, σελ. 1674 - 1675

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανάγνωση αναφορών, σελ. 1662 - 1663
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-

πίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε την αλλαγή του τόπου διεξα-
γωγής της επικείµενης δίκης της Χρυσής Αυγής, σελ. 1664

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης: 

i. σχετικά µε τις καταστροφές στο κέντρο της Αθήνας και
στη Νοµική Σχολή Αθηνών, σελ. 1664

ii. σχετικά µε την ανησυχητική αύξηση εισερχοµένων µετα-
ναστών, σελ. 1680

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:
i. σχετικά µε τις καθυστερήσεις στη διαδικασία της υποβο-

λής φορολογικών δηλώσεων οικονοµικού έτους 2015, σελ.
1666

ii. σχετικά µε τον κατάλογο µεγαλο-οφειλετών φυσικών και
νοµικών προσώπων του ελληνικού δηµοσίου και την εί-
σπραξη των σχετικών οφειλών, σελ. 1669

δ) Προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας
και Τουρισµού:

i. σχετικά µε τις αναγκαίες παρεµβάσεις στο αεροδρόµιο
Ηρακλείου «Νίκος Καζαντζάκης», σελ. 1670

ii. σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευµένων αποδοχών
στους ναυτεργάτες, σελ. 1672

iii. σχετικά µε την «καταχρηστική άσκηση του δικαιώµατος
ακύρωσης του διαγωνισµού για τον αυτοκινητόδροµο Πάτρα
- Πύργος», σελ. 1676

iv. σχετικά µε την εγκατάσταση παράνοµων διοδίων στον
αυτοκινητόδροµο «Α11» Σχηµαταρίου-Χαλκίδος, σελ. 1679

ε) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, σχετικά µε τη δίκη της Χρυσής Αυγής στις 20 Απρι-
λίου στις φυλακές Κορυδαλλού, σελ. 1678

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Με-
ταρρυθµίσεις ποινικών διατάξεων, κατάργηση των καταστη-
µάτων κράτησης Γ’ τύπου και άλλες διατάξεις», σελ. 1652

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Ο Υπουργός Οικονοµικών και ο Αναπληρωτής Υπουργός

Οικονοµικών κατέθεσαν στη Βουλή σχέδιο νόµου µε τίτλο:

«Κύρωση της από 20 Απριλίου 2015 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη µεταφορά τα-
µειακών διαθεσίµων των Φορέων Γενικής Κυβέρνησης προς
επένδυση στην Τράπεζα της Ελλάδος», σελ. 1669

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. σελ. 1670 - 1682
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 1651 - 1670

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΛΑΒΑΝΗ  Ο. , σελ. 1670
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1676
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ο. , σελ. 1651, 1652, 1653
ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 1661
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 1652, 1666
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 1651, 1652
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 1652, 1653, 1661, 1677
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1670, 1676, 1677
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 1651, 1652, 1661
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 1651, 1652, 1661, 1669
ΜΠΑΛΤΑΣ Α. , σελ. 1679

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1670, 1671, 1672
ΒΑΛΑΒΑΝΗ  Ο. , σελ. 1667, 1668, 1669, 1670
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1681, 1682
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 1673, 1674
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 1666, 1668, 1669
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 1669, 1670
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ Ε. , σελ. 1664
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 1676, 1677
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1680, 1682
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 1672, 1673, 1674
ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1679, 1680
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1677, 1678, 1680, 1682
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 1665
ΜΠΑΛΤΑΣ Α. , σελ. 1678, 1679
ΟΡΦΑΝΟΣ Ν. , σελ. 1678
ΠΑΝΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 1665, 1666
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1664
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 1671, 1672, 1676, 1677, 

1679, 1680

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’

Δευτέρα 20 Απριλίου 2015



Αθήνα, σήµερα στις 20 Απριλίου 2015, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
18.18’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΜΠΑΛΑΦΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Μεταρρυθµίσεις ποι-
νικών διατάξεων, κατάργηση των καταστηµάτων κράτησης Γ’
τύπου και άλλες διατάξεις».

Να σας υπενθυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το παρόν
νοµοσχέδιο ψηφίστηκε επί των άρθρων και επί των τροπολογιών
την προηγούµενη Παρασκευή, 17 Απριλίου 2015. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 104 του Κανονισµού της Βουλής, έχει
διανεµηθεί το νοµοσχέδιο µε τις τροπολογίες και τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, που έγιναν δεκτές κατά τη συζήτηση στην Ολοµέλεια. 

Με βάση τα παραπάνω, ερωτάται το Σώµα…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί

της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Να ολοκληρώσω, κύριε

Μητσοτάκη; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

πριν την ψηφοφορία.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Η ψηφοφορία δεν έχει διαδικασία. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ:Βεβαίως και έχει διαδικασία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ένα λεπτό. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο

ως διανεµήθη; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Μισό λεπτό! Δεν µπορείτε να προ-

χωρήσετε. Δώστε µου τον λόγο πρώτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Σύµφωνα µε τον Κανο-

νισµό της Βουλής η απαρτία…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Θέλω να µιλήσω επί της διαδικα-

σίας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ένα λεπτό. Θα σας

απαντήσω. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Μαντεύετε την ερώτηση; Πώς θα απαν-

τήσετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ένα λεπτό. Δεν έχετε

τον λόγο. Να πω εγώ κάτι πρώτα. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Θέλω να τοποθετηθώ πριν την ψη-

φοφορία, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ο Κανονισµός της Βου-

λής  προβλέπει ότι η απαρτία διαπιστούται από το Προεδρείο, από
τον προεδρεύοντα. Και νοµίζω…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Μα πού ξέρετε τι θέλω να πω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Δείτε το άρθρο 69 πα-

ράγραφος 4…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Πώς ξέρετε τι θέλω να πω; Δώστε

µου τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Θα σας δώσω τον λόγο.

Μην επιµένετε. Θα σας δώσω τον λόγο. Διαβάστε, όµως, πριν το
άρθρο 69 παράγραφος 4 όπου αναφέρει τον τρόπο µε τον οποίο
διαπιστώνεται η απαρτία. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Δώστε µου τον λόγο πρώτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριε συνάδελφε, µη µι-

λάµε ταυτόχρονα. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Μητσοτάκη. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θυµίζω στο Σώµα

ότι την προηγούµενη εβδοµάδα και συγκεκριµένα την Πέµπτη 16
Απριλίου η Πρόεδρος της Βουλής, εισερχόµενη στην Αίθουσα µε
καθυστέρηση πενήντα λεπτών, διέκοψε τη συνεδρίαση, επικαλού-
µενη το άρθρο 24 του Κανονισµού και διαπιστώνοντας ότι δεν
υπήρχε απαρτία για να ξεκινήσει η συνεδρίαση. 

Εµείς τότε εκφράσαµε τις επιφυλάξεις µας σχετικά µε τη δυνα-
τότητα της Προέδρου να διαπιστώσει απαρτία για την έναρξη της
συνεδρίασης και επισηµάναµε αυτό, το οποίο η ίδια η Πρόεδρος
έλεγε, ότι σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής και το άρθρο
24 η Βουλή δεν µπορεί να αποφασίσει χωρίς την απόλυτη πλει-
οψηφία των παρόντων Βουλευτών. 

Από τη στιγµή, λοιπόν, που υπάρχει αυτό το προηγούµενο το
οποίο επιβλήθηκε από την ίδια την Πρόεδρο, είναι απολύτως
σαφές ότι η Βουλή δεν µπορεί να αποφασίσει –να ψηφίσει δηλαδή
το νοµοσχέδιο στο σύνολό του- καθώς δεν υπάρχουν στην Αί-
θουσα εβδοµήντα πέντε Βουλευτές. 

Κατά συνέπεια, θα σας παρακαλούσα να διακόψετε τη συνε-
δρίαση ή να µεταθέσετε την ψηφοφορία για αργότερα. Ενδεχο-
µένως, στη συνέχεια να εµφανιστούν οι Βουλευτές. Φαντάζοµαι
ότι δεν θα υπάρχει καµµία αντίρρηση από το Σώµα να διακοπεί η
διαδικασία του Κοινοβουλευτικού Ελέγχου και να γίνει κανονικά η
ψηφοφορία. Σε καµµία περίπτωση, όµως, δεν µπορεί να γίνει η
ψηφοφορία. 

Φαντάζοµαι ότι και η Πρόεδρος, από τη Ρώµη που βρίσκεται,
θα είναι σφόδρα ενοχληµένη µε την πρακτική να ακυρώνεται, η
ίδια η πολιτική, την οποία εφάρµοσε, από εσάς. Φαντάζοµαι ότι το
Προεδρείο έχει κοινή άποψη επί του θέµατος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Βγάλτε τη στην οθόνη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριε Κικίλια, δεν

έχετε τον λόγο. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΣΤ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ να µη διεξαχθεί η
ψηφοφορία, µέχρι να διαπιστωθεί η απαρτία, την οποία και η ίδια
η Πρόεδρος απαιτούσε. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ορίστε, κυρία Γεροβα-

σίλη, έχετε τον λόγο. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι αυτή τη στιγµή

γίνεται πολύ συνειδητά µία διαδικασία, προκειµένου να τορπιλιστεί
µία πολύ απλή διαδικασία. 

Την προηγούµενη φορά, η Πρόεδρος, µετά την καθυστέρηση,
είπε ότι στην έναρξη της συζητήσεως του νοµοσχεδίου χρειαζόταν
να ληφθεί απόφαση και επί της διαδικασίας, η οποία θα ακολου-
θούσε τις επόµενες δύο µέρες. Ήταν ένα τελείως διαφορετικό
θέµα. 

Σήµερα, το θέµα είναι τελείως τυπικό. Νοµίζω ότι συνειδητά γί-
νεται αυτό, προκειµένου να δηµιουργείται φασαρία τώρα εκ του
µηδενός. Ας το δούµε λίγο σοβαρά το θέµα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Θα στεναχωρηθεί η κ. Κωνσταντο-
πούλου µε αυτό που είπατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Τον λόγο έχει ο κ. Θεο-
χάρης. 

ΧΑΡΗΣ ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που στη διαδι-
κασία την οποία µνηµόνευσε ο κ. Μητσοτάκης δεν είχαµε λάβει
θέση υπέρ της διαδικασίας ούτε και κατά -που διάλεξε η Πρό-
εδρος της Βουλής η κ. Κωνσταντοπούλου- πρέπει να συµφωνή-
σουµε ότι καλό θα είναι να µην έχουµε δύο µέτρα και δύο σταθµά,
ανάλογα µε το πως βολεύουν οι καταστάσεις. Είναι προφανώς ευ-
τελισµός των διαδικασιών του Κοινοβουλίου όταν τη µία φορά, για
να µπορέσουµε να ξεκινήσουµε ή για να δικαιολογηθούµε -δεν ξέ-
ρουµε για ποιο λόγο δεν ξεκίνησε η διαδικασία στην ώρα της- θέ-
τουµε ζήτηµα απαρτίας για την εκκίνηση της διαδικασίας. Θυµίζω
ότι τότε δεν ξεκίνησε η διαδικασία για τη συζήτηση. Ο Κανονισµός
της Βουλής θέτει ζήτηµα απαρτίας στην ψηφοφορία. Ετέθη από
την Πρόεδρο της Βουλής για πρώτη φορά ζήτηµα απαρτίας στη
συζήτηση, παρ’ όλο που δεν αναφερόταν στον Κανονισµό και
τώρα, αυτή τη στιγµή, συζητάµε ότι µπορούµε να ξεκινήσουµε την
ψηφοφορία χωρίς απαρτία. 

Νοµίζω ότι για λόγους τάξης και ίδιας διαχείρισης ίδιων κατα-
στάσεων πρέπει να αναβληθεί η ψηφοφορία ή να δοθούν δέκα
λεπτά, όπως είχαν δοθεί τότε για να µπορέσει να γεµίσει η Ολο-
µέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Τον λόγο έχει ο κ. Κου-
τσούκος. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή είστε άνθρω-
πος της συνεννόησης και του διαλόγου, σας παρακαλώ πολύ να
διαπιστώσετε πού µας οδηγούν οι αντιφατικές και αυταρχικές µε-
θοδεύσεις της Προέδρου της Βουλής, καθώς οι πενήντα επτά
Βουλευτές που διαπίστωσε προχθές ότι δεν ήταν απαρτία είναι
σήµερα πολύ λιγότεροι.

Άρα, θα πρέπει να αποφασίσετε, λοιπόν, ως Προεδρείο να λει-
τουργεί η Βουλή µε έναν ενιαίο τρόπο και ενιαία κριτήρια, για να
µην οδηγηθούµε σε ευτελισµό των διαδικασιών.

Εγώ προχθές, επειδή έθεσα θέµα ότι κακώς η κυρία Πρόεδρος
ανέβαλε τη συνεδρίαση, διότι δεν προέβλεπε ο Κανονισµός την
ερµηνεία την οποία µόνη της έδωσε και χωρίς να ρωτήσει το
Σώµα, δεν θέτω θέµα. Αλλά παραδοσιακά η Βουλή, όταν ψήφιζε
τα νοµοσχέδια, τα ψήφιζε διά των εισηγητών κι επειδή εδώ είµαι
δέκα χρόνια, δεν µπορώ να αναιρώ τον εαυτό µου.

Θέλω να σας παρακαλέσω, λοιπόν, το σηµερινό να γίνει µάθηµα
για το Προεδρείο και την Πρόεδρό του για να µην οδηγούµαστε
σε αντιφατικές, αυταρχικές και διαδικασίες ευτελισµού του Κοινο-
βουλίου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Μετά και τις τοποθετή-

σεις, οι οποίες έχουν τη δική τους λογική και ιδιαίτερα η τοποθέ-
τηση του κ. Κουτσούκο για την οποία τον ευχαριστούµε, αλλά και
τις υπόλοιπες, µε βάση και τις προσελεύσεις, και –επαναλαµβάνω-
σύµφωνα µε το άρθρο 69 παράγραφο 4 και µιλάω µε µια λογική
συνεννόησης και όχι διαδικαστικών δυσχερειών χωρίς λόγο –αν
υπήρξε κάποιος λόγος, θα ήµουν πρώτος εγώ που θα το έθετα-
νοµίζω ότι από την πλευρά µου µπορώ να διαπιστώσω την ύπαρξη

απαρτίας και ζητώ από το Σώµα να προχωρήσουµε µε τη συναί-
νεση του Σώµατος στην ψηφοφορία και να ερωτήσω αν γίνεται
δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολό του ως διενεµήθη.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Μισό λεπτό θέλω τον λόγο, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας):Δεν έχετε τον λόγο!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ:Να συµφωνήσω µαζί σας θέλω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ακούσαµε την άποψή

σας. Με αυτήν ως δεδοµένη…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Απαρτία δεν έχουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Παρακαλώ πολύ, δεν

χρειάζονται συζητήσεις. 
Αυτή τη στιγµή διαπιστώνω ότι υπάρχει απαρτία, µε βάση και

τις προσελεύσεις που υπήρξαν.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Μεταρ-

ρυθµίσεις ποινικών διατάξεων, κατάργηση των καταστηµάτων
κράτησης Γ’ τύπου και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου και έχει ως εξής:

«Μεταρρυθµίσεις ποινικών διατάξεων, κατάργηση των
καταστηµάτων κράτησης Γ’ τύπου και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
Άρθρο 1

Κατάργηση των καταστηµάτων κράτησης Γ’ τύπου

1. Τα άρθρα 1, πλην των παραγράφων 2, και 7, 2 και 3 του ν.
4274/2014 (Α’147) καταργούνται. Επίσης, καταργείται το π.δ. 168
/2014, o Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας Καταστηµάτων Κρά-
τησης και Αυτοτελών Τµηµάτων Γ’ Τύπου, καθώς και κάθε άλλη
διάταξη κατά το µέρος που αναφέρονται στα «καταστήµατα κρά-
τησης Γ’ τύπου».

2. Η παρ. 2 του άρθρου 19 του Σωφρονιστικού Κώδικα (ν.
2776/1999) αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Τα γενικά καταστήµατα κράτησης διακρίνονται σε Α’ και Β’
τύπου. Με την επιφύλαξη των διατάξεων των παραγράφων 4 και
5 του άρθρου 11, στα καταστήµατα Α’ τύπου κρατούνται οι υπό-
δικοι, οι κρατούµενοι για χρέη και οι κατάδικοι σε ποινή φυλάκισης
και στα Β’ τύπου κρατούνται όλοι οι υπόλοιποι κρατούµενοι.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
Τροποποιήσεις στον Ποινικό Κώδικα

Άρθρο 2

Το άρθρο 54 του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 54

Η διάρκεια του περιορισµού σε ειδικό κατάστηµα κράτησης
νέων δεν υπερβαίνει τα πέντε (5) έτη ούτε είναι µικρότερη από έξι
(6) µήνες, αν για την πράξη που τελέστηκε ο νόµος απειλεί κά-
θειρξη µέχρι δέκα (10) έτη. Αν η απειλούµενη ποινή είναι ισόβια
κάθειρξη ή πρόσκαιρη µεγαλύτερη αυτής του προηγούµενου εδα-
φίου, η διάρκεια του περιορισµού σε ειδικό κατάστηµα κράτησης
νέων δεν υπερβαίνει τα δέκα (10) έτη ούτε είναι µικρότερη από
δύο (2)».

Άρθρο 3

Το άρθρο 56 του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 56

1. Με ιδιαίτερους νόµους κανονίζεται ο τρόπος εκτέλεσης των
ποινών, που προβλέπουν τα άρθρα 38 και 51-55, καθώς επίσης και
των µέτρων ασφάλειας που προβλέπουν τα άρθρα 69-72.

2. Εκείνος στον οποίο επιβλήθηκε ποινή φυλάκισης ή κάθειρξης
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έως δέκα (10) ετών και έχει υπερβεί το εβδοµηκοστό πέµπτο (75ο)
έτος της ηλικίας του, εκτίει την ποινή ή το υπόλοιπο της ποινής
στην κατοικία του, εκτός αν µε ειδική αιτιολογία κριθεί ότι η έκτιση
της ποινής σε κατάστηµα κράτησης είναι απολύτως αναγκαία για
να αποτραπεί αυτός από την τέλεση άλλων αντίστοιχης βαρύτη-
τας εγκληµάτων. Εάν το πιο πάνω όριο ηλικίας έχει συµπληρωθεί
κατά την εκδίκαση της υπόθεσης, αποφασίζει το δικαστήριο που
επιβάλλει την ποινή. Σε κάθε άλλη περίπτωση, αποφασίζει το συµ-
βούλιο πληµµελειοδικών µετά από αίτηση του καταδικασµένου.

3. Οι εκτίοντες ποινή στην κατοικία τους δύνανται να λαµβάνουν
άδεια εξόδου από αυτήν από τον εισαγγελέα πληµµελειοδικών του
τόπου έκτισης για λόγους εκπαίδευσης, εργασίας ή νοσηλείας. Οι
ίδιοι υποχρεούνται να εµφανίζονται το πρώτο πενθήµερο κάθε
µήνα στο αστυνοµικό τµήµα του τόπου κατοικίας τους. Αν παρα-
λείψουν την υποχρέωσή τους αυτή, ο εισαγγελέας έκτισης της
ποινής, εκτιµώντας τη συχνότητα των παραλείψεων και τους λό-
γους στους οποίους οφείλονται, µπορεί να: α) προβαίνει σε συ-
στάσεις, β) διατάξει την έκτιση µέρους της ποινής τους που δεν
µπορεί να υπερβαίνει τον ένα (1) µήνα στο κατάστηµα κράτησης
ή γ) διατάξει την έκτιση της ποινής τους στο κατάστηµα κράτησης.
Η διάταξη του άρθρου 107 έχει και εδώ ανάλογη εφαρµογή.»

Άρθρο 4

Το άρθρο 74 του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 74

1. Με την επιφύλαξη των σχετικών διατάξεων που περιλαµβά-
νονται σε διεθνείς συµβάσεις που έχουν κυρωθεί από τη χώρα, το
δικαστήριο µπορεί να διατάξει την απέλαση αλλοδαπού που κα-
ταδικάσθηκε σε κάθειρξη, εάν κρίνει ότι η παραµονή του στη χώρα
δεν συµβιβάζεται προς τους όρους της κοινωνικής συµβίωσης,
λαµβάνοντας υπόψη ιδίως το είδος του εγκλήµατος για το οποίο
καταδικάστηκε, το βαθµό της υπαιτιότητάς του, τις ειδικές συνθή-
κες τέλεσης της πράξης, τις συνέπειες αυτής, το χρόνο παραµο-
νής του στο ελληνικό έδαφος, τη νοµιµότητα ή µη της παραµονής
του, την εν γένει συµπεριφορά, τον επαγγελµατικό προσανατολι-
σµό, την ύπαρξη οικογένειας και γενικότερα το βαθµό ένταξης
αυτού στην ελληνική κοινωνία. Αν ο αλλοδαπός κατά το χρόνο τέ-
λεσης της πράξης ήταν ανήλικος, για την απέλασή του λαµβάνεται
υπόψη και η τυχόν νόµιµη εγκατάσταση και παραµονή της οικο-
γένειάς του στη χώρα ή στην περίπτωση που η οικογένεια του δια-
µένει στην αλλοδαπή, ο υφιστάµενος στη χώρα προορισµού
σοβαρός κίνδυνος κατά της ζωής, της σωµατικής ακεραιότητας ή
της προσωπικής ή γενετήσιας ελευθερίας του. Η απέλαση εκτε-
λείται αµέσως µετά την έκτιση της ποινής ή την απόλυση από τις
φυλακές. Το ίδιο ισχύει και όταν η απέλαση επιβλήθηκε από το δι-
καστήριο ως παρεπόµενη ποινή.

2. Το δικαστήριο µπορεί, επίσης, να διατάξει την απέλαση από
τη χώρα κάθε αλλοδαπού στον οποίο επιβλήθηκε µέτρο ασφά-
λειας των άρθρων 69, 71 και 72. Σε αυτή την περίπτωση, η απέ-
λαση µπορεί να διαταχθεί σε αντικατάσταση αυτών των µέτρων.

3. Το δικαστήριο που αποφασίζει την απέλαση του αλλοδαπού
δράστη επιβάλλει σε αυτόν απαγόρευση επανεισόδου του στη
χώρα, για χρονικό διάστηµα έως δέκα (10) ετών. Το συµβούλιο
πληµµελειοδικών του τόπου του δικαστηρίου που επέβαλε την
απέλαση, µετά από γνώµη της αρµόδιας αστυνοµικής αρχής, µπο-
ρεί να επιτρέψει την επιστροφή του αλλοδαπού στη χώρα ύστερα
από αίτησή του, αφού περάσει µια τριετία από την εκτέλεση της
απέλασης, µε την επιφύλαξη των διατάξεων του δικαίου της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Ο χρονικός περιορισµός του προηγούµενου
εδαφίου δεν ισχύει σε περίπτωση αλλοδαπού ο οποίος έχει τελέ-
σει γάµο µε Έλληνα υπήκοο, για όσο χρονικό διάστηµα διαρκεί ο
γάµος, καθώς και σε περίπτωση παλιννοστούντος ελληνικής κα-
ταγωγής. Το συµβούλιο αποφαίνεται αµετάκλητα και µπορεί να
εξετάσει νέα αίτηση για επιστροφή µόνο µετά την πάροδο ενός
(1) έτους από την απόρριψη της προηγούµενης.

4.α. Η απέλαση εκτελείται µε ενέργειες των αρµόδιων αστυνο-
µικών αρχών, σύµφωνα µε την οικεία νοµοθεσία περί αλλοδαπών,
καθώς και τους κανόνες του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου.
Πέντε (5) µήνες πριν από τη συµπλήρωση του χρόνου για την υφ’
όρον απόλυση του κρατούµενου, ο διευθυντής του καταστήµατος
κράτησης υποχρεούται να ενηµερώσει σχετικά τον εισαγγελέα
πληµµελειοδικών του τόπου κράτησης, ώστε ο τελευταίος να πα-

ραγγείλει αµέσως στην αρµόδια αστυνοµική αρχή τη διερεύνηση
του εφικτού της απέλασης και την προετοιµασία για την υλοποί-
ησή της. Τουλάχιστον ένα (1) µήνα πριν από τη συµπλήρωση του
χρόνου για την υφ’ όρον απόλυση, η αρµόδια αστυνοµική αρχή
αναφέρει, µε αιτιολογηµένη έκθεσή της, στον εισαγγελέα του
τόπου κράτησης εάν η απέλαση είναι εφικτή. Σε περίπτωση που η
απέλαση είναι εφικτή, εκτελείται αµέσως µετά την υφ’ όρον από-
λυση ή την έκτιση της ποινής του κρατουµένου. Με αιτιολογηµένη
διάταξη του εισαγγελέα πληµµελειοδικών του τόπου κράτησης, η
κράτηση µπορεί να παραταθεί για ένα (1) µήνα µόνο από το χρόνο
της υφ’ όρον απόλυσης ή έκτισης της ποινής, εφόσον η διαδικασία
απέλασης έχει ξεκινήσει και πρόκειται να εκτελεστεί µέσα σε αυτό
το χρονικό διάστηµα. Μετά την παρέλευση του χρόνου αυτού και
εφόσον η απέλαση δεν έχει πραγµατοποιηθεί, µε διάταξη του ει-
σαγγελέα πληµµελειοδικών του τόπου κράτησης αναστέλλεται
υποχρεωτικά η απέλαση του αλλοδαπού, του επιβάλλονται οι όροι
που προβλέπονται στην παρ. 3 του άρθρου 100 ή ορισµένοι από
αυτούς και ο κρατούµενος απολύεται αµέσως.

β. Σε περίπτωση που ο αλλοδαπός παρεµποδίζει την προετοι-
µασία της αποµάκρυνσής του, αρνούµενος να συνεργαστεί µε τις
αρχές και να αποκαλύψει τα πραγµατικά του στοιχεία, ο εισαγγε-
λέας πληµµελειοδικών του τόπου κράτησης µπορεί να παρατείνει
την κράτησή του µέχρι και τρεις (3) µήνες από το χρόνο της υφ’
όρον απόλυσης ή έκτισης της ποινής. Στην περίπτωση αυτή, όπως
και στην περίπτωση α’, ο αλλοδαπός παραµένει µέχρι την εκτέ-
λεση της απέλασής του σε ειδικό χώρο του καταστήµατος κράτη-
σης ή του θεραπευτικού καταστήµατος ή σε ειδικό χώρο των
αστυνοµικών αρχών που δηµιουργούνται για το σκοπό αυτόν, µε
εντολή του εισαγγελέα πληµµελειοδικών του τόπου κράτησης.
Κατά της εισαγγελικής διάταξης που παρατείνει την κράτηση, ο
κρατούµενος µπορεί να υποβάλει προσφυγή, για την οποία απο-
φαίνεται αµετάκλητα ο αρµόδιος εισαγγελέας εφετών µέσα σε
προθεσµία δεκαπέντε (15) ηµερών. Μετά την παρέλευση του τρι-
µήνου, µε διάταξη του εισαγγελέα πληµµελειοδικών του τόπου
κράτησης αναστέλλεται υποχρεωτικά η απέλαση του αλλοδαπού,
του επιβάλλονται οι όροι που προβλέπονται στην παρ. 3 του άρ-
θρου 100 ή ορισµένοι από αυτούς και ο κρατούµενος απολύεται
αµέσως.

γ. Όταν η απέλαση καταστεί εφικτή κατά την αιτιολογηµένη
γνώµη της αστυνοµικής αρχής, η απόφαση αναστολής αυτής ανα-
καλείται µε την ίδια διαδικασία που εκδόθηκε και διατάσσεται η
κράτηση του αλλοδαπού για την πραγµατοποίηση της απέλασης
για χρονικό διάστηµα το πολύ δεκαπέντε (15) ηµερών.

5. Εάν, σύµφωνα µε την αιτιολογηµένη έκθεση της αστυνοµικής
αρχής κατά την περίπτωση α’ της παραγράφου 4, η απέλαση δεν
είναι εφικτή για οποιονδήποτε λόγο και ιδίως επειδή: α) ο αλλο-
δαπός είναι ανιθαγενής ή ζητεί διεθνή προστασία ή απολαµβάνει
διεθνή προστασία, ή β) δεν λειτουργεί ή δεν συνεργάζεται η προ-
ξενική αρχή της χώρας καταγωγής του ή γ) η χώρα του δεν συνι-
στά ασφαλή προορισµό ή τυχόν επιστροφή συνιστά παραβίαση
του άρθρου 3 της ΕΣΔΑ ή δ) δεν τον δέχεται η χώρα καταγωγής
του, τότε, µετά την υφ’ όρον απόλυση ή την έκτιση ποινής, ο ει-
σαγγελέας πληµµελειοδικών του τόπου κράτησης αναστέλλει
υποχρεωτικά µε διάταξή του την απέλαση, επιβάλλει τους όρους
που προβλέπονται στην παράγραφο 3 του άρθρου 100 ή ορισµέ-
νους από αυτούς και ο κρατούµενος απολύεται αµέσως. Όταν η
απέλαση καταστεί εφικτή, εφαρµόζεται αναλόγως η περίπτωση γ’
της προηγούµενης παραγράφου.

6. Αυτός που παραβιάζει τον όρο ή τους όρους που του έχουν
επιβληθεί από τον εισαγγελέα πληµµελειοδικών κατά την ανα-
στολή της απέλασης, τιµωρείται µε την ποινή του άρθρου 182
παρ. 1.»

Άρθρο 5

Στο άρθρο 94 του Ποινικού Κώδικα προστίθεται παράγραφος
4 ως εξής:

«4. Ποινές, οι οποίες επιβάλλονται για κακουργήµατα ή µε δόλο
τελούµενα πληµµελήµατα και εµπεριέχουν άσκηση σωµατικής
βίας και έχουν διαπραχθεί από κρατούµενους κατά άλλων κρα-
τουµένων ή υπαλλήλων των καταστηµάτων κράτησης ή κατά τη
διάρκεια άδειας, εκτίονται ολόκληρες µετά την έκτιση της ποινής
που επιβλήθηκε ή που θα επιβληθεί για την πράξη για την οποία
ήταν κρατούµενος ο υπαίτιος.»
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Άρθρο 6

1. Το άρθρο 105 παράγραφος 1 περίπτωση γ’ του Ποινικού Κώ-
δικα αντικαθίσταται ως εξής:

«γ) προκειµένου για ισόβια κάθειρξη, τουλάχιστον δεκαεννέα
(19) έτη».

2. Η παρ. 2 του άρθρου 105 του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Το χρονικό διάστηµα των τριών πέµπτων περιορίζεται στα
δύο πέµπτα της ποινής που επιβλήθηκε και προκειµένου για ισόβια
κάθειρξη, τα δεκαεννέα (19) έτη περιορίζονται σε δεκαπέντε (15)
έτη, αν ο κατάδικος έχει υπερβεί το εβδοµηκοστό (70ο) έτος της
ηλικίας του. Το χρονικό διάστηµα των δεκαπέντε (15) ετών προ-
σαυξάνεται κατά τα δύο πέµπτα των λοιπών ποινών που τυχόν
έχουν επιβληθεί, στην περίπτωση που αυτές συντρέχουν σωρευ-
τικά. Σε κάθε περίπτωση όµως, ο κατάδικος µπορεί να απολυθεί,
αν έχει εκτίσει δεκαεννέα (19) έτη. Μετά τη συµπλήρωση του εξη-
κοστού πέµπτου (65ο)  έτους της ηλικίας του καταδίκου, κάθε
ηµέρα παραµονής του σε σωφρονιστικό κατάστηµα υπολογίζεται
ευεργετικά ως δύο (2) ηµέρες εκτιόµενης ποινής. Αν ο κατάδικος
εργάζεται, κάθε ηµέρα απασχόλησης υπολογίζεται ως επιπλέον
µισή ηµέρα εκτιόµενης ποινής. Αν για τους καταδίκους αυτούς
προκύπτει από άλλες διατάξεις ευνοϊκότερος υπολογισµός, εφαρ-
µόζονται εκείνες. Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου δεν
εφαρµόζονται σε καταδίκους για το έγκληµα της εσχάτης προδο-
σίας, για τους οποίους εξακολουθεί να ισχύει η παρ. 2 του άρθρου
105 του ν. 1492/1950, Κύρωση του Ποινικού Κώδικα.»

3. Η παρ. 6 του άρθρου 105 του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται
ως εξής:

«6. Για τη χορήγηση της υφ’ όρον απόλυσης, ως ποινή που εκτί-
θηκε θεωρείται αυτή που υπολογίστηκε ευεργετικά σύµφωνα µε
τις ισχύουσες διατάξεις. Προκειµένου για ποινές κάθειρξης δεν
µπορεί να χορηγηθεί πάντως στον κατάδικο η υφ’ όρον απόλυση,
αν δεν έχει παραµείνει στο σωφρονιστικό κατάστηµα για χρονικό
διάστηµα ίσο µε το ένα τρίτο της ποινής που του επιβλήθηκε και,
σε περίπτωση ισόβιας κάθειρξης, δεκαπέντε (15) έτη. Το χρονικό
διάστηµα του ενός τρίτου ή, σε περίπτωση ισόβιας κάθειρξης, των
δεκαπέντε (15) ετών, προσαυξάνεται κατά τα δύο πέµπτα των λοι-
πών ποινών που τυχόν έχουν επιβληθεί, στην περίπτωση που
αυτές συντρέχουν σωρευτικά. Σε κάθε περίπτωση όµως ο κατά-
δικος µπορεί να απολυθεί αν έχει εκτίσει δεκαεννέα (19) έτη. Οι
διατάξεις της παρούσας παραγράφου δεν εφαρµόζονται σε
όσους καταδικάσθηκαν για το έγκληµα της εσχάτης προδοσίας,
για τους οποίους εξακολουθεί να ισχύει το άρθρο 5 του ν.
2058/1952. Επίσης, οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου δεν
εφαρµόζονται σε όσους καταδικάσθηκαν για το έγκληµα της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 299, εφόσον η πράξη τελέσθηκε κατά τη
διάρκεια της κράτησής τους σε σωφρονιστικό κατάστηµα.»

4. Η παρ. 7 του άρθρου 105 του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται
ως εξής:

«7. Κάθε ηµέρα κράτησης κρατουµένων που πάσχουν από ηµι-
πληγία ή παραπληγία, σκλήρυνση κατά πλάκας ή έχουν υποβληθεί
σε επέµβαση µεταµόσχευσης καρδιάς, ήπατος, νεφρού ή µυελού
ή είναι φορείς του συνδρόµου επίκτητης ανοσοποιητικής ανεπάρ-
κειας ή πάσχουν από κακοήθη νεοπλάσµατα ή από νεφρική ανε-
πάρκεια για την οποία γίνεται τακτική αιµοκάθαρση ή από
φυµατίωση κατά τη διάρκεια της θεραπείας της, υπολογίζεται
ευεργετικά ως δύο (2) ηµέρες εκτιόµενης ποινής.

Το ίδιο ισχύει και για: α) κρατούµενους µε ποσοστό αναπηρίας
πενήντα τοις εκατό (50%) και άνω, που δεν µπορούν να εργα-
στούν, εφόσον κρίνεται ότι η παραµονή τους στο κατάστηµα κρά-
τησης καθίσταται ιδιαίτερα επαχθής λόγω αδυναµίας
αυτοεξυπηρέτησης, β) κρατούµενους µε ποσοστό αναπηρίας
εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και άνω, γ) κρατούµενους στους
οποίους απαγορεύεται ύστερα από γνωµάτευση από Κέντρο Πι-
στοποίησης Αναπηρίας (ΚΕ.Π.Α.) η ανάληψη εργασίας ή απασχό-
λησης που µπορεί βάσιµα να προκαλέσει σοβαρή και µόνιµη
βλάβη στην υγεία τους, δ) κρατούµενους οι οποίοι νοσηλεύονται
σε θεραπευτικά καταστήµατα ή νοσοκοµεία εφόσον η νοσηλεία
τους έχει διαρκέσει τουλάχιστον τέσσερις (4) µήνες, ε) κρατούµε-
νες µητέρες για όσο διάστηµα έχουν µαζί τους τα ανήλικα τέκνα
τους, στ) κρατούµενους που συµµετέχουν σε θεραπευτικό πρό-
γραµµα ψυχικής απεξάρτησης από ναρκωτικά εγκεκριµένου, κατά
το άρθρο 51 του ν. 4139/2013 (Α’ 74), οργανισµού και ζ) κρατού-

µενους για όσο διάστηµα διαρκεί η κράτησή τους σε χώρους
αστυνοµικών τµηµάτων ή αστυνοµικών διευθύνσεων.

Η διακρίβωση της αναπηρίας στις περιπτώσεις α’ και β’ γίνεται
µε τη διαδικασία της παραγράφου 4 του άρθρου 110Α. Ο ευεργε-
τικός υπολογισµός διενεργείται από τον αρµόδιο δικαστικό λει-
τουργό κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 46 παρ. 1 του
Σωφρονιστικού Κώδικα και λαµβάνεται υπόψη εκτός από την υφ’
όρον απόλυση και για τη λήξη της έκτισης της ποινής, τη µετα-
τροπή της σε χρηµατική ποινή ή κοινωφελή εργασία ή την αθροι-
στική έκτιση των ποινών.»

5. Μετά την παρ. 7 του άρθρου 105 του Ποινικού Κώδικα προ-
στίθεται παράγραφος 8 ως εξής:

«8. Σε κάθε περίπτωση, η προσµέτρηση για τον ευεργετικό υπο-
λογισµό των ηµερών ποινής των καταδίκων ή υποδίκων δεν δια-
κόπτεται λόγω νοσηλείας στο Νοσοκοµείο Κρατουµένων, στο
Ψυχιατρείο Κρατουµένων Κορυδαλλού, καθώς και σε οποιοδή-
ποτε άλλο νοσηλευτικό ίδρυµα.»

6. Το άρθρο 110Α του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 110Α

1. Η απόλυση υπό όρο χορηγείται ανεξαρτήτως της συνδροµής
των προϋποθέσεων των άρθρων 105 και 106, εφόσον ο κατάδικος
νοσεί από σύνδροµο επίκτητης ανοσοποιητικής ανεπάρκειας ή
από χρόνια νεφρική ανεπάρκεια και υποβάλλεται σε τακτική αιµο-
κάθαρση ή από ανθεκτική φυµατίωση ή είναι τετραπληγικός ή έχει
υποστεί µεταµόσχευση ήπατος, µυελού και καρδιάς ή πάσχει από
κακοήθη νεοπλάσµατα τελικού σταδίου ή από κίρρωση του ήπα-
τος µε αναπηρία άνω του εξήντα επτά τοις εκατό (67%) ή από γε-
ροντική άνοια έχοντας υπερβεί το ογδοηκοστό (80ο) έτος της
ηλικίας.

2. Η απόλυση χορηγείται, ανεξαρτήτως της συνδροµής των
προϋποθέσεων των άρθρων 105 και 106 και στις πιο κάτω περι-
πτώσεις, που έχει επιβληθεί πρόσκαιρη στερητική της ελευθερίας
ποινή: α) στους καταδίκους µε ποσοστό αναπηρίας πενήντα τοις
εκατό (50%) και άνω εφόσον κρίνεται ότι η παραµονή τους στο
κατάστηµα κράτησης καθίσταται ιδιαίτερα επαχθής λόγω αδυνα-
µίας αυτοεξυπηρέτησης και β) στους καταδίκους µε ποσοστό ανα-
πηρίας εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και άνω. Σε περίπτωση
πρόσκαιρης κάθειρξης, απαιτείται να έχει εκτιθεί µε οποιονδήποτε
τρόπο το ένα πέµπτο της ποινής.

3. Σε περίπτωση ισόβιας κάθειρξης ο κρατούµενος που έχει πο-
σοστό αναπηρίας ογδόντα τοις εκατό (80%) και άνω αν έχει εκτίσει
µε οποιονδήποτε τρόπο πέντε (5) έτη στην περίπτωση που το έγ-
κληµά του δεν ενέχει ανθρωποκτονία, ή δέκα (10) έτη σε κάθε
άλλη περίπτωση, εκτίει το υπόλοιπο της ποινής του στην κατοικία
του, µε ανάλογη εφαρµογή του άρθρου 56 παρ. 3. Στην περί-
πτωση αυτή δύναται να επιβληθεί ηλεκτρονική επιτήρηση, όπως
αυτή ορίζεται στο άρθρο 283Α του Κώδικά Ποινικής Δικονοµίας.
Επίσης, είναι δυνατή η επιβολή όρων κατά ανάλογη εφαρµογή του
άρθρου 100 παράγραφοι 2 και 3 του Ποινικού Κώδικά.

4. Η διακρίβωση των προηγούµενων προϋποθέσεων γίνεται
µετά από αίτηση του κρατούµενου από το αρµόδιο συµβούλιο
πληµµελειοδικών ή, στην περίπτωση κρατούµενου που εκτίει ποινή
ισόβιας κάθειρξης, από το συµβούλιο εφετών. Ο εισαγγελέας,
µετά την υποβολή της αίτησης, διατάσσει ειδική πραγµατογνωµο-
σύνη για τη διακρίβωση των προϋποθέσεων των προηγούµενων
παραγράφων και την πιστοποίηση του ποσοστού αναπηρίας, αν
αυτό δεν έχει βεβαιωθεί από το Κέντρο Πιστοποίησης Αναπηρίας
(ΚΕ.Π.Α.). Η κατά τα άνω ειδική πραγµατογνωµοσύνη ή η βεβαί-
ωση από το ΚΕ.Π.Α. υποβάλλεται από τον εισαγγελέα στο αρµόδιο
συµβούλιο µαζί µε την πρότασή του. Κατά του βουλεύµατος του
συµβουλίου εφετών µπορεί να ασκηθεί αναίρεση. Οι λεπτοµέρειες
σχετικά µε την ως άνω ειδική πραγµατογνωµοσύνη καθορίζονται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων και Υγείας.

5. Με την επιφύλαξη των άρθρων 107 και 108, η απόλυση υπό
όρο κατά τις παραγράφους 1 και 2 σηµειώνεται στο Ποινικό Μη-
τρώο του καταδίκου, χορηγείται µόνο µια φορά και επεκτείνεται
αυτοδικαίως σε όλες τις συντρέχουσες στην έκτιση ποινές, για τις
οποίες µπορεί να καθοριστεί συνολική ποινή κατ’ άρθρο 551 του
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας.

6. Η καταδίκη κατά τη διάρκεια της δοκιµασίας για πράξη που
τελέστηκε πριν την έναρξη της έκτισης της ποινής, για την οποία
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χορηγήθηκε η απόλυση υπό όρο, δεν επιφέρει την ανάκληση της
απόλυσης.

7. Σε όλες τις ανωτέρω περιπτώσεις, εκτός της επιβολής ισό-
βιας κάθειρξης, δύναται να επιβληθεί µόνο ο όρος της απαγόρευ-
σης εξόδου από τη χώρα. Ανάκληση απόλυσης για παραβίαση
όρου δεν χωρεί όταν αυτή προκλήθηκε από λόγους υγείας.

8. Σε όσους απολύονται κατά τις διατάξεις του παρόντος άρ-
θρου δεν χωρεί προσωποκράτηση.»

Άρθρο 7

1. Μετά την παρ. 3 του άρθρου 124 του Ποινικού Κώδικα προ-
στίθεται παράγραφος 3α, ως εξής:

« 3.α. Το δικαστήριο µπορεί να αντικαταστήσει το αναµορφω-
τικό µέτρο της περίπτωσης ιβ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 122
που έχει επιβληθεί σε ποινικά υπεύθυνο ανήλικο για πράξη, την
οποία αν τελούσε ενήλικος θα ήταν κακούργηµα και εµπεριέχει
στοιχεία βίας, µε περιορισµό σε ειδικό κατάστηµα κράτησης νέων,
εφόσον: α) ο ανήλικος διαφεύγει επανειληµµένως από το ίδρυµα
αγωγής και ο ποινικός σωφρονισµός κρίνεται απολύτως ανα-
γκαίος ή β) τελέσει εκ νέου πράξη, που εάν την τελούσε ενήλικος
θα ήταν κακούργηµα που εµπεριέχει στοιχεία βίας.»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 126 του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Η αξιόποινη πράξη που τελέστηκε από ανήλικο οκτώ έως δε-
καπέντε ετών δεν καταλογίζεται σε αυτόν.»

3. Η παρ. 1 του άρθρου 127 του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Περιορισµός σε ειδικό κατάστηµα κράτησης νέων επιβάλλε-
ται µόνο σε ανηλίκους που έχουν συµπληρώσει το δέκατο πέµπτο
(15ο) έτος της ηλικίας, εφόσον η πράξη τους, αν την τελούσε ενή-
λικος, θα ήταν κακούργηµα απειλούµενο µε την ποινή της ισόβιας
κάθειρξης, µε την επιφύλαξη της παραγράφου 3α του άρθρου
124. Περιορισµός σε ειδικό κατάστηµα κράτησης νέων δύναται να
επιβληθεί και για τις πράξεις του άρθρου 336 εφόσον τελούνται
σε βάρος προσώπου νεότερου από δεκαπέντε (15) ετών. Η από-
φαση πρέπει να περιέχει ειδική και εµπεριστατωµένη αιτιολογία
από την οποία να προκύπτει γιατί τα αναµορφωτικά ή θεραπευτικά
µέτρα δεν κρίνονται στη συγκεκριµένη περίπτωση επαρκή, λαµ-
βανοµένων κατά περίπτωση υπόψη των ιδιαίτερων συνθηκών τέ-
λεσης της πράξης και της προσωπικότητας του ανηλίκου.»

4. Η παρ. 1 του άρθρου 130 του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Η διάταξη του άρθρου 127 παρ. 1 εφαρµόζεται και για τους
ανηλίκους που τέλεσαν αξιόποινη πράξη µετά τη συµπλήρωση του
δέκατου πέµπτου (15ου) έτους της ηλικίας τους και εισάγονται σε
δίκη µετά τη συµπλήρωση του δέκατου όγδοου (18ου)  έτους.
Στην περίπτωση αυτή τα αναµορφωτικά µέτρα παύουν αυτοδι-
καίως όταν ο υπαίτιος συµπληρώσει το εικοστό πέµπτο έτος της
ηλικίας του. Στην περίπτωση ιβ’ της παρ. 1 του άρθρου 122 το ανα-
µορφωτικό µέτρο παύει αυτοδικαίως, όταν ο υπαίτιος συµπληρώ-
σει το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας του. Αν το δικαστήριο κρίνει
ότι η επιβολή αναµορφωτικών ή θεραπευτικών µέτρων δεν είναι
επαρκής και ότι ο περιορισµός σε ειδικό κατάστηµα κράτησης
νέων, µολονότι αναγκαίος δεν είναι πλέον σκόπιµος, µπορεί να επι-
βάλει την ποινή που προβλέπεται για την πράξη που τελέστηκε,
ελαττωµένη σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 83.»

Άρθρο 8

Το άρθρο 312 του Ποινικού Κώδικα και ο τίτλος του αντικαθί-
στανται ως εξής:

«Άρθρο 312
Πρόκληση βλάβης µε συνεχή σκληρή συµπεριφορά

1. Αν δεν συντρέχει περίπτωση βαρύτερης αξιόποινης πράξης,
τιµωρείται µε φυλάκιση, όποιος µε συνεχή σκληρή συµπεριφορά
προξενεί σε τρίτον σωµατική κάκωση ή άλλη βλάβη της σωµατικής
ή ψυχικής υγείας. Αν η πράξη τελείται µεταξύ ανηλίκων δεν τιµω-
ρείται εκτός αν η µεταξύ τους διαφορά ηλικίας είναι µεγαλύτερη
από τρία (3) έτη, οπότε επιβάλλονται µόνο αναµορφωτικά ή θερα-
πευτικά µέτρα.

2. Αν το θύµα δεν συµπλήρωσε ακόµη το δέκατο όγδοο (18ο)
έτος της ηλικίας του ή δεν µπορεί να υπερασπίσει τον εαυτό του

και ο δράστης το έχει στην επιµέλεια ή στην προστασία του ή ανή-
κει στο σπίτι του δράστη ή έχει µαζί του σχέση εργασίας ή υπηρε-
σίας ή το έχει αφήσει στην εξουσία του ο υπόχρεος για την
επιµέλειά του ή του το έχουν εµπιστευθεί για ανατροφή, διδασκα-
λία, επίβλεψη ή φύλαξη έστω προσωρινή, αν δεν συντρέχει περί-
πτωση βαρύτερης αξιόποινης πράξης, επιβάλλεται φυλάκιση
τουλάχιστον έξι (6) µηνών. Με την ίδια ποινή τιµωρείται όποιος µε
συστηµατική παραµέληση των υποχρεώσεών του προς τα προ-
αναφερόµενα πρόσωπα γίνεται υπαίτιος να πάθουν σωµατική κά-
κωση ή βλάβη της σωµατικής ή ψυχικής τους υγείας.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
Άρθρο 9

Τροποποιήσεις στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας

1. Η παρ. 2 του άρθρου 45Α του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας
αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Στον ανήλικο µπορεί να επιβληθούν µε διάταξη του εισαγ-
γελέα ένα ή περισσότερα από τα αναµορφωτικά µέτρα που προ-
βλέπονται στις περιπτώσεις α’ έως και ια’ του άρθρου 122 παρ. 1
του Ποινικού Κώδικα. Με την ίδια διάταξη ορίζεται και η προθεσµία
συµµόρφωσης. Αν ο ανήλικος συµµορφωθεί µε τα µέτρα και τις
υποχρεώσεις που του επιβλήθηκαν, ο εισαγγελέας ενεργεί σύµ-
φωνα µε όσα προβλέπονται στο άρθρο 43 παρ. 2. Σε αντίθετη πε-
ρίπτωση ο εισαγγελέας κινεί την ποινική δίωξη σύµφωνα µε το
άρθρο 43 παρ. 1. Για την έκδοση της διάταξης απαιτείται προ-
ηγούµενη έκθεση του αρµόδιου επιµελητή ανηλίκων.»

2. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 239 του Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας αντικαθίσταται ως εξής:

«Για αυτό το σκοπό όποιος ενεργεί την ανάκριση, αναθέτει τη
συλλογή των απαιτούµενων πληροφοριών σε έναν από τους επι-
µελητές που υπηρετούν στις κατά τόπους Υπηρεσίες Επιµελητών
Ανηλίκων. Η σχετική έκθεση των επιµελητών τίθεται στη δικογρα-
φία, λαµβάνει δε γνώση αυτής και ο κατηγορούµενος.»

3. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 282 του Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας αντικαθίσταται ως εξής:

«Για τους ανηλίκους ως περιοριστικοί όροι είναι δυνατόν να δια-
τάσσονται ένα ή περισσότερα από τα αναµορφωτικά µέτρα που
προβλέπονται στις περιπτώσεις α’ έως ια’ του άρθρου 122 παρ. 1
του Ποινικού Κώδικα. Σε περίπτωση παραβίασης των όρων αυτών
είναι δυνατή η αντικατάστασή τους µε το µέτρο της περίπτωσης
ιβ’ της παρ. 1 του άρθρου 122 του Ποινικού Κώδικα.»

4. Το τρίτο και τέταρτο εδάφιο της περίπτωσης β’της παρ. 3 του
άρθρου 282 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας αντικαθίστανται ως
εξής:

«Η διάταξη του προηγούµενου εδαφίου δεν έχει εφαρµογή σε
υποδίκους που έχουν αναπηρία σε ποσοστό εξήντα επτά τοις
εκατό (67%) και άνω. Το ίδιο ισχύει και για τους υπόδικους που
έχουν αναπηρία σε ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) και άνω
εφόσον κρίνεται ότι η παραµονή τους σε κατάστηµα κράτησης κα-
θίσταται ιδιαίτερα επαχθής λόγω αδυναµίας αυτοεξυπηρέτησης.
Η διακρίβωση της αναπηρίας γίνεται, µετά από αίτηση του υπόδι-
κου, από το αρµόδιο δικαστικό όργανο, το οποίο εφόσον δεν
υπάρχει σχετική πιστοποίηση αναπηρίας από .Κέντρο Πιστοποί-
ησης Αναπηρίας (Κ.Ε.Π.Α.) διατάσσει ειδική πραγµατογνωµοσύνη,
κατά τα οριζόµενα στην παράγραφο 4 του άρθρου 110Α του Ποι-
νικού Κώδικα.»

5. Το έκτο και έβδοµο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 282 του
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας αντικαθίστανται ως εξής:

«Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου για την προσωρινή
κράτηση δεν εφαρµόζονται για κατηγορούµενους που έχουν ανα-
πηρία σε ποσοστό εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και άνω. Το ίδιο
ισχύει και για τους υπόδικους που έχουν αναπηρία σε ποσοστό
πενήντα τοις εκατό (50%) και άνω εφόσον κρίνεται ότι η παραµονή
τους σε κατάστηµα κράτησης καθίσταται ιδιαίτερα επαχθής λόγω
αδυναµίας αυτοεξυπηρέτησης. Η διακρίβωση της αναπηρίας γί-
νεται, µετά από αίτηση του υποδίκου, από το αρµόδιο δικαστικό
όργανο, το οποίο εφόσον δεν υπάρχει σχετική πιστοποίηση ανα-
πηρίας από Κέντρο Πιστοποίησης Αναπηρίας (Κ.Ε.Π.Α.) διατάσσει
ειδική πραγµατογνωµοσύνη, κατά τα οριζόµενα στην παράγραφο
4 του άρθρου 110Α του Ποινικού Κώδικα. Στις περιπτώσεις αυτές,
εκτός των άλλων περιοριστικών όρων, µπορεί να επιβληθεί στον
κατηγορούµενο και ο κατ’ οίκον περιορισµός, καθώς και νοσηλεία
σε νοσοκοµείο, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 557 του Κώ-
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δικα Ποινικής Δικονοµίας, κατόπιν αιτήσεώς του.»
6. Η παρ. 6 του άρθρου 282 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας

αντικαθίσταται ως εξής:
«6. Η παράγραφος 4 εφαρµόζεται και για ανήλικο κατηγορού-

µενο που έχει συµπληρώσει το δέκατο πέµπτο (15ο) έτος της ηλι-
κίας, εφόσον η πράξη του, αν την τελούσε ενήλικος, θα ήταν
κακούργηµα απειλούµενο µε την ποινή της ισόβιας κάθειρξης ή
συνιστά µία από τις προβλεπόµενες στο άρθρο 336 του Ποινικού
Κώδικα, εφόσον τελέστηκαν σε βάρος προσώπου νεότερου από
δεκαπέντε (15) ετών. Στην περίπτωση αυτή η προσωρινή κράτηση
δεν µπορεί σε καµία περίπτωση να υπερβαίνει τους έξι (6) µήνες.
Η παραβίαση των περιοριστικών όρων που έχουν επιβληθεί στον
ανήλικο δεν επιτρέπεται να οδηγήσει από µόνη της σε προσωρινή
κράτηση. Το ένταλµα προσωρινής κράτησης πρέπει να περιέχει
ειδική και εµπεριστατωµένη αιτιολογία από την οποία να προκύ-
πτει γιατί τα αναµορφωτικά ή θεραπευτικά µέτρα δεν κρίνονται
στη συγκεκριµένη περίπτωση επαρκή, λαµβανοµένων κατά περί-
πτωση υπόψη των ιδιαίτερων συνθηκών τέλεσης της πράξης και
της προσωπικότητας του ανηλίκου.»

7. Στο άρθρο 478 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας προστίθεται
νέο εδάφιο ως εξής:

«Το ένδικο µέσο της έφεσης επιτρέπεται επίσης στον ανήλικο
κατηγορούµενο µόνο κατά του βουλεύµατος του συµβουλίου
πληµµελειοδικών, το οποίο τον παραπέµπει στο δικαστήριο για έγ-
κληµα, που αν το τελούσε ενήλικος θα ήταν κακούργηµα που απει-
λείται µε την ποινή της ισόβιας κάθειρξης ή συνιστά µία από τις
πράξεις του άρθρου 336 του Ποινικού Κώδικα, εφόσον τελέστηκαν
σε βάρος προσώπου νεότερου από δεκαπέντε (15)  ετών και µόνο
για λόγους που αναφέρονται στο προηγούµενο εδάφιο.»

8. Η περίπτωση ε’ της παρ.1 του άρθρου 489 του Κώδικα Ποινι-
κής Δικονοµίας αντικαθίσταται ως εξής:

«ε) Κατά της απόφασης του µονοµελούς ή τριµελούς δικαστη-
ρίου ανηλίκων µε την οποία ο ανήλικος που κατά την τέλεση της
πράξης είχε συµπληρώσει το δέκατο πέµπτο (15ο) έτος, δικάστηκε
όµως µετά τη συµπλήρωση του δέκατου όγδοου (18ου)  έτους της
ηλικίας του, καταδικάστηκε κατά το άρθρο 130 του Ποινικού Κώ-
δικα σε ποινή στερητική της ελευθερίας.»

9. Η υποπερίπτωση ββ’ της περίπτωσης β’ της παραγράφου 2
του άρθρου 574 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας αντικαθίσταται
ως εξής:

«ββ) κάθε απόφαση µε την οποία επιβάλλεται περιορισµός σε
ειδικό κατάστηµα κράτησης νέων.»

10. Η περίπτωση α’ της παραγράφου 3 του άρθρου 574 του Κώ-
δικα Ποινικής Δικονοµίας αντικαθίσταται ως εξής:

«α) Η χάρη µε άρση των συνεπειών της καταδίκης, η παρα-
γραφή της πράξης ή της ποινής µε ειδικό νόµο, η αναστολή εκτέ-
λεσης της ποινής υπό όρους µε ειδικό νόµο, η απόλυση από τις
φυλακές υπό όρο και η µεταβολή ή η άρση των µέτρων ασφάλειας
που έχουν επιβληθεί, καθώς και οι αποφάσεις που εκδίδονται σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 550 και 551.»

11. Η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 578 του Κώδικα Ποι-
νικής Δικονοµίας αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Στις περιπτώσεις δελτίων που αφορούν περιορισµό σε ει-
δικό κατάστηµα κράτησης νέων, όταν ο ανήλικος συµπληρώσει το
δέκατο όγδοο (18ο) έτος της ηλικίας του.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ 
Άρθρο 10

Τροποποιήσεις στη νοµοθεσία για τα ναρκωτικά

1. Οι περιπτώσεις α’ και β’ του πρώτου εδαφίου του άρθρου 31
του ν. 4139/2013 αντικαθίστανται ως εξής:

«Σε περίπτωση εγκληµάτων των άρθρων 20 έως 25, 29 και 30
παράγραφος 4, όπως και σε περίπτωση εγκλήµατος που φέρεται
ότι τελέστηκε για να διευκολυνθεί η χρήση ναρκωτικών ουσιών,
εφόσον τα εγκλήµατα αυτά έχουν τελεστεί από πρόσωπο το οποίο
απέκτησε την έξη της χρήσης ναρκωτικών ουσιών και δεν µπορεί
να την αποβάλει µε τις δικές του δυνάµεις κατά το άρθρο 30 πα-
ράγραφος 1, τότε:

α) Αν ο κατηγορούµενος δηλώσει ότι επιθυµεί να παρακολου-
θήσει θεραπευτικό πρόγραµµα σωµατικής και ψυχικής απεξάρτη-
σης, εγκεκριµένου, κατά το άρθρο 51, οργανισµού, ο ανακριτής
µε σύµφωνη γνώµη του εισαγγελέα µπορεί αυτοτελώς ή αντί της
προσωρινής κράτησης να επιβάλει ως περιοριστικό όρο την εισα-

γωγή του σε αντίστοιχο θεραπευτικό πρόγραµµα απεξάρτησης.
β) Σε περίπτωση επιβολής προσωρινής κράτησης ο κατηγορού-

µενος µπορεί να δηλώσει στο κατά το άρθρο 10 του Σωφρονιστι-
κού Κώδικα Συµβούλιο της Φυλακής ότι επιθυµεί να
παρακολουθήσει ειδικό πρόγραµµα απεξάρτησης εγκεκριµένου
κατά το άρθρο 51 οργανισµού εντός θεραπευτικών ή ειδικών κα-
ταστηµάτων κράτησης ή καταστηµάτων κράτησης ή τµηµάτων
αυτών όπου λειτουργεί τέτοιο πρόγραµµα. Για το σκοπό αυτόν
συµµετέχει σε πρόγραµµα διάγνωσης και σωµατικής αποτοξίνω-
σης διάρκειας από µία έως τρείς εβδοµάδες, ανάλογα προς τις
ανάγκες του, όπως κρίνεται από τον υπεύθυνο του σχετικού προ-
γράµµατος. Ειδική επιτροπή που ορίζεται από τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και
αποτελείται από το ως άνω Συµβούλιο Φυλακής, στη σύνθεση του
οποίου προστίθεται ο υπεύθυνος του προγράµµατος σωµατικής
αποτοξίνωσης ή ο υπεύθυνος του προγράµµατος ψυχολογικής
απεξάρτησης του καταστήµατος κράτησης, αφού διαπιστώσει την
επιτυχή ολοκλήρωση της παραπάνω φάσης, παρέχει τη δυνατό-
τητα στον κατηγορούµενο να παρακολουθήσει ειδικό πρόγραµµα
ψυχολογικής απεξάρτησης. Η παράγραφος 3 του άρθρου 34
εφαρµόζεται αναλόγως. Ο χρόνος παραµονής στα καταστήµατα
που αναφέρονται ανωτέρω υπολογίζεται ως χρόνος προσωρινής
κράτησης ή σε περίπτωση καταδίκης σε ποινή κατά της ελευθε-
ρίας ως χρόνος έκτισης της ποινής.»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 32 του ν. 4139/2013 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Σε περίπτωση εγκληµάτων που αναφέρονται στο άρθρο 31
εκτός των εγκληµάτων του άρθρου 23 και εκτός των εγκληµάτων
που προβλέπονται στα άρθρα 187Α, 299, 310 παρ. 3, 311, 322,
323, 324, 336 και 380 παρ. 2 του Ποινικού Κώδικα, εφόσον αυτά
έχουν τελεστεί από πρόσωπο που συµµετέχει σε πρόγραµµα σω-
µατικής και ψυχικής απεξάρτησης εγκεκριµένων κατ’ άρθρο 51
οργανισµών, τότε:

α) Ο εισαγγελέας πληµµελειοδικών, µπορεί µε αιτιολογηµένη
διάταξή του και µε έγκριση του εισαγγελέα εφετών να αναβάλει
για ορισµένο χρόνο την άσκηση ποινικής δίωξης, η οποία µπορεί
να παρατείνεται, αν λαµβάνει γνώση από έκθεση ή και εκθέσεις
του διευθυντή προγράµµατος σωµατικής και ψυχικής απεξάρτη-
σης εγκεκριµένων κατ’ άρθρο 51 οργανισµών, ότι ο δράστης έχει
προσέλθει οικειοθελώς και καταβάλλει σοβαρές προσπάθειες για
την απεξάρτησή του. Αν ο δράστης ολοκληρώσει µε επιτυχία το
θεραπευτικό πρόγραµµα, σύµφωνα µε έγγραφη βεβαίωση και έκ-
θεση του διευθυντή του προγράµµατος, το συµβούλιο πληµµελει-
οδικών, µπορεί να απόσχει οριστικά από την ποινική δίωξη,
εφόσον η τελευταία θα µπορούσε να θέσει σε κίνδυνο την επανέν-
ταξή του στην κοινωνική ζωή. Τα στοιχεία που αναφέρονται στις
παραπάνω εκθέσεις του διευθυντή θεραπευτικού προγράµµατος
είναι απόρρητα και απαγορεύεται η ανακοίνωσή τους σε οποιον-
δήποτε άλλον εκτός από τον ίδιο τον χρήστη ναρκωτικών, που
υποβλήθηκε σε θεραπεία, επί ανηλίκου δε στον έχοντα την επιµέ-
λεια. Το ευεργέτηµα των προηγούµενων εδαφίων παρέχεται µία
µόνο φορά.

β) Ο αρµόδιος εισαγγελέας αναστέλλει µε διάταξή του την ισχύ
εντάλµατος σύλληψης προσώπου, που παρακολουθεί θεραπευ-
τικό πρόγραµµα σωµατικής και ψυχικής απεξάρτησης, εγκεκριµέ-
νων κατ’ άρθρο 51 οργανισµών, εάν το ένταλµα αυτό αφορά
εγκλήµατα που αναφέρονται στην παρούσα παράγραφο και φέ-
ρονται ότι τελέστηκαν πριν από την εισαγωγή του διωκόµενου στο
παραπάνω πρόγραµµα. Στην περίπτωση που έχει διατηρηθεί η
ισχύς του µε σύµφωνη γνώµη του προέδρου εφετών ή µε βού-
λευµα, τότε για την αναστολή αποφασίζει το συµβούλιο ενώπιον
του οποίου εκκρεµεί η κατηγορία.

γ) Το δικαστήριο που εξέδωσε την οριστική, τελεσίδικη ή αµε-
τάκλητη απόφαση αναστέλλει την εκτέλεση των στερητικών της
ελευθερίας και των χρηµατικών ποινών, προσώπου που παρακο-
λουθεί θεραπευτικό πρόγραµµα σωµατικής και ψυχικής απεξάρ-
τησης, εγκεκριµένου κατά το άρθρο 51 οργανισµού, εκτός
σωφρονιστικών καταστηµάτων µέχρι την ολοκλήρωσή του, εάν οι
ποινές αυτές αφορούν πράξεις που αναφέρονται στην παρούσα
παράγραφο και τελέστηκαν πριν από την εισαγωγή του διωκόµε-
νου στο θεραπευτικό πρόγραµµα, εφόσον βεβαιώνεται από τον
υπεύθυνο αυτού του προγράµµατος, η συνεπής παρακολούθησή
του εκ µέρους του διωκόµενου. Η αναστολή αυτή χορηγείται υπό
τον όρο συνέχισης της παρακολούθησης και ολοκλήρωσης του
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προγράµµατος απεξάρτησης και ανακαλείται σε περίπτωση πα-
ραβίασης των όρων αυτών.

Με τις ίδιες προϋποθέσεις και µε διάταξη του αρµόδιου εισαγ-
γελέα αναστέλλεται προσωρινά η εκτέλεση των ανωτέρω ποινών
έως ότου εκδοθεί η απόφαση του δικαστηρίου επί της αίτησης
αναστολής εκτέλεσης που υποβάλλεται κατά το προηγούµενο
εδάφιο.

Εάν για οποιονδήποτε λόγο έχει χορηγήσει βεβαίωση της χρη-
µατικής ποινής και των εξόδων, µε απόφαση του προϊσταµένου
της αρµόδιας δηµόσιας οικονοµικής υπηρεσίας (Δ.Ο.Υ.), αναστέλ-
λεται υποχρεωτικά η λήψη κάθε δυσµενούς ατοµικού µέτρου και
κάθε µέτρου αναγκαστικής είσπραξης της συναφούς οφειλής ως
και κάθε τοκογονία ή προσαύξηση του βεβαιωθέντος ποσού. Για
την εφαρµογή της διάταξης του προηγούµενου εδαφίου επιµελεί-
ται, κατόπιν αιτήσεως του καταδικασθέντος, ο αρµόδιος εισαγγε-
λέας εκτέλεσης ποινών του δικαστηρίου που εξέδωσε την περί
αναστολής απόφαση ή σε περίπτωση που δεν εξεδόθη τέτοια, ο
αρµόδιος εισαγγελέας εκτέλεσης ποινών του δικαστηρίου που
εξέδωσε την απόφαση, η οποία επέβαλε τη χρηµατική ποινή και
τα έξοδα, ενηµερώνοντας εγγράφως τον προϊστάµενο της αρµό-
διας Δ.Ο.Υ.. Εάν η αναστολή ανακληθεί, ο εισαγγελέας εκτέλεσης
ποινών ενηµερώνει σχετικά τον προϊστάµενο της αρµόδιας Δ.Ο.Υ..
Στην περίπτωση αυτή, η αναστολή των δυσµενών ατοµικών µέ-
τρων και των µέτρων αναγκαστικής είσπραξης της συναφούς
οφειλής ανακαλείται και συνεχίζονται η τοκογονία ή οι προσαυξή-
σεις του βεβαιωθέντος ποσού.»

3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 32 του   ν. 4139/2013
αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Σε δράστη που κατηγορείται για εγκλήµατα της παραγρά-
φου 1 και απέκτησε την έξη της χρήσης ναρκωτικών ουσιών, την
οποία δεν µπορεί να αποβάλει µε τις δικές του δυνάµεις εφόσον
έχει ενταχθεί σε θεραπευτικό πρόγραµµα σωµατικής και ψυχικής
απεξάρτησης αναγνωρισµένου κατ’ άρθρο 51 οργανισµού: ».

4. Το πρώτο εδάφιο και η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου
33 του ν. 4139/2013 αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Μετά την ολοκλήρωση µε επιτυχία θεραπευτικού προγράµ-
µατος σωµατικής και ψυχικής απεξάρτησης, εγκεκριµένου κατ’
άρθρο 51 οργανισµού, που πιστοποιείται εγγράφως από τον επι-
στηµονικό διευθυντή του οικείου προγράµµατος:

α) Ανεξάρτητα από τους όρους που θέτουν οι διατάξεις των άρ-
θρων 99 και επόµενα του Ποινικού Κώδικα, στερητικές της ελευ-
θερίας ποινές και χρηµατική ποινή, που επιβλήθηκαν για
εγκλήµατα από τα αναφερόµενα στο άρθρο 32 παράγραφος 1 και
τελέστηκαν πριν από την εισαγωγή του στο θεραπευτικό πρό-
γραµµα, αναστέλλονται υποχρεωτικά για ορισµένο διάστηµα, που
δεν µπορεί να είναι κατώτερο από τρία (3) και ανώτερο από έξι (6)
έτη, σύµφωνα µε τους όρους που καθορίζονται από το δικαστήριο,
οι οποίοι πρέπει να σχετίζονται µε τη διαπίστωση της διατήρησης
της απεξάρτησης. Όσοι έχουν καταδικαστεί µπορούν να υποβά-
λουν σχετική αίτηση αναστολής στο δικαστήριο που εξέδωσε την
οριστική, τελεσίδικη ή αµετάκλητη απόφαση. Η παραπάνω ανα-
στολή ανακαλείται µόνο αν δεν τηρηθούν οι όροι της απόφασης.
Εάν η αναστολή δεν ανακληθεί η ποινή που είχε ανασταλεί θεω-
ρείται σαν να µην είχε επιβληθεί.

Εάν για οποιονδήποτε λόγο έχει χορηγήσει βεβαίωση της χρη-
µατικής ποινής και των εξόδων, µε απόφαση του προϊσταµένου
της αρµόδιας Δ.Ο.Υ., αναστέλλεται υποχρεωτικά η λήψη κάθε δυ-
σµενούς ατοµικού µέτρου και κάθε µέτρου αναγκαστικής είσπρα-
ξης της συναφούς οφειλής ως και κάθε τοκογονία ή προσαύξηση
του βεβαιωθέντος ποσού για όσο χρόνο διαρκεί η αναστολή που
χορηγήθηκε κατά τα ανωτέρω εδάφια ή κατά τις διατάξεις των άρ-
θρων 99 και επόµενα του Π.Κ.. Εφόσον ο χρόνος δοκιµασίας πα-
ρέλθει επιτυχώς, τα σχετικά χρέη διαγράφονται κατά τον ίδιο
τρόπο. Κατά τ’ άλλα ισχύουν αναλόγως όσα ορίζονται στο άρθρο
32 παράγραφος 1.»

5. Η παρ. 2 του άρθρου 33 του ν. 4139/ 2013 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Όποιος έχει βεβαίωση ολοκλήρωσης προγράµµατος απε-
ξάρτησης εγκεκριµένου κατά το άρθρο 51 οργανισµού θεωρείται
ότι κατά την εισαγωγή του για θεραπεία και τουλάχιστον πέντε έτη
από αυτήν είχε αποκτήσει την έξη της χρήσης ναρκωτικών ου-
σιών.»

6. Το άρθρο 34 του ν. 4139/2013 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 34

1. Αν καταδικαστεί για πράξη του άρθρου 32 παράγραφος 1
δράστης που κρίθηκε ως εξαρτηµένος και δηλώνει ότι επιθυµεί να
συµµετάσχει σε θεραπευτικό πρόγραµµα σωµατικής και ψυχικής
απεξάρτησης, εγκεκριµένου κατά το άρθρο 51 οργανισµού, δια-
τάσσεται η εισαγωγή του σε θεραπευτικό ή ειδικό κατάστηµα κρά-
τησης ή σε κατάστηµα κράτησης ή σε τµήµα αυτού στο οποίο
λειτουργεί τέτοιο πρόγραµµα, όπου συµµετέχει σε πρόγραµµα
διάγνωσης και σωµατικής αποτοξίνωσης διάρκειας από µία έως
τρείς εβδοµάδες, ανάλογα µε τις ανάγκες του, όπως κρίνεται από
τον υπεύθυνο του σχετικού θεραπευτικού προγράµµατος. Η ειδική
επιτροπή του άρθρου 31 περίπτωση β’, αφού διαπιστώσει την επι-
τυχή ολοκλήρωση της παραπάνω φάσης, παρέχει τη δυνατότητα
στον κρατούµενο να παρακολουθήσει ειδικό πρόγραµµα ψυχικής
απεξάρτησης. Ο χρόνος παραµονής στα ανωτέρω καταστήµατα
υπολογίζεται ως χρόνος έκτισης της ποινής.

2. Εάν κρατούµενος για οποιαδήποτε αξιόποινη πράξη ισχυρι-
στεί ότι είναι εξαρτηµένος από ναρκωτικά, δηλώνοντας παράλ-
ληλα ότι επιθυµεί να συµµετάσχει σε πρόγραµµα απεξάρτησης,
διατάσσεται από την ειδική επιτροπή του άρθρου 31 περίπτωση
β’ η εισαγωγή του σε πρόγραµµα διάγνωσης και σωµατικής απο-
τοξίνωσης εντός σωφρονιστικού καταστήµατος, εγκεκριµένου,
κατ’ άρθρο 51, οργανισµού, διάρκειας από µία έως τρείς εβδοµά-
δες, ανάλογα προς τις ανάγκες του, όπως κρίνεται από τον υπεύ-
θυνο του σχετικού προγράµµατος. Η ανωτέρω επιτροπή, αφού
διαπιστώσει την επιτυχή ολοκλήρωση της παραπάνω φάσης, πα-
ρέχει κάθε δυνατότητα στον κρατούµενο, που διαγιγνώσκεται ως
ψυχικά εξαρτηµένος από τη χρήση ναρκωτικών, να παρακολου-
θήσει ειδικό πρόγραµµα ψυχικής απεξάρτησης που λειτουργεί
εντός του σωφρονιστικού καταστήµατος.

3. Εάν σε κατάστηµα κράτησης εφαρµόζεται θεραπευτικό πρό-
γραµµα σωµατικής και ψυχικής απεξάρτησης, εγκεκριµένου, κατ’
άρθρο 51, οργανισµού, ο κρατούµενος που το παρακολουθεί δεν
µετάγεται σε άλλο κατάστηµα για όσο διαρκεί η συστηµατική πα-
ρακολούθηση εκ µέρους του, εκτός εάν παραγγελθεί η µεταγωγή
του για λόγους σχετικούς µε την οµαλή λειτουργία του καταστή-
µατος κράτησης ή δικαστικούς, οπότε επαναµετάγεται µετά την
έκλειψη αυτής της αιτίας. Σε περίπτωση µεταγωγής για λόγους
σχετικούς µε την οµαλή λειτουργία του καταστήµατος κράτησης
(άρθρα 72 περίπτωση δ’ και 76 του ν. 2776/1999, Α’ 291) προτιµά-
ται κατάστηµα όπου αναπτύσσεται εγκεκριµένο θεραπευτικό πρό-
γραµµα, εκτός αν επιβάλλεται η µεταγωγή για σοβαρούς λόγους
σε άλλο. Όποιος κρατούµενος έχει κριθεί ως εξαρτηµένος κατά
τα οριζόµενα παραπάνω και επιθυµεί να παρακολουθήσει θερα-
πευτικό πρόγραµµα ψυχικής απεξάρτησης, πρέπει να διευκολύ-
νεται ή να µετάγεται σε φυλακή όπου λειτουργεί σχετικό
πρόγραµµα και παραµένει αν το παρακολουθεί συστηµατικά, εφό-
σον οι εκάστοτε διαθέσιµοι χώροι το επιτρέπουν.»

7. Το άρθρο 35 του ν. 4139/2013 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 35

1. Όποιος έχει καταδικαστεί για εγκλήµατα που αναφέρονται
στο άρθρο 32 παράγραφος 1 σε στερητική της ελευθερίας ποινή
και την εκτίει στη φυλακή, αν παρακολούθησε εκεί πρόγραµµα
σωµατικής και ψυχικής απεξάρτησης, εγκεκριµένου κατά το
άρθρο 51 οργανισµού, όπως πιστοποιείται εγγράφως από τον
υπεύθυνο του οικείου προγράµµατος, µπορεί να απολυθεί µε βού-
λευµα του συµβουλίου πληµµελειοδικών του τόπου έκτισης της
ποινής και πριν από τη συµπλήρωση του χρόνου που ορίζεται στα
άρθρα 105 και επόµενα του Ποινικού Κώδικα, µε τον όρο παρακο-
λούθησης αντίστοιχου προγράµµατος ολοκλήρωσης της απεξάρ-
τησης και εφόσον έχει εκτίσει µε οποιονδήποτε τρόπο
τουλάχιστον το ένα έκτο (1/6) της ποινής. Οι υπεύθυνοι του προ-
γράµµατος έχουν την υποχρέωση να ενηµερώνουν την πρώτη
ηµέρα κάθε δεύτερου µήνα τη δικαστική αρχή και να συµπληρώ-
νουν ειδικό δελτίο, στο οποίο αναφέρεται ρητά η συνεχής παρα-
κολούθηση, η συναφής πρόοδος, η σταθεροποίηση και η επιτυχής
ολοκλήρωσή του. Η αδικαιολόγητη διακοπή της παρακολούθησης
του προγράµµατος αναφέρεται άµεσα στον αρµόδιο εισαγγελέα
πληµµελειοδικών και το συµβούλιο πληµµελειοδικών προχωρεί σε
ανάκληση της απόλυσης.

2. Όποιος καταδικάσθηκε σε ποινή φυλάκισης για οποιοδήποτε
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έγκληµα και υποβάλλεται σε θεραπευτικό πρόγραµµα σωµατικής
και ψυχικής απεξάρτησης, εγκεκριµένου κατά το άρθρο 51 οργα-
νισµού, κατά την προηγούµενη παράγραφο, µπορεί µε βούλευµα
του συµβουλίου πληµµελειοδικών του τόπου της κράτησης,
ύστερα από γνώµη της οικείας ειδικής επιτροπής του άρθρου 31
περίπτωση β’, να απολυθεί υπό όρο και πριν από τη συµπλήρωση
του χρόνου που ορίζεται στα άρθρα 105 και επόµενα του Π.Κ.,
εφόσον το παρακολούθησε µε επιτυχία. Το συµβούλιο µπορεί να
επιβάλει στον απολυόµενο την υποχρέωση να εµφανίζεται ανά
τακτά χρονικά διαστήµατα σε ειδικό θεραπευτικό κατάστηµα απε-
ξάρτησης και να υποβάλλεται σε εξετάσεις. Αν από αυτές απο-
δειχθεί ότι ξανάρχισε τη χρήση ναρκωτικών ή αν αρνείται ή
παραλείπει να εξετάζεται, το ειδικό θεραπευτικό κατάστηµα υπο-
χρεούται να ειδοποιεί τον εισαγγελέα πληµµελειοδικών, οπότε
ανακαλείται η απόλυση µε βούλευµα του συµβουλίου πληµµελει-
οδικών.

3. Ο χρόνος παραµονής στο εγκεκριµένο κατά νόµο θεραπευ-
τικό πρόγραµµα απεξάρτησης σε κάθε περίπτωση θεωρείται ως
χρόνος έκτισης ποινής.

4. Εφόσον εκείνος που καταδικάστηκε έχει απολυθεί υπό όρο,
ύστερα από επιτυχή παρακολούθηση εγκεκριµένου θεραπευτικού
προγράµµατος απεξάρτησης, η καταδικαστική απόφαση για εγ-
κλήµατα που αναφέρονται στο άρθρο 32, καθώς και το βούλευµα
που διατάσσει την απόλυση κατά τις προηγούµενες παραγράφους
αναγράφεται µόνο στα αντίγραφα ποινικού µητρώου που προορί-
ζονται για δικαστική χρήση.

5. Σε περίπτωση που ο απολυθείς παρακολουθεί θεραπευτικό
πρόγραµµα, εάν για οποιονδήποτε λόγο έχει χορηγήσει βεβαίωση
της χρηµατικής ποινής και των εξόδων, µε απόφαση του προϊστα-
µένου της αρµόδιας δηµόσιας οικονοµικής υπηρεσίας (ΔΟΥ), ανα-
στέλλεται υποχρεωτικά η λήψη κάθε δυσµενούς ατοµικού µέτρου
και κάθε µέτρου αναγκαστικής είσπραξης της συναφούς οφειλής
ως και κάθε τοκογονία ή προσαύξηση του βεβαιωθέντος ποσού.
Για την εφαρµογή της διάταξης του προηγούµενου εδαφίου επι-
µελείται, κατόπιν αιτήσεως του απολυθέντος, ο αρµόδιος εισαγ-
γελέας εκτέλεσης ποινών του δικαστηρίου που εξέδωσε την
απόφαση, ενηµερώνοντας εγγράφως τον προϊστάµενο της αρµό-
διας ΔΟΥ. Σε περίπτωση δε ολοκλήρωσης του προγράµµατος,
µετά και την επιτυχή παρέλευση του χρόνου δοκιµασίας, τα σχε-
τικά χρέη διαγράφονται µε τον ίδιο τρόπο. Η µε οποιονδήποτε
τρόπο έκτιση της ποινής δεν εµποδίζει την εφαρµογή του προ-
ηγούµενου εδαφίου. Εάν η αναστολή ανακληθεί, ο εισαγγελέας
εκτέλεσης ποινών ενηµερώνει σχετικά τον προϊστάµενο της αρ-
µόδιας ΔΟΥ. Στην περίπτωση αυτή η αναστολή των δυσµενών ατο-
µικών µέτρων και των µέτρων αναγκαστικής είσπραξης της
συναφούς οφειλής ανακαλείται και συνεχίζονται η τοκογονία ή οι
προσαυξήσεις του βεβαιωθέντος ποσού.»

8. Το άρθρο 51 του ν. 4139/2013 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 51

Εγκεκριµένοι οργανισµοί ή φορείς για την υλοποίηση των δρά-
σεων που µνηµονεύονται στα άρθρα 30 -35 είναι οι εξής:

1) Οργανισµός Κατά των Ναρκωτικών (ΟΚΑΝΑ)
2) Κέντρο Θεραπείας Εξαρτηµένων Ατόµων (ΚΕΘΕΑ)
3) Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Αθηνών (ΨΝΑ)
4) Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης (ΨΝΘ)
5) Κέντρο Απεξάρτησης Τοξικοµανών Κρατουµένων Ελεώνα

Θηβών.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 11
Τροποποίηση του ν. 2298/1995

1. Η περίπτωση β’ της παρ. 4 του άρθρου 17 του  ν. 2298/1995
(Α’ 62) αντικαθίσταται ως εξής:

«β) η τοποθέτηση αυτή επιβάλλεται ως περιοριστικός όρος
µόνο υπό τις προϋποθέσεις της παραγράφου 2 του άρθρου 282
ΚΠΔ».

2. Η παρ. 5 του άρθρου 17 του ν. 2298/1995 καταργείται.
3. Η παρ. 10 του άρθρου 17 του ν. 2298/1995 αντικαθίσταται ως

εξής:

«10. Στους ανήλικους που έχουν εισαχθεί στα Ιδρύµατα Αγωγής
κατά τις παραγράφους 4 και 5 ο Δικαστής Ανηλίκων µπορεί να χο-
ρηγεί άδεια δοκιµασίας ή άδεια για λόγους υγείας. Η άδεια δοκι-
µασίας χορηγείται ύστερα από αιτιολογηµένη γνώµη του
Διευθυντή του Ιδρύµατος και έχει διάρκεια ως έξι (6) µήνες, και
µπορεί να παραταθεί για άλλους έξι (6) µήνες. Η τµηµατική χορή-
γησή της είναι επίσης δυνατή. Η άδεια για λόγους υγείας χορη-
γείται ύστερα από αιτιολογηµένη έκθεση του ιατρού του
καταστήµατος και αφορά κατ’ οίκον νοσηλεία. Ο χρόνος της δο-
κιµαστικής άδειας και της άδειας για λόγους υγείας υπολογίζεται
ως χρόνος έκτισης του αναµορφωτικού µέτρου της περίπτωσης
ιβ’ της παρ. 1 του άρθρου 122 του Ποινικού Κώδικα που επιβλή-
θηκε.»

Άρθρο 12
Έκτακτα µέτρα για την αποσυµφόρηση

των καταστηµάτων κράτησης

1. Κρατούµενοι οι οποίοι κατά τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου εκτίουν ποινή στερητική της ελευθερίας απολύονται µε διά-
ταξη του εισαγγελέα πληµµελειοδικών του τόπου έκτισης της ποι-
νής, υπό τον όρο της ανάκλησης χωρίς τη συνδροµή των
προϋποθέσεων των άρθρων 105 και επόµενα του Ποινικού Κώ-
δικα, κατά τις εξής διακρίσεις: α) εάν η ποινή τους έχει διάρκεια
µέχρι τρία έτη, εφόσον έχουν εκτίσει µε οποιονδήποτε τρόπο το
ένα δέκατο αυτής, β) εάν η ποινή τους έχει διάρκεια µεγαλύτερη
των τριών και µέχρι πέντε έτη, συµπεριλαµβανοµένης της κάθειρ-
ξης, καθώς και εάν η ποινή φυλάκισής τους έχει διάρκεια µεγαλύ-
τερη των πέντε ετών, εφόσον έχουν εκτίσει µε οποιονδήποτε
τρόπο το ένα πέµπτο αυτής.

2. Κρατούµενοι οι οποίοι κατά τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου εκτίουν ποινή κάθειρξης που δεν υπερβαίνει τα δέκα έτη,
απολύονται µε διάταξη του εισαγγελέα πληµµελειοδικών του
τόπου έκτισης της ποινής, υπό τον όρο της ανάκλησης χωρίς τη
συνδροµή των προϋποθέσεων των άρθρων 105 και επόµενα του
Ποινικού Κώδικα, εφόσον έχουν εκτίσει µε οποιονδήποτε τρόπο
τα δύο πέµπτα της ποινής.

3. Κρατούµενοι οι οποίοι κατά τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου εκτίουν ποινή κάθειρξης άνω των δέκα ετών απολύονται µε
διάταξη του εισαγγελέα πληµµελειοδικών του τόπου έκτισης της
ποινής, υπό τον όρο της ανάκλησης χωρίς τη συνδροµή των προ-
ϋποθέσεων των άρθρων 105 και επόµενα του Ποινικού Κώδικα αν
έχουν συµπληρώσει το ένα τρίτο πραγµατικής έκτισης της ποινής
που τους επιβλήθηκε.

4. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται και στους
καταδίκους που αποκτούν τις προϋποθέσεις των προηγούµενων
παραγράφων µετά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου και σε
χρονικό διάστηµα µέχρι ενός έτους από τη δηµοσίευσή του.

5. Όσοι απολύονται, κατ’ εφαρµογή των παραγράφων 1 έως 4,
αν υποπέσουν µέσα σε πέντε έτη από την αποφυλάκισή τους, σε
νέα από δόλο αξιόποινη πράξη και καταδικαστούν αµετάκλητα
οποτεδήποτε σε ποινή στερητική της ελευθερίας µεγαλύτερη των
δύο ετών, εκτίουν αθροιστικά και το υπόλοιπο της ποινής για την
οποία είχαν απολυθεί υπό όρο.

6. Στους απολυόµενους, ο εισαγγελέας πληµµελειοδικών µε την
ίδια διάταξή του, µπορεί να επιβάλει: α) την υποχρέωσή τους να
εµφανίζονται κατά τακτά χρονικά διαστήµατα στις αστυνοµικές
αρχές του τόπου όπου διαµένουν, β) τη µη αποµάκρυνσή τους,
χωρίς έγγραφη άδεια του εισαγγελέα πληµµελειοδικών, από τον
ως άνω τόπο, γ) οποιονδήποτε άλλον όρο από αυτούς που ανα-
φέρονται στην παράγραφο 3 του άρθρου 100 Π.Κ. κρίνει σκόπιµο.
Ο εισαγγελέας πληµµελειοδικών, κατά την επιβολή των ως άνω
όρων, οφείλει να λαµβάνει υπόψη του την προσωπικότητα, καθώς
και τις ατοµικές, οικογενειακές και επαγγελµατικές ανάγκες του
απολυόµενου. Σε περίπτωση που ο τελευταίος παραβαίνει τους
όρους που του έχουν τεθεί, ο εισαγγελέας πληµµελειοδικών δια-
τάσσει την ανάκληση της απόλυσης.

7. Οι διευθυντές των καταστηµάτων κράτησης υποβάλλουν
µέσα σε δεκαπέντε ηµέρες από τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου, στον εισαγγελέα του τόπου έκτισης της ποινής, τους φα-
κέλους των καταδίκων, οι οποίοι πληρούν τις προϋποθέσεις του
παρόντος άρθρου.

8. Απολύσεις που γίνονται κατά τις διατάξεις του παρόντος,
ανακοινώνονται από τους διευθυντές των καταστηµάτων κράτη-
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σης τόσο στις αρµόδιες υπηρεσίες Ποινικού Μητρώου και κατα-
χωρούνται στα οικεία δελτία των απολυθέντων, όσο και στη Διεύ-
θυνση Αλλοδαπών του Κλάδου Ασφάλειας του Αρχηγείου της
Ελληνικής Αστυνοµίας.

9. Η υπό όρον απόλυση, κατ` εφαρµογή των διατάξεων του πα-
ρόντος, δεν κωλύεται από τη µη καταβολή των δικαστικών εξόδων
και της χρηµατικής ποινής που τυχόν επιβλήθηκε.

10. Κάθε αµφισβήτηση ως προς την εφαρµογή των προϋποθέ-
σεων του άρθρου αυτού, λύεται από το συµβούλιο πληµµελειοδι-
κών του τόπου έκτισης της ποινής, προκειµένου δε για ανηλίκους
από το τριµελές δικαστήριο ανηλίκων του τόπου έκτισης.

Άρθρο 13
Μετατροπή ποινών ανεκτέλεστων αποφάσεων

1. Ανεκτέλεστες ποινές στερητικές της ελευθερίας που δεν
υπερβαίνουν τα πέντε έτη και έχουν επιβληθεί µε δικαστικές απο-
φάσεις, οι οποίες κατέστησαν αµετάκλητες πριν από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος νόµου και δεν έχουν µετατραπεί σε
χρηµατικές, µετατρέπονται σε χρηµατικές ποινές, ύστερα από αί-
τηση του καταδικασθέντος που υποβάλλεται αυτοπροσώπως ή µε
πληρεξούσιο στον αρµόδιο για την εκτέλεση των ποινών εισαγγε-
λέα µέσα σε αποκλειστική προθεσµία έξι µηνών από τη δηµοσί-
ευση του νόµου αυτού. Η µετατροπή αποκλείεται, αν η ποινή έχει
περιληφθεί ή µπορεί να περιληφθεί σε συνολική ποινή κάθειρξης
που εξακολουθεί να ισχύει.

2. Για τη µετατροπή της ποινής αποφασίζει αµετάκλητα το δι-
καστήριο που εξέδωσε την καταδικαστική απόφαση ύστερα από
κλήτευση του αιτούντος. Ο αιτών µπορεί να παραιτηθεί από την
κλήτευση, καθώς και να εκπροσωπηθεί από συνήγορο, εφόσον
προβεί σε σχετική δήλωση στην αίτησή του ή σε µεταγενέστερο
έγγραφο προς τον εισαγγελέα ή το δικαστήριο. Κατά τη µετα-
τροπή των ποινών του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται οι διατά-
ξεις των παραγράφων 4 έως 8 του άρθρου 82 του Ποινικού
Κώδικα.

3. Μετά την υποβολή της αίτησης της παραγράφου 1, δεν επι-
τρέπεται η άσκηση από τον καταδικασθέντα οποιουδήποτε τακτι-
κού ή έκτακτου ενδίκου µέσου κατά της απόφασης που επέβαλε
την κατά τα άνω ποινή ή η άσκηση αίτησης ακύρωσης της διαδι-
κασίας ή της απόφασης. Αν ασκηθεί τέτοιο ένδικο µέσο ή βοή-
θηµα, κηρύσσεται απαράδεκτο σύµφωνα µε το άρθρο 476 παρ. 1
του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας.

Άρθρο 14
Άλλες µεταβατικές διατάξεις

1. Ανήλικοι που κατά το χρόνο δηµοσίευσης του παρόντος
έχουν καταδικαστεί και εκτίουν ποινή περιορισµού σε ειδικό κατά-
στηµα κράτησης νέων για πράξεις εκτός από αυτές που προβλέ-
πονται στην παρ. 1 του άρθρου 127 του Ποινικού Κώδικα
απολύονται µε βούλευµα του συµβουλίου πληµµελειοδικών του
τόπου έκτισης της ποινής υπό τον όρο της επιβολής ενός ή περισ-
σοτέρων από τα αναµορφωτικά µέτρα των περιπτώσεων α’ έως
ια’ της παρ. 1 του άρθρου 122 του Ποινικού Κώδικα.

2. Κατά το χρόνο δηµοσίευσης του παρόντος η προσωρινή κρά-
τηση ανηλίκων για πράξεις εκτός απ’ όσες προβλέπονται στην
παρ. 1 του άρθρου 127 του Ποινικού Κώδικα, αντικαθίσταται µε
ένα ή περισσότερα από τα αναµορφωτικά µέτρα των περιπτώσεων
α’ έως ια’ της παρ. 1 του άρθρου 122 του Ποινικού Κώδικα.

3. Κρατούµενοι που κατά το χρόνο δηµοσίευσης του παρόντος
εκτίουν ποινή περιορισµού σε ειδικό κατάστηµα κράτησης νέων
που δεν υπερβαίνει τα δέκα έτη απολύονται µε διάταξη του εισαγ-
γελέα πληµµελειοδικών του τόπου έκτισης της ποινής, εφόσον
έχουν εκτίσει µε οποιονδήποτε τρόπο τα δύο πέµπτα της ποινής.
Για τη χορήγηση της υπό όρο απόλυσης, ως ποινή που εκτίθηκε
θεωρείται και αυτή που υπολογίστηκε ευεργετικά, σύµφωνα µε τις
ισχύουσες διατάξεις. Η παρούσα διάταξη ισχύει και για τους κρα-
τούµενους που θα αποκτήσουν τις ανωτέρω προϋποθέσεις σε
χρονικό διάστηµα µέχρι ένα έτος από τη δηµοσίευση του παρόν-
τος νόµου.

4. Κρατούµενοι που κατά το χρόνο δηµοσίευσης του παρόντος
εκτίουν ποινή περιορισµού σε ειδικό κατάστηµα κράτησης νέων
που υπερβαίνει τα δέκα έτη απολύονται µε διάταξη του εισαγγε-
λέα πληµµελειοδικών του τόπου έκτισης της ποινής, υπό τον όρο
της ανάκλησης χωρίς τη συνδροµή των προϋποθέσεων των άρ-

θρων 105 και επόµενα του Ποινικού Κώδικα αν έχουν συµπληρώ-
σει το ένα τρίτο έκτισης της ποινής που τους επιβλήθηκε. Για τη
χορήγηση της υπό όρο απόλυσης, ως ποινή που εκτίθηκε θεωρεί-
ται και αυτή που υπολογίστηκε ευεργετικά, σύµφωνα µε τις
ισχύουσες διατάξεις. Η παρούσα διάταξη ισχύει και για τους κρα-
τούµενους που θα αποκτήσουν τις ανωτέρω προϋποθέσεις σε
χρονικό διάστηµα µέχρι ένα έτος από τη δηµοσίευση του παρόν-
τος νόµου.

5. Οι διευθυντές των σωφρονιστικών καταστηµάτων υποβάλ-
λουν, µέσα σε δέκα ηµέρες από τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου, στον εισαγγελέα του τόπου έκτισης της ποινής τους φα-
κέλους των κρατουµένων, οι οποίοι πληρούν τις προϋποθέσεις
του παρόντος άρθρου. Στους φακέλους των κρατουµένων των πα-
ραγράφων 1 και 2 του παρόντος άρθρου περιλαµβάνεται έκθεση
της κοινωνικής υπηρεσίας του σωφρονιστικού καταστήµατος ή
της Υπηρεσίας Επιµελητών Ανηλίκων µε εµπεριστατωµένη ανα-
φορά για την προσωπικότητα και το κοινωνικό περιβάλλον του
κρατουµένου προκειµένου να αποφασιστεί η αναγκαιότητα και η
προσφορότητα επιβολής αναµορφωτικών µέτρων.

6. Απολύσεις που γίνονται κατά το άρθρο αυτό ανακοινώνονται
από τους διευθυντές των καταστηµάτων κράτησης στις αρµόδιες
υπηρεσίες ποινικού µητρώου και καταχωρούνται στα οικεία δελτία
των απολυθέντων.

7. Σε αλλοδαπούς που χορηγήθηκε υφ’ όρον απόλυση ή εξέτι-
σαν πλήρως την ποινή τους και τελούν υπό δικαστική απέλαση,
εφόσον η απέλαση αυτή δεν έχει καταστεί µέχρι τη δηµοσίευση
του παρόντος εφικτή, ο εισαγγελέας πληµµελειοδικών του τόπου
κράτησης, εντός δέκα ηµερών από τη δηµοσίευση του παρόντος,
µε διάταξη την αναστέλλει υποχρεωτικά, επιβάλλει όρο ή όρους
της παρ. 3 του άρθρου 100 του Π.Κ. και απολύει άµεσα τον κρα-
τούµενο, εκτός αν η απέλαση πρόκειται να εκτελεστεί άµεσα και
πάντως όχι σε διάστηµα µεγαλύτερο των δεκαπέντε ηµερών από
τη δηµοσίευση του παρόντος. Στους απολυόµενους µε οποιονδή-
ποτε τρόπο αλλοδαπούς µπορεί να επιτραπεί η εργασία υπό τους
όρους και τις προϋποθέσεις της παρ. 5 του άρθρου 37 του
ν. 3907/2011 (Α’ 7) για όσο χρόνο διαρκεί η αναστολή εκτέλεσης
της απέλασής τους. Δικαστικές απελάσεις που έχουν επιβληθεί
µε βάση ποινή φυλάκισης παύουν να ισχύουν και δεν εκτελούνται
από τη δηµοσίευση του παρόντος.

8. Εντός δεκαπέντε ηµερών από τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου ανακαλούνται µε διάταξη του εισαγγελέα πληµµελειοδικών
του τόπου κράτησης ανακλήσεις λόγω παραβίασης όρων για λό-
γους υγείας για απολύσεις που είχαν χορηγηθεί σε κρατούµενους
κατ’ άρθρο 110Α Π.Κ..

9. Η διάταξη της παρ. 7 του άρθρου 105 Π.Κ. εφαρµόζεται ανα-
δροµικά από το χρόνο που πληρώθηκαν οι σχετικές προϋποθέ-
σεις.

10. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων καθορίζεται ο
αριθµός των ωρών νυχτερινής απασχόλησης εργάσιµων ηµερών,
ηµερήσιας και νυχτερινής απασχόλησης κατά τις Κυριακές και
εξαιρέσιµες ηµέρες, προς συµπλήρωση της υποχρεωτικής εβδο-
µαδιαίας εργασίας και καθ’ υπέρβαση της εβδοµαδιαίας υποχρε-
ωτικής εργασίας για το προσωπικό που υπηρετεί εντός των
Καταστηµάτων Κράτησης και της Υπηρεσίας Εξωτερικής Φρού-
ρησης αυτών, καθώς και της κατανοµής αυτών, κατά το χρονικό
διάστηµα από 1.1.2015 έως 21.1.2015.

11. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων καθορίζεται ο
αριθµός των ωρών για εργασία πέραν του πενθηµέρου του προ-
σωπικού φρούρησης που υπηρετεί εντός των Καταστηµάτων Κρά-
τησης και της Υπηρεσίας Εξωτερικής Φρούρησης, κατά το
χρονικό διάστηµα από 1.1.2015 έως 15.3.2015.

12. Η προθεσµία της παρ. 6 του άρθρου 10 του ν.δ. 3082/1954
(Α’ 257), που παρατάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 36 του ν.
4111/2013 (Α’18) µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2014, παρατείνεται
για δύο ακόµη έτη από τη λήξη της, δηλαδή µέχρι την 31η Δεκεµ-
βρίου 2016.

Άρθρο 15

Tα µέτρα των παραγράφων 1 των άρθρων 122 και 123 του Ποι-
νικού Κώδικα υλοποιούνται στις υπάρχουσες δοµές σύµφωνα µε
τις οικείες διατάξεις και σε κέντρα ανοικτής ή ηµιελεύθερης δια-
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βίωσης. Η ίδρυση και λειτουργία των κέντρων αυτών θα ρυθµιστεί
µε την έκδοση προεδρικών διαταγµάτων, που θα εκδοθούν µε
πρόταση του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων και των συναρµόδιων Υπουργών.

Άρθρο 16
Αύξηση θέσεων προσωπικού 

Καταστηµάτων Κράτησης

Οι θέσεις του προσωπικού των Καταστηµάτων Κράτησης, οι
οποίες προβλέπονται από τις διατάξεις των άρθρων: α) 49 παρ. 2
του ν. 2721/1999 (Α’ 112), β) 7 παρ. 3 του ν. 3060/2002 (Α’ 242), γ)
14 παρ. 13 του ν. 3038/ 2002 (Α’ 180), δ) 4Ζ του ν. 3388/2005 (Α’
225), ε) 59 του ν. 3659/2008 (Α’ 77) και στ) 44 του π.δ. 101/2014
(Α’ 168), όπως διαµορφώθηκαν µετά την κατάργηση των κενών µε
την υπ’αριθµ.110820/23.11.2011 (Β’ 2767) απόφαση του Υπουρ-
γού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και τη
διατήρηση ορισµένων από αυτές µε την υπ’ αριθµ. 14413/9.2.2012
απόφαση των Υπουργών Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων (Β’ 487) κατ’ εφαρµογή των διατάξεων της
περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρθρου 33 του ν. 4024/2011 (Α’
226), αυξήθηκαν µε το άρθρο 80 του ν. 4139/2013 (Α’ 74) και κα-
τανεµήθηκαν µε το π.δ. 101/2014 (Α’ 168), αυξάνονται ως εξής:

1. Του κλάδου ΠΕ Σωφρονιστικού Ενηλίκων κατά είκοσι (20).
2. Του κλάδου ΤΕ Υγείας Πρόνοιας ειδικότητας Νοσηλευτικής

κατά είκοσι (20).
3. Του κλάδου ΠΕ Κοινωνικής Εργασίας κατά δέκα (10).
4. Του κλάδου ΤΕ Υγείας Πρόνοιας ειδικότητας Κοινωνικής Ερ-

γασίας κατά δέκα (10).
5. Του κλάδου ΔΕ Φύλαξης κατά τριακόσιες σαράντα (340).
6. Του κλάδου ΔΕ Προσωπικού Εξωτερικής Φρούρησης κατά

εκατόν εξήντα (160).
7. Του κλάδου ΔΕ Διοικητικού - Λογιστικού κατά είκοσι (20).

Άρθρο 17
Ρυθµίσεις για το Ταµείο Χρηµατοδοτήσεως 

Δικαστικών Κτιρίων (ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ.)

1. Η παρ. 1 του άρθρου 4 του ν.δ. 1017/1971 (Α’ 209), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Το Ταµείο διοικείται από επταµελές Διοικητικό Συµβούλιο,
το οποίο αποτελείται από:

α) τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, ως Πρόεδρο,

β) έναν Σύµβουλο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, που
υποδεικνύεται από τον οικείο Πρόεδρο, ως Αντιπρόεδρο,

γ) έναν υπάλληλο της Κεντρικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων που είναι
τουλάχιστον Προϊστάµενος Διεύθυνσης, αναπληρούµενος από
Προϊστάµενο άλλης Διεύθυνσης, ή ένα υπηρεσιακό στέλεχος επο-
πτευόµενου, από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, φορέα,

δ) έναν Πολιτικό ή Μηχανολόγο Μηχανικό του Υπουργείου Οι-
κονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, που υποδεικνύεται
από τον οικείο Υπουργό ή της Εταιρίας Ακινήτων του Δηµοσίου,
που υποδεικνύεται από το Διοικητικό Συµβούλιό της,

ε) τρεις Δικηγόρους, ένας δε από αυτούς από το Δικηγορικό
Σύλλογο Αθηνών.»

2. Το τελευταίο εδάφιο του άρθρου 5 του ν.δ. 1017/ 1971
(Α’209), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί µε απόφασή του να αναθέτει
την άσκηση ορισµένων αρµοδιοτήτων του στον Πρόεδρο ή σε
άλλο µέλος του ή σε δικαστικούς λειτουργούς ή σε Προϊσταµέ-
νους Υπηρεσιών αρµοδιότητας Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων ή και στον Προϊστάµενο της
Διεύθυνσης του Ταµείου και να εξουσιοδοτεί αυτούς προς ενέρ-
γεια ορισµένων πράξεων.»

3. Το άρθρο 6 του ν.δ. 1017/1971, όπως ισχύει, αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 6
Αρµοδιότητες Προέδρου Διοικητικού Συµβουλίου

Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου εκπροσωπεί το Ταµείο

ενώπιον πάσης Δικαστικής, Διοικητικής ή άλλης Αρχής, διορίζει
τους πληρεξούσιους δικηγόρους του Ταµείου, συγκαλεί το Διοι-
κητικό Συµβούλιο, καθορίζει την ηµερήσια διάταξη, διευθύνει τις
συνεδριάσεις και κατευθύνει τις εργασίες του και παρακολουθεί
την εφαρµογή των αποφάσεων του Διοικητικού Συµβουλίου που
µεταβιβάζονται από αυτό. Επίσης, ο Πρόεδρος του Διοικητικού
Συµβουλίου προΐσταται του προσωπικού του Ταµείου, διευθύνει
το έργο των υπηρεσιών του, έχει την ευθύνη για την εύρυθµη λει-
τουργία του, υπογράφει τις νόµιµες εντολές πληρωµής και υπο-
γράφει κάθε έγγραφο του Ταµείου.

Αν ο Πρόεδρος του Δ.Σ. απουσιάζει ή κωλύεται, αναπληρώνεται
από τον Αντιπρόεδρο αυτού και αν αυτός απουσιάζει ή κωλύεται,
από µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου που ορίζεται από αυτό.

Ο Πρόεδρος µε απόφασή του µπορεί να εξουσιοδοτεί τον Δι-
ευθυντή του Ταµείου να υπογράφει, κατά περίπτωση «µε εντολή
Προέδρου» όλες τις αποφάσεις, έγγραφα, εντολές ή άλλες πρά-
ξεις που αφορούν στις αρµοδιότητες του Προέδρου. Επίσης, µπο-
ρεί να µεταβιβάζει στον Διευθυντή του Ταµείου και τον νόµιµο
αναπληρωτή του την αρµοδιότητα υπογραφής των χρηµατικών
ενταλµάτων πληρωµής ή άλλων τίτλων πληρωµής του Ταµείου,
µέχρι ορισµένου ποσού, το ύψος του οποίου καθορίζεται µε την
ίδια απόφαση.»

4. Το άρθρο 6Α του ν.δ. 1017/1971 (Α’209), το οποίο είχε προ-
στεθεί µε την παρ. 9  του άρθρου 7 του ν. 4043/ 2012 (Α’ 25), κα-
ταργείται.

Άρθρο 18

Προστίθεται παρ. 3Α στο άρθρο 282 του Κώδικα Ποινικής Δικο-
νοµίας ως εξής:

«3Α. Κατ’ οίκον περιορισµός, όπως αυτός ορίζεται στο πρώτο
εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 283Α, µπορεί να επιβληθεί όταν
προκύπτουν σοβαρές ενδείξεις ότι ο κατηγορούµενος στην πράξη
του αυτή ωθήθηκε από αίτια που συνδέονται µε την ιδιότητά του
ως οικείου ή συµβίου άλλου συγκατηγορουµένου και τις αντιλή-
ψεις του για τις ηθικές υποχρεώσεις, που απορρέουν από την ιδιό-
τητα αυτή.»

Άρθρο 19

1. Η παρ. 1 του άρθρου 200Α του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας
αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 200Α 
Ανάλυση DNA

1. Όταν υπάρχουν σοβαρές ενδείξεις ότι ένα πρόσωπο έχει τε-
λέσει κακούργηµα ή πληµµέληµα, που τιµωρείται µε ποινή φυλά-
κισης τουλάχιστον ενός (1) έτους, οι διωκτικές αρχές λαµβάνουν
υποχρεωτικά γενετικό υλικό για ανάλυση του δεοξυριβονουκλεϊ-
κού οξέος (Deoxyribonucleic Acid -DNA) προκειµένου να διαπιστω-
θεί η ταυτότητα του δράστη του εγκλήµατος αυτού. Τη λήψη
γενετικού υλικού από τον ίδιο τον κατηγορούµενο διατάσσει ο αρ-
µόδιος εισαγγελέας ή ανακριτής και πρέπει να διεξάγεται µε από-
λυτο σεβασµό στην αξιοπρέπειά του. Σε περίπτωση λήψης
γενετικού υλικού από απόκρυφα µέρη του σώµατος είναι υποχρε-
ωτική η παρουσία εισαγγελικού λειτουργού. Η ανάλυση περιορί-
ζεται αποκλειστικά στα δεδοµένα που είναι απολύτως αναγκαία
για τη διαπίστωση αυτή και διεξάγεται σε κρατικό ή πανεπιστη-
µιακό εργαστήριο. Την ανάλυση του DNA του δικαιούται να ζητή-
σει και ο ίδιος ο κατηγορούµενος για την υπεράσπισή του. Σε κάθε
περίπτωση εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις των άρθρων 204
έως 208.»

2. Το α’εδάφιο της παρ.2 του άρθρου 200Α του Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Αν η κατά την προηγούµενη παράγραφο ανάλυση αποβεί
θετική, το πόρισµά της κοινοποιείται στο πρόσωπο από το οποίο
προέρχεται το γενετικό υλικό. Αυτό έχει δικαίωµα να ζητήσει επα-
νάληψη της ανάλυσης, µε ανάλογη εφαρµογή των διατάξεων των
άρθρων 204 έως 208.»

3. Το προτελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 200Α του
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας αντικαθίσταται ως εξής:

«Τα στοιχεία αυτά τηρούνται για την αξιοποίηση στη διερεύνηση
και εξιχνίαση άλλων εγκληµάτων που προβλέπονται στην παρά-
γραφο 1 και καταστρέφονται σε κάθε περίπτωση µετά το θάνατο
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του προσώπου που αφορούν.»

Άρθρο 20

1. Καταργείται η παρ. 3 του άρθρου 189 του Ποινικού Κώδικα
και η παράγραφος 4 αυτού αναριθµείται σε 3. 

2. Καταργείται η παράγραφος 3 του άρθρου 308Α του Ποινικού
Κώδικα.

3. Καταργείται το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 310
του Ποινικού Κώδικα.

4. α. Μετά το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 380 του Ποι-
νικού Κώδικα προστίθεται εδάφιο δεύτερο ως εξής:

«Η τέλεση της πράξης του προηγούµενου εδαφίου µε κάλυψη
ή αλλοίωση των χαρακτηριστικών του προσώπου του δράστη συ-
νιστά επιβαρυντική περίσταση.»

β. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 380 του Ποινικού
Κώδικα αντικαθίσταται ως εξής:

«Αν ο υπαίτιος της πράξεως αυτής έφερε πολεµικό τυφέκιο ή
πυροβόλο όπλο που φέρει φυσίγγιο των 40 χιλιοστών και άνω ή
πολυβόλο ή υποπολυβόλο ή χειροβοµβίδα ή εκρηκτικό µηχανισµό
ή βαρύ όπλο ή όπλο πυροβολικού, τιµωρείται µε κάθειρξη τουλά-
χιστον δέκα ετών.»

5. Καταργείται η παρ. 5 του άρθρου 382 του Ποινικού Κώδικα.
6. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 111 του Κώδικα

Ποινικής Δικονοµίας αντικαθίσταται ως εξής:
«Το κακούργηµα του άρθρου 173 παρ. 2 του Ποινικού Κώδικα,

καθώς και τα συναφή µε αυτό πληµµελήµατα και κακουργήµατα,
έστω και αν τα τελευταία τιµωρούνται βαρύτερα.»

Άρθρο 21
Ακροτελεύτια διάταξη

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,..........................................2015

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ 2. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ,
ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ 

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

3. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 4. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ 
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

5. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 6. ΥΓΕΙΑΣ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Θέλω να ευχαριστήσω
όλες τις πτέρυγες της Βουλής για την κατανόησή τους.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Δεν τελείωσε η διαδικασία, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ορίστε, κύριε Μητσο-
τάκη, θέλετε κάτι; Κατά παρέκκλιση, να σας ακούσουµε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Τώρα που σας έφυγε το άγχος να
ψηφιστεί το νοµοσχέδιο στο σύνολό του θα ήθελα να επισηµάνω
και να επαναλάβω αυτό το οποίο είπε ο κ. Κουτσούκος. Αυτό το
οποίο έγινε σήµερα θα είναι ένα προηγούµενο από εδώ και στο
εξής για το πώς η Βουλή θα λαµβάνει αποφάσεις. Φτηνές δικαιο-
λογίες, οι οποίες µεταθέτουν το βάρος της καθυστέρησης της
Προέδρου στο Σώµα, δεν θα γίνουν αποδεκτές από δω και στο
εξής, κύριε Πρόεδρε. Η πραγµατικότητα…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, ειδικά οι νεότεροι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας):Κύριε Μητσοτάκη…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ:Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ακούµε πάρα πολύ

καλά και µε πάρα πολύ…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τελείωσε η διαδικασία. Δεν

έχει ξαναγίνει αυτό!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Βαγγέλη, µην φεύγεις!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Παρακαλώ ησυχία!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Διαµαντόπουλε, αποχωρή-

στε! Δεν πειράζει! Πηγαίνετε! Γεια σας!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Παρακαλώ! Δεν χρει-
άζονται αυτά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Να συµφωνήσουµε, λοιπόν, κύριε
Πρόεδρε - και το λέω µε το σεβασµό που σας τρέφω- ότι η Βουλή
αυτή έχει κάποιους κανόνες και κάποιες παραδόσεις. Ναι, τα νο-
µοσχέδια ψηφίζονται στο σύνολό τους διά των εισηγητών.
Οµοίως, η απαρτία διαπιστώνεται κατά τη διακριτική ευχέρεια του
Προεδρείου, όχι όπως τη βολεύει. 

Ελπίζω, λοιπόν, αυτό το οποίο έγινε σήµερα, να γίνει ένα µά-
θηµα στο Προεδρείο στο σύνολό του, όχι µόνο σε εσάς και να µην
ξαναβρεθούµε αντιµέτωποι µε µια ερµηνεία του Κανονισµού της
Βουλής, όπως επιθυµεί να τον διαβάζει η κ. Κωνσταντοπούλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μητσοτάκη.

Η κ. Γεροβασίλη έχει τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Με την εµπειρία των τελευταίων ετών

στην προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο, είµαστε σε θέση να
πούµε ότι δεν δεχόµαστε µαθήµατα κοινοβουλευτισµού, πόσο
µάλλον από τον κ. Μητσοτάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Για να µην αναφερθώ τώρα σε όλες τις ανατριχιαστικές λεπτο-

µέρειες.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ:Αναφερθείτε.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Εποµένως, παρ’ όλο που ενοχλήθηκε

πάρα πολύ η Νέα Δηµοκρατία και, ενδεχοµένως, ο κ. Μητσοτάκης
από την ψήφιση του νοµοσχεδίου και παρ’ όλο που άλλη µία φορά
προσπαθεί να διαβάλει, χωρίς κανένα σεβασµό την Πρόεδρο της
Βουλής, όλο αυτό έπεσε στο κενό.

Κύριε Πρόεδρε, η διαδικασία πρέπει να συνεχιστεί κανονικά και
θα παρακαλέσω τους συναδέλφους να µπουν στη λογική του κοι-
νοβουλευτισµού, επιτέλους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας):Ευχαριστώ πολύ.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριε Κουτσούκο, είναι

ανάγκη;
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ένα σχόλιο θέλω να κάνω µόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Στην προηγούµενη

φάση διευκολύνατε ιδιαίτερα.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όταν ήµουν µικρός, ο µακαρίτης ο

πατέρας µου µου έλεγε: «Διπλό δεν φτάνει, µονό φθάνει και πε-
ρισσεύει». Επειδή ήµουν µικρός δεν µπορούσα να καταλάβω τι εν-
νοούσε. Τώρα, λοιπόν, που µεγάλωσα κατάλαβα ότι οι σαράντα
είναι περισσότεροι από τους πενήντα επτά!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Δεν το συνηθίζω.

Απλώς, θέλω να πω πως ό,τι έγινε σήµερα έγινε σύµφωνα µε το
πνεύµα και το γράµµα του Κανονισµού της Βουλής και νοµίζω,
όπως διαπιστώσαµε όλοι και όπως ελέχθη απ’ όλες τις πλευρές,
σωστά προχωρήσαµε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ανάγνωση των

ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Παρακαλείται η Γραµµατέας της Βουλής κ. Παναγιώτα Δρι-
τσέλη να αναγνώσει τις αναφορές προς το Σώµα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Η Βουλευτής Άρτας κ. Όλγα Γεροβα-
σίλη του ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε αναφορά ιδιώτη προς τον Υπουργό
Υγείας που αφορά στις προϋποθέσεις για τη συνταξιοδότησή του
µε διαδοχική ασφάλιση.

Ο Βουλευτής Αττικής κ. Παύλος Χαϊκάλης των ΑΝΕΛ κατέθεσε
αναφορές ιδιωτών προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης που αφορούν: Σε διαµαρ-
τυρία ασφαλισµένης που βρίσκεται σε καθεστώς «υπό συνταξιο-
δότησης» λόγω των ασφαλιστικών οφειλών της. Σε διαµαρτυρία
ασφαλισµένης, η οποία λόγω ιδιάζουσας ασφαλιστικής περίπτω-
σης δεν δύναται να συνταξιοδοτηθεί.

Ο Βουλευτής Κοζάνης κ. Χαρίσιος Κάτανας των ΑΝΕΛ κατέθεσε
αναφορά ιδιώτη προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων που αφορά σε εξώδικη όχληση-πρόσκληση στη Διεύ-
θυνση Σπουδών και Φοιτητικής Μέριµνας µε θέµα τη δυνατότητα
µεταφοράς θέσης-µετεγγραφής αθλητή.

Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος του
ΠΑΣΟΚ κατέθεσε αναφορά ιδιώτη προς τον Υπουργό Πολιτισµού,
Παιδείας και Θρησκευµάτων που αφορά στη χορήγηση αµοιβής
του για την παράδοση αρχαίου ενεπίγραφου αναγλύφου στο Μου-
σείο του Άστρους βόρειας Κυνουρίας.

Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. Νικόλαος Νικολόπουλος των ΑΝΕΛ κα-
τέθεσε αναφορές ιδιωτών προς τον Πρωθυπουργό που αφορά αί-
τηµα ιδιώτη για δικαίωση επενδυτή κατόπιν σχετικών
προεκλογικών εξαγγελιών, προς τον Πρωθυπουργό και τους
Υπουργούς Εθνικής Άµυνας, Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και
Τουρισµού, που αφορά στην υποβολή πρότασης της Οµοσπον-
δίας για ανάπτυξη της ναυπηγικής βιοµηχανίας, προς τον Πρωθυ-
πουργό και τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων
που αφορά στην ανάγκη για αµεσότερη δυνατή κατάργηση των
Συµβουλίων Ιδρύµατος µετά την παταγώδη αποτυχία του παντε-
λώς ανεφάρµοστου σχετικού νόµου για τα πανεπιστήµια, προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, που αφο-
ρούν στην συµπερίληψη του Οργανισµού Θυγατρικών ΕΟΜΜΕΧ
(Ελληνικός Οργανισµός Μικρών-Μεσαίων Επιχειρήσεων και Χει-
ροτεχνίας) στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο του Υπουργείου Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης για την αποκατάσταση αδίκως απολυθέντων
εργαζοµένων του δηµοσίου

Στη διαµαρτυρία για την απόλυση και τις αδικίες σε βάρος των
δηµοτικών αστυνοµικών και προτάσεις για την επανασύσταση της
Δηµοτικής Αστυνοµίας.

Στο αίτηµα για κάλυψη των θέσεων ιδιωτών επιλαχόντων πυρο-
σβεστών πενταετούς υποχρέωσης.

Προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων
που αφορούν στην κατάργηση της χορήγησης επάρκειας διδα-
σκαλίας ξένης γλώσσας σε κατόχους πιστοποιητικών “Proficiency”
µέσα στα πλαίσια τις Ευρωπαϊκής νοµοθεσίας, χωρίς να θίγουν
κεκτηµένα δικαιώµατα των ήδη κατόχων επάρκειας και άδειας δι-
δασκαλίας.

Στο αίτηµα-πρόταση για τη λήψη αρµόδιας νοµοθετικής πρω-
τοβουλίας σχετικά µε τον καθορισµό δύο τύπων σχολείων: πρώ-
τον, των πειραµατικών των παιδαγωγικών τµηµάτων των
πανεπιστήµιων, όπου οι µαθητές θα εισάγονται µε τυχαία κλή-
ρωση και, δεύτερον, των πρότυπων ή ιστορικών σχολείων όπου οι
µαθητές θα εισάγονται µε εξετάσεις ή τεστ ή άλλου είδους επι-
λογή.

Στην αποκατάσταση ελλείψεων στο νοµοσχέδιο για την τρά-
πεζα θεµάτων στα γενικά λύκεια και τον αθλητισµό.

Στη διαµαρτυρία επί της αρνητικής απάντησης του Δήµου Πά-
τρας στην πρόταση του αθλητικού συλλόγου «Προµηθέας» για
ανακατασκευή του βοηθητικού κλειστού γηπέδου του «Τόφα-
λος».

Στο αίτηµα για διορισµό Γενικού Διευθυντή του Ελληνικού Κέν-

τρου Κινηµατογράφου.
Στο αίτηµα για µονιµοποίηση των τρίτεκνων εκπαιδευτικών και

την εξοµοίωσή τους µε τους πολύτεκνους.
Στην ανάγκη λειτουργίας και έναρξης εντός του ακαδηµαϊκού

έτους 2015-2016 του Τµήµατος Αρχιτεκτόνων-Μηχανικών του
Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων.

Στο αίτηµα για την αξιοποίηση από το ελληνικό δηµόσιο ενός
κειµηλίου που αφορά τη σύνθεση βυζαντινής µουσικής του γνω-
στού συνθέτη Πέτρου Φιλάνθη. 

Στην επαναφορά των αγώνων του Ολυµπιακού Πάντεχνον.
Στο αίτηµα για αναβάθµιση της διδασκαλίας του µαθήµατος

των Θρησκευτικών και την έντονη διαµαρτυρία  για την ίδρυση
τµήµατος Μουσουλµανικών Σπουδών στη Θεολογική Σχολή Θεσ-
σαλονίκης. 

Στην εξώδικη όχληση-πρόσκληση για τη δυνατότητα µεταφο-
ράς θέσης µετεγγραφής – αθλητή. 

Στη διαµαρτυρία για την απόφαση να διατηρηθεί το ίδιο πρό-
σωπο στη θέση του Διευθυντή του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου
Θεσσαλονίκης. 

Προς τους Υπουργούς Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµά-
των, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, που αφορά στο αίτηµα για άρση µιας σειράς εργασιακών
παρενοχλήσεων εις βάρος υπαλλήλου από προϊσταµένη Αρχή
σε χώρο εργασίας εντός του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου. 

Προς τους Υπουργούς Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµά-
των, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης και Επικρατείας (για την καταπολέµηση της διαφθοράς)
που αφορά στην οικογενειοκρατία, τις παράνοµες προσλήψεις
και τη διαφθορά στο Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο. 

Προς τους Υπουργούς Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµά-
των και Οικονοµικών που αφορά στο αίτηµα για τη µείωση της
υψηλής φορολογίας πολυτεκνικού ιδιωτικής χρήσεως (ΙΧ) και της
φορολογίας των ιδιωτικής χρήσεως οχηµάτων των πολυτέκνων
οικογενειών. 

Προς τους Υπουργούς Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµά-
των, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης που αφορά
στην ανάγκη θεσµοθέτησης ενός κοινής χρήσης, δηµοσιοποιηµέ-
νου κώδικα δεικτών προστασίας και ασφάλειας σε εκπαιδευτι-
κούς χώρους και άλλα τοπικά περιβάλλοντα, όπως εργασιακοί
χώροι, δηµοτικά διαµερίσµατα πόλεων, νοµοί και περιφέρειες
της χώρας. 

Προς τους Υπουργούς Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµά-
των, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και
Επικρατείας (Για την Καταπολέµηση της Διαφθοράς), που αφορά
στα προβλήµατα του Συνδέσµου Ελληνικών Γυµναστικών Αθλη-
τικών Σωµατείων (ΣΕΓΑΣ), τον έλεγχο επί της οικονοµικής δια-
χείρισης από τη διοίκησης του εν λόγω φορέα εκατοµµυρίων
ευρώ, καθώς και το καθεστώς εφαρµογής σχετικών δικαστικών
αποφάσεων. 

Προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, που αφορούν σε διαµαρτυρία για την υπο-
βάθµιση του επαγγέλµατος του αγρότη στην Αιγιαλεία µετά την
κατάργηση του Γραφείου Γεωργικής Ανάπτυξης Αιγίου. 

Σε αίτηµα για την αναστολή της τρέχουσας χωροθέτησης του
ΧΥΤΑ Γραµµατικού, λόγω ακαταλληλότητας της ήδη υπάρχου-
σας, καθώς υποκρύπτονται κίνδυνοι επιµόλυνσης του υδροφό-
ρου ορίζοντα. 

Σε αίτηµα για την άρση της απαγόρευσης άσκησης θήρας σε
περιοχή της Ηπείρου, κατόπιν προτέρων ενεργειών και τεκµη-
ρίωσης της Κυνηγετικής Οµοσπονδίας Ηπείρου (ΚΟΗ).

Προς τους Υπουργούς Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, που αφορούν στην καταγγελία σχετικά µε διάπραξη
αδικήµατος απιστίας σε δήµο της Λακωνίας. 

Στο πρόβληµα που δηµιουργεί η µη αποκοµιδή των σκουπιδιών
και η παραµονή τους σε σωρούς για µακρά χρονικά διαστήµατα
µέσα στην πόλη του Πύργου. 

Προς τους Υπουργούς Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Οικονοµίας, Υποδοµών Ναυτιλίας και
Τουρισµού και Οικονοµικών, που αφορά στην ανεξήγητη επιβά-
ρυνση των καταναλωτών έναντι των «ρυθµιζόµενων χρεώσεων»,
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που εµφανίζονται σε λογαριασµούς κατανάλωσης ηλεκτρικού
ρεύµατος. 

Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, που αφορούν στο αίτηµα για
διόρθωση µισθολογικών ανισοτήτων του κλάδου ΠΕ εφοριακών,
οι οποίοι διορίστηκαν µε προκήρυξη του ΑΣΕΠ. 

Στην έκκληση για ελάφρυνση της φορολογίας εισοδήµατος
των ελευθέρων επαγγελµατιών.

Στην έκκληση για επιτάχυνση της θέσπισης των εκατό δόσεων
στη δυνατότητα εξόφλησης φορολογικών οφειλών από φυσικά
πρόσωπα. 

Στις προτάσεις για το σχέδιο νόµου σχετικά µε τα ληξιπρόθε-
σµα, που αναρτήθηκε στον διαδικτυακό τόπο “opengov”.

Σε ενστάσεις και προτάσεις για την αύξηση της φορολογίας
στα αλκοολούχα ποτά, τη ρύθµιση στον ειδικό φόρο κατανάλω-
σης (ΕΦΚ) και στον φόρο προστιθέµενης αξίας (ΦΠΑ) προς τε-
λωνεία επιχειρήσεων παραγωγής αλκοολούχων ποτών και τη
ρύθµιση ληξιπρόθεσµων χρεών των µικροµεσαίων επιχειρήσεων
του κλάδου. 

Σε διευκρινιστικές ερωτήσεις της Ένωσης για τη ρύθµιση των
τυχερών παιγνίων στο διαδίκτυο. 

Σε προτάσεις για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και τη
σύσταση δίκαιου φορολογικού συστήµατος. 

Προς τους Υπουργούς Οικονοµικών, Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού, που αφορούν σε προτάσεις προς την
πολιτική ηγεσία για τη λύση των προβληµάτων που αντιµετωπίζει
η χώρα µας. 

Σε αίτηµα για την ορθολογικοποίηση του εφαρµοζόµενου συ-
στήµατος αντικειµενικών αξιών. 

Προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Του-
ρισµού, που αφορούν στην έκδοση γραµµατοσήµων προς τιµήν

των εθνικών ευεργετών. 
Σε καταγγελίες για τη σχέση λειτουργίας του χρηµατιστηρίου

κατά την προ κρίσης εποχή, µε την αύξηση των διορισµών στο
δηµόσιο τοµέα και την πρόκληση φούσκας στην αγορά ακινήτων. 

Σε αίτηµα για τη ρύθµιση εκατό δόσεων από ληξιπρόθεσµες
οφειλές ΦΠΑ, οι οποίες βεβαιώθηκαν µε καθυστέρηση. 

Προς τους Υπουργούς Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και
Τουρισµού, Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων, που
αφορά σε αίτηµα-καταγγελία σχετικά µε τις µειώσεις των σχολι-
κών προϋπολογισµών της Θεσπρωτίας, οι οποίες είχαν ως απο-
τέλεσµα την ελλιπή θέρµανση των εγκαταστάσεων στα τοπικά
σχολεία.

Προς τους Υπουργούς Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και
Τουρισµού, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης που
αφορά στην ανάγκη επαναχάραξης του αυτοκινητοδρόµου Κο-
ρίνθου-Πάτρας-Τσακώνας. 

Προς τους Υπουργούς Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων που αφορά σε διαµαρτυρία επί της διαδικασίας
επιλογής δικηγόρου από την πολιτεία σε επικείµενη εκδίκαση. 

Προς τους Υπουργούς Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων, Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρι-
σµού και Οικονοµικών που αφορά στο αίτηµα να δροµολογηθεί
λύση για τους ζηµιωµένους από την «ΑΣΠΙΣ» και «COMMERCIAL
VALUE», κατόπιν ορισµού και σχετικής συνάντησης µε την αρµό-
δια πολιτική ηγεσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Δριτσέλη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η ανάγνωση των
αναφορών.
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Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτα θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 99/15-4-2015 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας Καρακώστα
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, σχετικά µε την αλλαγή του τόπου διεξαγωγής της
επικείµενης δίκης της Χρυσής Αυγής.

Είναι εδώ παρών και θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Νικόλαος
Παρασκευόπουλος.

Κυρία Καρακώστα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Κύριε Υπουργέ, βέβαια ο χρόνος

που µπαίνει η ερώτηση στη διαδικασία είναι αρκετά καθυστερη-
µένος. Παρ’ όλα αυτά παραµένει επίκαιρη µετά τη σηµερινή ει-
κόνα που είχαµε έξω από τις φυλακές Κορυδαλλού. 

Με δύο λόγια, επειδή έχει διατυπωθεί αυτή η ερώτηση και από
την κ. Κατριβάνου, έχω να πω ότι επαληθεύονται τα όσα δύσκολα
προβλήµατα υπήρξαν σε αυτή την περιοχή, µε δεδοµένο ότι κι
εσείς, κύριε Υπουργέ, έχετε αποδεχθεί ότι πραγµατικά υπάρχει
πρόβληµα.

Το ερώτηµα που θέτω, κατόπιν της διευκρίνισης που έχετε
κάνει στην κ. Κατριβάνου, είναι γιατί εσείς δεν ασκείτε το δι-
καίωµα που έχετε όσον αφορά τον χαρακτηρισµό της αίθουσας
και τη µεταφορά της σε µια άλλη, όπως ζητά και η πολιτική
αγωγή, αλλά και πάρα πολλοί φορείς, στην αίθουσα του Εφε-
τείου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε την κ.
Καρακώστα.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Θα ήθελα να απαντήσω στο τελευταίο σας ερώτηµα και συγ-
κεκριµένα γιατί δεν αποχαρακτηρίζεται η αίθουσα του Κορυδαλ-
λού ως δικαστική αίθουσα για τη διεξαγωγή της συγκεκριµένης
δίκης, τη στιγµή που υπάρχουν σηµαντικά προβλήµατα. Η απάν-
τησή µου είναι διότι δεν υπάρχει άλλη διαθέσιµη αυτή τη στιγµή.

Ούτως ή άλλως, τα µεγέθη της δίκης αυτής είναι πρωτοφανή.
Ο αριθµός των κατηγορουµένων και των δηµοσιογράφων, ενόψει
του ενδιαφέροντος της δίκης το οποίο είναι και κοινωνικό και διε-
θνές, δηµιουργεί µια ανάγκη για έναν χώρο ο οποίος δεν υπήρχε
έτοιµος στην ελληνική επικράτεια µέχρι σήµερα. 

Ο χώρος αυτός είχε χαρακτηριστεί ως χώρος διεξαγωγής
δικών δέκα µε δεκαπέντε χρόνια νωρίτερα, όπως γνωρίζετε. Από
το έτος 2014, πάντως, έχει δροµολογηθεί µια νέα διαδικασία εκ-
συγχρονισµού της αίθουσας, ώστε να προστεθούν θέσεις στο
ακροατήριο και να υπάρξει τεχνικός εξοπλισµός, ο οποίος απαι-
τείται για να διεξαχθεί η δίκη. 

Το γεγονός ότι αυτή η αίθουσα εµφανίζει προβλήµατα, ήταν
γνωστό. Πρόκειται για λύση ανάγκης. Δεν πρόκειται για µια λύση,
η οποία φαίνεται ότι µπορεί να ικανοποιήσει όλες τις απαιτήσεις
που υπάρχουν για τη διεξαγωγή µιας διαδικασίας τόσο σηµαντι-
κής.

Φθάσαµε, όµως, στο σηµείο αυτό, εξαιτίας του γεγονότος ότι
η εναλλακτική λύση, δηλαδή η µεγάλη αίθουσα του Εφετείου
Αθηνών, δεν ήταν δυνατόν να δοθεί, διότι και θεσµικά, βεβαίως,
υπήρξε η απόφαση του αρµόδιου Δικαστικού Συµβουλίου του
Εφετείου -και µάλιστα σε ολοµέλεια- το οποίο δέχθηκε ότι δεν
µπορεί να χρησιµοποιηθεί αυτή η αίθουσα, διότι θα διαταράξει
τη διεξαγωγή των δικών γενικότερα, αλλά δεν υπήρχε και τεχνική
προετοιµασία. 

Εποµένως, αυτή τη στιγµή δεν είχαµε δυνατότητα να προσφέ-
ρουµε έναν άλλο χώρο, ο οποίος να εµφανίζει λιγότερα προβλή-
µατα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Η κ. Καρακώστα έχει τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνοµαι τις

τεχνικές λεπτοµέρειες. Πρώτον, τις ονοµάζω λεπτοµέρειες, διότι
θα µπορούσαν να έχουν λυθεί, µε δεδοµένο ότι το αίτηµα τού να
µην γίνει η δίκη εκεί έχει τεθεί και από τους νοµικούς –δεν ξέρω
ακριβώς πώς να το διατυπώσω- και από τους κατήγορους και από
τους δηµάρχους της περιοχής και από το κίνηµα της περιοχής
πάρα πολύ καιρό πριν.

Θεωρώ ότι και η δικαιοσύνη και η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου πρέπει να αποφασίζουν µε βάση το κοινωνικό κριτήριο. Και
όπως θα είδατε σήµερα, είχαµε ήδη σοβαρές ιστορίες. Είχαµε
τραµπουκισµούς, είχαµε τραυµατισµένο άνθρωπο. Έχουµε γειτο-
νιές στις οποίες υπάρχουν αδιέξοδα, όπου ο κόσµος δεν ξέρει
πώς να κινηθεί. Θα έχουµε σοβαρά προβλήµατα. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι υπερτερεί των τεχνικών λεπτοµερειών το να
λύσουµε αυτά τα κοινωνικά προβλήµατα.

Θα ήθελα, επειδή ξέρω τις ευαισθησίες σας -το είδαµε και στο
νοµοσχέδιο που περάσαµε- να επιληφθείτε του θέµατος και να πά-
ρετε στα χέρια σας το δικαίωµα που έχετε εκ του νόµου, διότι
αυτό είναι διοικητικό µέτρο και ανήκει σε σας. Ο νόµος που αφορά
το να καθορίζονται οι αίθουσες ανήκει στον Υπουργό. Ο νόµος δεν
έγινε τυχαία. Αυτό δεν είναι δικονοµικό µέτρο, αλλά διοικητικό.

Άρα, θεωρώ ότι πρέπει, όσο το δυνατόν συντοµότερα, να απο-
φασίσετε επ’ αυτού. 

Σήµερα δε –µπορεί να κάνω και λάθος- και η Εισαγγελέας κατά
τη διαδικασία άφησε ένα τέτοιο περιθώριο. 

Δεν πρέπει, λοιπόν, να το αφήσουµε αυτό το θέµα. Πρέπει να
το λύσουµε άµεσα και να µη µείνουµε στις τεχνικές λεπτοµέρειες.
Πρέπει να τις λύσουµε όσο το δυνατόν πιο σύντοµα και να µετα-
φέρουµε τη δίκη. 

Κύριε Υπουργέ, αν είχατε την εικόνα τού σήµερα στην περιοχή,
δεν θα καθυστερούσατε δευτερόλεπτο, µε δεδοµένες τις δικές
σας ευαισθησίες. Πρέπει να αναλάβετε, δηλαδή, αυτήν την ευθύνη
και να προχωρήσετε, προκειµένου να λύσουµε το πρόβληµα όλων
των δήµων της Β’ Πειραιά. Ξέρετε πολύ καλά –το ακούσατε κιό-
λας- ότι σ’ αυτή τη διαδικασία έχουν εµπλακεί πάρα πολλοί φο-
ρείς, οι οποίοι και το ζητούν. Πρέπει να τους λάβουµε υπόψιν µας.
Νοµίζω ότι αυτό πρέπει να κάνει και η πολιτική ηγεσία, αλλά και η
δικαστική.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε την κ.

Καρακώστα.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία Βουλευτή,
θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι από τη στιγµή που είχαν αποσταλεί
οι προσκλήσεις προς τους διαδίκους και είχε οριστεί η δικάσιµος,
ήταν πολύ αργά προκειµένου να υπάρξει κάποια αλλαγή σε ό,τι
αφορά την αίθουσα. Αυτήν τη στιγµή, αυτό µπορεί να το αποφα-
σίσει µόνο η Έδρα, το δικάζον δικαστήριο, αν κρίνει ότι οι συνθή-
κες µέσα στις οποίες καλείται να δικάσει το δικαστήριο είναι
προβληµατικές και δεν επιτρέπουν την άνετη και δικαιοκρατική
διεξαγωγή της δίκης. Εάν το δικαστήριο το κρίνει αυτό, τότε το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, λαµβανοµένων υπ’ όψιν των υποδοµών
που υπάρχουν και των δυσκολιών, θα κάνει το παν για να βρεθεί
µία εναλλακτική αίθουσα. Αυτήν τη στιγµή, όµως, άµεσα διαθέσιµη
άλλη αίθουσα δεν υπάρχει. 

Επίσης, δεν υπάρχει δυνατότητα παρέµβασης στην κρίση του
Συµβουλίου Εφετών, το οποίο έκρινε ότι η δυνατότητα χρήσης της
αίθουσας του εφετείου αυτήν τη στιγµή δεν αποτελεί µία αποδε-
κτή προοπτική εν όψει και της ανάγκης διεξαγωγής και των υπο-
λοίπων δικών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κύριο Υπουργό.
Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 101/15-4-2015 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τις καταστροφές
στο κέντρο της Αθήνας και στη Νοµική Σχολή Αθηνών.

Παρευρίσκεται ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Ιωάννης Πανού-
σης, ο οποίος θα απαντήσει.

Παρακαλώ, κύριε Μητσοτάκη, έχετε τον λόγο.

1664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας είχα καταθέ-
σει τη σχετική επίκαιρη ερώτηση πριν από ένα µήνα περίπου, µε
αφορµή τις καταστροφές, οι οποίες είχαν παρατηρηθεί λόγω της
πενταήµερης κατάληψης της Νοµικής Σχολής. Είχα την ευκαιρία
να την επικαιροποιήσω ελαφρώς και να λάβω υπ’ όψιν µου και
το γεγονός ότι επί δεκαοκτώ ηµέρες τελούσε υπό κατάληψη το
ιστορικό κτήριο της Πρυτανείας του Πανεπιστηµίου Αθηνών και
µόλις την δέκατη ένατη µέρα υπήρξε µεσολάβηση, παρέµβαση
των αστυνοµικών δυνάµεων, ώστε να εκκενωθεί η Πρυτανεία από
τους δεκατέσσερις -όπως απεδείχθη- καταληψίες που την είχαν
καταλάβει επί δεκαοκτώ µέρες, δυσφηµώντας την εικόνα της
χώρας στο εξωτερικό και εµποδίζοντας, φυσικά, τη λειτουργία
του πανεπιστηµίου.

Οφείλω, επίσης, να επισηµάνω ότι τους τελευταίους δύο µήνες
συνολικά -το επισηµαίνω και στην ερώτησή µου- παρατηρείται
µία έξαρση φαινοµένων βανδαλισµού και βάναυσης αισθητικής,
αλλά και πραγµατικής κακοποίησης ιστορικών κτηρίων στο κέν-
τρο της Αθήνας και όχι µόνο. Είχα την ευκαιρία να βρεθώ στα
Χανιά για το Πάσχα, όπου µε πολύ µεγάλη θλίψη διαπίστωσα ότι
όλη η παλιά πόλη έχει κακοποιηθεί από τα γνωστά συνθήµατα
απελευθέρωσης των τροµοκρατών και τα σχετικά συνθήµατα
που δεσπόζουν στον αναρχικό χώρο.

Σας ρωτώ, λοιπόν, ευθέως: Τι προτίθεστε να κάνετε από εδώ
και στο εξής για να αποτρέψετε παρόµοια τέτοια φαινόµενα;
Πώς αντιλαµβάνεστε ως Υπουργός Προστασίας του Πολίτη και
Δηµόσιας Τάξης την έννοια της κατάληψης; Είναι µία πρακτική
η οποία για εσάς είναι αποδεκτή; Θα πρέπει να περνούν είκοσι
µέρες µέχρι που να παρέµβετε ως αρµόδιο Υπουργείο; Τέλος,
πώς προτίθεστε να αντιµετωπίσετε αυτήν την πανθοµολογού-
µενη έξαρση της βίας, η οποία παρατηρείται στο κέντρο της Αθή-
νας τους τελευταίους µήνες από τους γνωστούς
αντιεξουσιαστικούς χώρους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μητσοτάκη.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Βουλευτή, κατ’
αρχάς θα καταθέσω στα Πρακτικά τα συνολικά στοιχεία για ιστο-
ρικούς λόγους και όχι για τίποτα όλα, για την ιστορική αλήθεια.
Είναι περίπου εκατό σελίδες.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Ιωάννης Πανούσης καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Απαντώντας στην ποσοτική πλευρά των ερωτηµάτων σας,
πόσοι, πότε, πώς, θα σας πω το εξής παράδειγµα: Τα τελευταία
δέκα χρόνια έγιναν εκατόν σαράντα πέντε καταλήψεις, δηλαδή,
δεκαπέντε κάθε χρόνο, περίπου µία κάθε µήνα. Έγιναν είκοσι κα-
ταλήψεις την περίοδο που είχαµε το πρόβληµα Ρωµανού. Αν δει
κανείς τις εξτρεµιστικές ενέργειες, τους συλληφθέντες, τα κατε-
στραµµένα αυτοκίνητα την προηγούµενη περίοδο και τώρα, θα
δει µία πολύ µεγάλη διαφορά.

Άρα, κύριε Βουλευτή, βρισκόµαστε µπροστά στα συµπτώµατα
και όχι στις αιτίες των παθογενειών της Μεταπολίτευσης: Ανοµία,
ατιµωρησία, συµψηφισµός. Έχω πει πολλές φορές ότι τα πολι-
τικά και κοινωνικά προβλήµατα δεν τα λύνει η Αστυνοµία. Παρα-
δείγµατος χάριν, πόσες βίλες είναι κατειληµµένες εδώ και είκοσι
χρόνια, πόσες φορές εισαγγελικές αρχές έχουν δώσει εντολή να
µπει η Αστυνοµία και δεν µπήκε ποτέ; Άρα κάτι συµβαίνει στην
ελληνική κοινωνία ή και στην ελληνική πολιτεία.

Νοµίζω ότι δεν είναι ώρα για διαξιφισµούς. Όταν δεκαπεντά-
χρονα κορίτσια ρίχνουν µολότοφ, όταν οι µπαχαλάκηδες µισθώ-
νουν την υπηρεσία τους, όταν η νεοτροµοκρατία απειλεί τη
δηµοκρατία, όταν είµαστε η µόνη χώρα όπου επί σαράντα χρόνια
έχουµε ένοπλη βία, πρέπει τα κόµµατα, οι φορείς, η κοινωνία να
συζητήσουν πολιτικά και όχι αντιπολιτευτικά ο ένας για τον άλλο.

Ταυτόχρονα, όµως, πρέπει να αναλάβει ο κάθε φορέας το
µέρος της ευθύνης του -τα πανεπιστήµια παραµένουν ανοχύ-
ρωτα, ενώ ο νόµος προβλέπει τον οργανισµό και στον κανονισµό
ειδική περιφρούρηση- οι δήµαρχοι, τα ΜΜΕ, οι διανοούµενοι, οι

απόντες γονείς και βέβαια, η Κυβέρνηση -προφανώς και η Κυ-
βέρνηση. Άρα συνέργεια, συναίνεση και συντονισµός, αλλιώς,
θα χτυπάµε συνέχεια το σύµπτωµα και θα βγαίνει από την άλλη
µεριά το πρόβληµα.

Γι’ αυτό δεν πρέπει να συγχέουµε τη στάθµιση. Σε περιπτώ-
σεις, δηλαδή, κρίσεων και συγκρουόµενων εννόµων αγαθών,
αλλά και απορρεόντων κινδύνων από τη σύγκρουση, δεν πρέπει
να λέµε ότι µιλάµε για ανοχή, για απόσειση του κράτους, για αµ-
φιθυµία του Υπουργού και πάει λέγοντας.

Η κατάληψη είναι ένα φαινόµενο της Μεταπολίτευσης. Έχει
ένα συµβολικό χαρακτήρα. Πάει καλά. Έχει έναν κοινωνικό χα-
ρακτήρα. Πάει καλά. Έχει ένα δυναµικό χαρακτήρα. Μέχρι εκεί
φθάνουµε. Αν αποκτά εγκληµατικό χαρακτήρα, είναι ένα άλλο
ζήτηµα. 

Πριν, λοιπόν, να δούµε ότι ζούµε σε ένα νέο περιβάλλον εγ-
κλήµατος και ανασφάλειας, πρέπει να δούµε πώς θα λειτουργή-
σει η Αστυνοµία και η Δικαιοσύνη στο κράτος δικαίου για να
διαχειριστεί αυτό το νέο περιβάλλον εγκληµατικότητας και ανα-
σφάλειας, πρέπει να δούµε πώς θα µπορέσει η Αστυνοµία να
προστατεύσει τα δικαιώµατα των πολιτών χωρίς να τους κατα-
πιέζει. Όµως, εδώ θέλει προσοχή, γιατί αυτή η τριγωνική σχέση
κράτους-Αστυνοµίας-πολιτών έχει κόκκινες γραµµές: Δεν αφήνει
περιθώρια για ασυδοσίες, αυθαιρεσίες ή γι’ αυτά τα φαινόµενα
που βλέπουµε σε έξαρση τον τελευταίο καιρό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Πρέπει, λοιπόν, η Αστυνοµία να λειτουργεί µε αίσθηµα δηµο-
κρατικής νοµιµοποίησης. Ταυτόχρονα, όµως, πρέπει και το πο-
λιτικό σύστηµα να πάρει την ευθύνη για τα όσα συµβαίνουν
σαράντα χρόνια. Στο κείµενο υπάρχει και το τι ακριβώς έχει συµ-
βεί στα Εξάρχεια από το 2012 έως το 2014. 

Άρα ο χώρος των δικαιωµάτων στον οποίο πρέπει να λειτουρ-
γήσει η Αστυνοµία, πρέπει ταυτόχρονα να είναι και ένας χώρος
ευθύνης όλων όσων συµµετέχουν σε αυτό που λέµε «καθηµερι-
νότητα της δηµοκρατίας». 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Μητσοτάκης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε

προσοχή και χαίροµαι που σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και σε
αυτήν την ιδιαίτερη χρονική συγκυρία, κάνατε µία αναφορά και
στο φαινόµενο της ένοπλης βίας που σαράντα χρόνια τώρα τα-
λαιπωρεί την Ελληνική Δηµοκρατία. Μάλιστα, σας άκουσα να
λέτε ότι θα πρέπει να συζητήσουµε πολιτικά γι’ αυτό το θέµα. 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, το εξής: Πολιτική συζήτηση δεν κάναµε
την προηγούµενη εβδοµάδα σε αυτήν ακριβώς την Αίθουσα, µε
αφορµή τη σχετική διάταξη του Υπουργείου Δικαιοσύνης, που τε-
λικά οδηγεί στην αποφυλάκιση του Σάββα Ξηρού; Πολιτική δεν
ήταν αυτή η συζήτηση; Και σε αυτήν τη συζήτηση δεν επικράτησε
τελικά από την Πλειοψηφία η άποψη ότι υπερισχύει ο ανθρωπι-
σµός της άποψης που λέει ότι εδώ έχουµε να κάνουµε µε έναν κα-
ταδικασθέντα πέντε φορές σε ισόβια, µε έναν σεσηµασµένο
δολοφόνο, τον οποίο τελικά απελευθερώνουµε και µάλιστα µε επι-
πτώσεις στη σφαίρα της εξωτερικής πολιτικής; Συζήτηση δεν έγινε
για όλα αυτά; Μόνο που εδώ δεν είµαστε φιλολογικός όµιλος.
Ακούω µε ενδιαφέρον τις κοινωνιολογικές σας προσεγγίσεις για
το πρόβληµα των Εξαρχείων και της παγίωσης της έννοιας της κα-
τάληψης στη Μεταπολιτευτική Ελλάδα, πλην, όµως, εδώ δεν είστε
στη θέση του παρατηρητή και του σχολιαστή. 

Εγώ, όπως και πολλοί άλλοι, διάβασα µε πολύ ενδιαφέρον ένα
άρθρο αγανάκτησης το οποίο γράψατε στα «ΝΕΑ» πριν από κά-
ποιες εβδοµάδες, όπου λέγατε κάποια πολύ σωστά πράγµατα
για το πώς κάποιες έννοιες που συνδέονται µε την Αριστερά, πα-
ραποιούν επί της ουσίας τις αξίες της Αριστεράς. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, έχετε στη διάθεσή σας εκτελεστική
εξουσία. Αν έχετε ζητήµατα εσωτερικής συνεννόησης µε τους
πολιτικούς σας προϊσταµένους –τον έναν πολιτικό σας προϊστά-
µενο, δηλαδή τον Πρωθυπουργό, γιατί σε αυτόν αναφέρεστε ως
Αναπληρωτής Υπουργός- οφείλετε να τα λύνετε, ώστε να µην
υποχρεούµεθα να υφιστάµεθα την ταλαιπωρία των καταλήψεων
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και του ευτελισµού των πανεπιστηµίων, µέχρι η Κυβέρνηση να
ξεκαθαρίσει ακριβώς πώς αντιλαµβάνεται αυτά τα θέµατα. 

Είδα µε ενδιαφέρον ότι σήµερα επισκέφθηκε το Υπουργείο
σας ο Πρωθυπουργός. Μάλιστα, έβγαλε κι έναν λόγο που εξηγεί
πώς αντιλαµβάνεται ο ίδιος τα ζητήµατα τάξης. Μάλιστα, µου
έκανε εντύπωση µία αναφορά του -την οποία θα ήθελα να σχο-
λιάσετε- περί δηµοκρατικής στάθµισης στη διαχείριση των κρί-
σεων. Τι ακριβώς σηµαίνει «δηµοκρατική στάθµιση στη
διαχείριση των κρίσεων»; Ποια ακριβώς συµφέροντα, δηµόσια
αγαθά συγκρούονται, όταν παρανόµως καταλαµβάνεται ένας
χώρος από «µπαχαλάκηδες», όπως τους είπατε, ναρκοµανείς και
γνωστούς αντιεξουσιαστές που κατασκευάζουν µολότοφ; Δεν
µπορώ να δω σε τι ακριβώς έγκειται η «δηµοκρατική στάθµιση»
την οποία επικαλείται ο Πρωθυπουργός. Δεν συζητάµε εδώ για
τον ενδεχόµενο περιορισµό δηµοκρατικών δικαιωµάτων µιας δια-
δήλωσης. Βέβαια, ίσως να πρόκειται για συζητήσεις που θα πρέ-
πει να λαµβάνουν χώρα στην πατρίδα µας, όπως για παράδειγµα
αν είναι λογικό να καταλαµβάνεται όλος ο δρόµος από δέκα δια-
δηλωτές και να κλείνει όλη η πόλη. Εκεί πραγµατικά ίσως να
µπορώ να καταλάβω ότι ναι, θα κάνουµε µία συζήτηση στάθµι-
σης. Όµως, στην περίπτωση των καταλήψεων, για ποια στάθµιση
ακριβώς µιλάµε; 

Και κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας, σχετικά
µε τις απαντήσεις σας σε δύο σχόλια που εσείς κάνατε µε
αφορµή την επίσκεψη του Πρωθυπουργού. Μιλήσατε «περί δη-
µοκρατικού ελέγχου της Αστυνοµίας». Μα, καλά, δεν ελέγχεται
η Αστυνοµία σήµερα; Δεν υπάρχει πολιτικός προϊστάµενος; Γιατί
θέτετε εσείς «ζήτηµα δηµοκρατικού ελέγχου στην Αστυνοµία»;
Θεωρώ ότι είναι κάτι παντελώς αυτονόητο.

Δεύτερον -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- µιλήσατε για
το κοινωνικό προφίλ του αστυνοµικού και την ανάγκη να είναι φύ-
λακας-άγγελος του κατατρεγµένου και προστάτης του φτωχού.
Δεν είναι κοινωνικός λειτουργός ο αστυνοµικός, κύριε Υπουργέ.
Ο αστυνοµικός είναι επιφορτισµένος µε την επιβολή του νόµου
και της τάξης και δεν θα προστατέψει µόνο τα δικαιώµατα του
φτωχού και του κατατρεγµένου, αλλά και του πλούσιου, του επι-
σκέπτη, του τουρίστα, του κάθε πολίτη ο οποίος έχει δικαίωµα
να κινείται στο κέντρο της Αθήνας. 

Ας αφήσουµε, λοιπόν, αυτές τις ταξικές προσεγγίσεις ως προς
τοn ρόλο της Αστυνοµίας και να φροντίσουµε επιτέλους η Αστυ-
νοµία να κάνει σωστά τη δουλειά της.

Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μητσοτάκη.
Ο κύριος Αναπληρωτής Υπουργός Προστασίας του Πολίτη

έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Βουλευτά,
έχουµε µία διαφορά στην προσέγγιση. Η Αστυνοµία πρέπει να
δρα σε τέσσερα τουλάχιστον επίπεδα: Στο κοινωνικό, στο προ-
ληπτικό, στο αποτρεπτικό και στο καταναγκαστικό, αυτό που
ονοµάζουµε «κατασταλτικό». Δεν είναι δουλειά της µόνο να συλ-
λαµβάνει. Δεν είναι δουλειά της µόνο –που πρέπει να είναι- η θω-
ράκιση της κοινωνίας απέναντι στο οργανωµένο έγκληµα και
στην τροµοκρατία κ.λπ.. Παίζει και άλλους ρόλους, πολλώ δε
µάλλον αν θέλει να συµφιλιωθεί µε τον πολίτη. 

Άρα στο µυαλό µας δεν είναι ο αστυνόµος που τρέχει µε το
γκλοµπ, την ασπίδα, το κράνος για να συλλάβει κάποιον. Είναι ο
αστυνόµος που πάει στο σχολείο και προστατεύει τα παιδιά µι-
λώντας τους για το cyber crime ή που βρίσκει άλλους τρόπους
να ενηµερώνει τη γειτονιά -ο «αστυνόµος της γειτονιάς»- για τους
κινδύνους της καθηµερινότητας. Άρα πάµε για µία άλλη Αστυνο-
µία κατ’ αρχάς.

Κατά δεύτερο λόγο, ο Πρωθυπουργός είπε ότι δεν ήταν µόνο
συµβολικός ο χαρακτήρας της επίσκεψης, ήταν και ουσιαστικός.
Οριοθέτησε το ρόλο της Αστυνοµίας στο 2015. 

Τι πάει να πει «δηµοκρατική στάθµιση»; Κοιτάξτε, ο καθένας
από εµάς αξιολογεί τον παρόντα κίνδυνο µε τους µελλοντικούς
ή παράπλευρους κινδύνους. Θα πω ένα παράδειγµα: Καταγγέλ-
θηκε ότι στη Νοµική Σχολή, ενώ υπήρχε εισαγγελική εντολή, δεν
µπήκαµε µέσα. Υπήρχε µία στάθµιση. Θα κριθώ και εγώ, θα κρι-

θεί και η Κυβέρνηση, εάν αυτό που πιστεύαµε ότι µπορούσε να
συµβεί ως συνέχεια αυτών των καταλήψεων µπαίνοντας στη Νο-
µική, ήταν σωστό ή δεν ήταν σωστό. 

Θα σας θυµίσω, όµως, ότι όταν έγινε η εκδήλωση στη Βουλή
και βγήκαν έξω οι διαδηλωτές, η Αστυνοµία τούς συνέλαβε και
τούς παρέδωσε στον εισαγγελέα, ο οποίος έκανε στάθµιση και
τους άφησε ελεύθερους. 

Σας θυµίζω ότι οι πρυτάνεις κάνουν στάθµιση και αυτοί, διότι
γνωρίζουν διάφορα πράγµατα, τα οποία δεν ανακοινώνουν στον
εισαγγελέα, δεν ανακοινώνουν στην Αστυνοµία, δεν ανακοινώ-
νουν στην κοινωνία και αυτά κάποια στιγµή εκρήγνυνται και δη-
µιουργούν αυτά που βλέπουµε. 

Δεν είπα για δηµοκρατικό έλεγχο της Αστυνοµίας. Είπα για µό-
νιµη κοινοβουλευτική επιτροπή δηµοκρατικού ελέγχου της αστυ-
νόµευσης. Προφανώς, η Αστυνοµία υπάγεται στο Σύνταγµα, στο
νόµο, τη φυσική και πολιτική ηγεσία. Δεν έχει ανάγκη από κανέ-
ναν άλλον. Η αστυνόµευση, που είναι κάτι παραπάνω από την
Αστυνοµία ως θεσµός της δηµοκρατίας, πρέπει να ελέγχεται. Και
ποιο όργανο είναι αυτό που πρέπει να την ελέγξει; Αυτό που έχει
τη µεγαλύτερη νοµιµοποίηση, η Βουλή των Ελλήνων.

Άρα µπορούµε να συµφωνήσουµε σε πάρα πολλά πράγµατα.
Μπορεί να γίνονται λάθη. Και εγώ ξανασκέφτοµαι τους χειρισµούς
µου. Δεν είµαι τόσο σίγουρος ότι έτσι έπρεπε να γίνει. Δεν υπάρχει
κάποια εχθρότητα µεταξύ µας, δηλαδή εγώ µε τον κ. Βούτση, εγώ
µε τον κύριο Πρωθυπουργό, διαφωνούµε κλπ.. Προσπαθούµε να
δούµε ένα φαινόµενο -δεν είναι µία εγκληµατική πράξη ενός ή δύο
ή τριών ατόµων- που χτυπάει παντού -και κατά τη γνώµη µου θα
συνεχίσει- που προσπαθεί να παίξει πολιτικό παιχνίδι µέσα από τις
καταλήψεις και όχι συντεχνιακό όπως γινόταν παλιά στα πανεπι-
στήµια κ.λπ., για να µην περάσει ένας νόµος, παραδείγµατος
χάριν, για τα ευρωπαϊκά στάνταρντς κ.λπ.. 

Έχουµε, λοιπόν, ένα καινούργιο φαινόµενο. Αυτό το καινούρ-
γιο φαινόµενο θέλει πολιτική και κοινωνική διαχείριση. Δεν θέλει
µόνο αστυνοµική διαχείριση. Ακόµα κι αν πιάσουµε δέκα, και
έπιαναν και οι προηγούµενες Κυβερνήσεις και πιάσαµε και εµείς
στα Εξάρχεια δεκάδες ανθρώπους, πάλι τα Εξάρχεια υπάρχουν,
πάλι γεννιούνται καινούργιες οµάδες νεοτροµοκρατίας. 

Συνεπώς πρέπει να συζητήσουµε γιατί σαράντα χρόνια έχουµε
αυτό το φαινόµενο σε αυτήν τη χώρα; Τι ήταν αυτό που το γέν-
νησε και το διατηρεί; Γιατί το συζήτησε η ιταλική κυβέρνηση και
η γερµανική κυβέρνηση µετά το τέλος της Μπάαντερ - Μάινχοφ
και των Μπριγκάτε Ρόσε και εµείς δεν συζητήσαµε το τέλος της
«17 Νοέµβρη», τι ήταν αυτό που το γέννησε και το διατηρεί ζων-
τανό;

Νοµίζω, λοιπόν, ότι σε πολλά από όσα λέτε, προβληµατίζοµαι.
Θέλω κι εσείς, όµως, να προβληµατιστείτε ότι αυτήν τη στιγµή
το κράτος δικαίου υπάρχει, τα δικαιώµατα υπάρχουν. Ήπια δια-
χείριση δεν σηµαίνει ότι αρνούµαστε τις υποχρεώσεις που
έχουµε ως Κυβέρνηση για την ασφάλεια των πολιτών και την κοι-
νωνική ειρήνη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Προχωράµε στην τρίτη µε αριθµό 94/14-4-2015 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ.
Θεοχάρη Θεοχάρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
τις καθυστερήσεις στη διαδικασία της υποβολής φορολογικών
δηλώσεων οικονοµικού έτους 2015.

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-
νοµικών που είναι παρούσα κ. Όλγα-Νάντια Βαλαβάνη.

Κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου µία επίκαιρη παρέµβαση. «Θα

αποκαταστήσουµε τη λειτουργία του Κοινοβουλίου που είχε κα-
ταργηθεί µέσα από συνεχείς πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου.
Η Κυβέρνησή µας θα µείνει στην ιστορία ως η κυβέρνηση που
τήρησε τον λόγο της». Προγραµµατικές δηλώσεις στις 8 Φε-
βρουαρίου, Πρόεδρος της Ελληνικής Κυβερνήσεως κ. Τσίπρας.

Επιτρέψτε µου την έκφραση: Ποιο είναι το σκορ στους τρεις
αυτούς µήνες; Δύο νοµοσχέδια, δύο πράξεις νοµοθετικού περιε-
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χοµένου. Χάνετε και εσείς και ο Πρωθυπουργός, δυστυχώς, την
αξιοπιστία σας. Δεν έχετε αποθέµατα κοινοβουλευτικής αξιοπι-
στίας, όταν µέσα σε τρεις µήνες παίρνετε πίσω αυτά τα σωστά,
τα οποία έχετε οι ίδιοι διακηρύξει.

Δεν έχετε αποθέµατα ρευστότητας, γιατί αυτό κάνει η πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου προσπαθώντας να στηρίξει τον προ-
ϋπολογισµό. Και δεν έχετε αποθέµατα διαπραγµατευτικής
ισχύος από τη στιγµή που αυτά που κάνετε πυροβολούν την ίδια
τη διαπραγµατευτική οµάδα, η οποία δεν είναι θωρακισµένη. Γι’
αυτό ζητούσαµε εµείς να θωρακίσετε τα µετόπισθεν και να µπο-
ρέσετε να κάνετε αυτήν τη διαπραγµάτευση, έχοντας θωρακι-
σµένα και τα έσοδα. Και αντί γι’ αυτό, χαρίζετε χρέη, επαιτείτε
τους ανθρώπους, τους οποίους προτρέπατε εσείς οι ίδιοι να µην
πληρώσουν και βέβαια δηµιουργούνται όλα αυτά τα προβλή-
µατα, όπως είπα, στη διαπραγµάτευση αυτήν τη στιγµή στο Πα-
ρίσι, αργότερα στις Βρυξέλλες και ίσως πιο µετά στην Αθήνα.
Θα τα πούµε όµως και αύριο στη συζήτηση της πράξης νοµοθε-
τικού περιεχοµένου.

Να έρθω στο προκείµενο. Η Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσό-
δων φέτος καθυστέρησε χειρότερα από σχεδόν κάθε χρονιά. Δεν
είχαν βγει τα έντυπα µέχρι πρότινος, όταν έκανα αυτήν την ερώ-
τηση. Εν τω µεταξύ, έχουν βγει τα έντυπα για νοµικά και φυσικά
πρόσωπα. Είναι κάποιες λίγες µέρες. Δεν δικαιολογούν, όµως,
τις καθυστερήσεις οι όποιες αλλαγές, οι οποίες εξάλλου δεν
είναι τόσο µεγάλες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Η πληµµέλεια µόνο της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσό-

δων µπορεί να τη δικαιολογήσει. Θα ακούσω τις αιτιάσεις σας.
Όµως να πω ότι ήδη από 17 Μαρτίου µε δελτίο Τύπου η Γενική
Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων επιβεβαίωσε την παντελή έλλειψη
σχεδιασµού και ανακοίνωσε την παράταση της διαθεσιµότητας
της εφαρµογής από 31 Μαρτίου µέχρι 30 Μαρτίου και ενδεχό-
µενη παράταση ήδη των φυσικών προσώπων.

Η διαπραγµάτευση δεν είναι αστείο πράγµα. Είναι προφανές
ότι είναι ενδεχοµένως και το ύψιστο καθήκον που αυτήν τη
στιγµή η Κυβέρνηση επιτελεί. Όµως, βλέπουµε ότι οι δηλώσεις
οι οποίες έχουν καθυστερήσει περισσότερο από κάθε άλλη φορά
δηµιουργούν πρόβληµα στα έσοδα και για τα νοµικά και για τα
φυσικά πρόσωπα. 

Οπότε, λοιπόν, σας ρωτάµε πότε θα εκδοθούν -και νοµίζω ότι
έχουν κάποιες από αυτές- οι αποφάσεις σχετικά µε τα ηλεκτρο-
νικά φορολογικά έντυπα και για τα νοµικά και για τα φυσικά πρό-
σωπα και πότε προγραµµατίζετε την έναρξη και λήξη της
υποβολής όλων των δηλώσεων, πραγµατικής υποβολής. Σας πα-
ρακαλώ µην µου απαντήσετε για τους τυπικούς χρόνους, στους
οποίους τώρα θα δώσετε παρατάσεις, εάν έχετε υπολογίσει
πόσο περίπου θα δώσετε.

Τέλος, πότε θα εισπραχθούν και σε πόσες δόσεις οι φόροι των
φυσικών και νοµικών προσώπων και τι διορθωτικές κινήσεις θα
γίνουν, ώστε να διασφαλιστεί η οµαλή εκτέλεση του προϋπολο-
γισµού;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.

Θεοχάρη.
Η κυρία Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-

νοµικών): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, ξέρετε πολύ καλύτερα από
µένα, µια και ήσασταν εκείνη την περίοδο Γενικός Γραµµατέας Δη-
µοσίων Εσόδων, ότι µετά από είκοσι χρόνια που ίσχυε ο ν.
2238/1994 -µε µικρές διαφορές από το 1994-, το καλοκαίρι του
2013 ψηφίστηκε ο ν. 4172 και επέφερε θα έλεγα -δεν θα συµφω-
νήσω µαζί σας- πραγµατικά ουσιαστικές διαφορές, µια και από τη
µια µεριά ζητάει της Παναγιάς τα µάτια και από την άλλη µεριά θα
χρειαζόταν να επανασχεδιαστούν –όπως χρειάστηκε- όλα τα έν-
τυπα τόσο για τα νοµικά όσο και για τα φυσικά πρόσωπα.

Δεν µπορούσε να υπάρξει µια κάποια βελτιωµένη εκδοχή των
γνωστών φορολογικών δηλώσεων, πράγµα που γινόταν ουσια-
στικά κάθε χρονιά επί δύο δεκαετίες. 

Αν χρειάζεται να φέρω κάποιο παράδειγµα –εσείς τα ξέρετε κα-

λύτερα από εµένα- είναι ότι είχαµε ριζικές αλλαγές στη φορολό-
γηση των αγροτικών εισοδηµάτων, σε σχέση µε τα µη διανεµη-
θέντα ή κεφαλαιοποιηθέντα αποθεµατικά των νοµικών προσώπων,
µέχρι βέβαια την περιβόητη φορολογία από το πρώτο ευρώ, τα
παιδιά τεκµήρια, κ.λπ.. Αυτή είναι η µία πλευρά. 

Η δεύτερη πλευρά είναι ότι, σαν να µην έφταναν αυτές οι αλλα-
γές, είχαµε αλλεπάλληλες νοµοθετικές τροποποιήσεις µε σειρά
νόµων που άλλαζαν το νοµικό πλαίσιο που ήδη είχε ριζικές αλλα-
γές το καλοκαίρι του 2013. Θα σας πω µόνο τους πιο σηµαντικούς
από αυτούς, γιατί διάσπαρτα υπάρχουν σε ένα τεράστιο σώµα τέ-
τοιων φορολογικών νοµοθετικών κειµένων, όπως είναι ο ν.
4223/2013, δηλαδή από την ίδια τη χρονιά που φτιάχτηκε ο νέος
Κώδικας Φορολογίας Εισοδήµατος, όπως είναι ο ν. 4254/7-4-2014,
δηλαδή στο διάστηµα που ήσασταν ο ίδιος Γενικός Γραµµατέας
Δηµοσίων Εσόδων και στη συνέχεια από το διάστηµα που ήταν η
κ. Σαββαΐδου, ο ν. 4305/31-10-2014, ο ν. 4307/15-11-2014 και ο
ν.4316, όπου εδώ είναι και λίγο βίτσιο το πράγµα, καθώς το ΦΕΚ
βγήκε την παραµονή των Χριστουγέννων. Ενώ πηγαίναµε για εκλο-
γές, ακόµα και τότε άλλαζε η φορολογία εισοδήµατος. 

Πρέπει να σας πω µε κάθε ειλικρίνεια ότι και εµείς κάναµε µια
τέτοια παρέµβαση, όχι αυτή που µας ζητούσαν ακόµα και οι δη-
µοσιογράφοι από το Φεβρουάριο µόλις µπήκα στο Υπουργείο και
ρωτούσαν: «Τι θα κάνετε; Είναι δυνατόν αριστερή Κυβέρνηση να
αποδεχτείτε για τις δηλώσεις φορολογίας εισοδήµατος του οι-
κονοµικού έτους 2014 τη φορολογία από το πρώτο ευρώ;». Και
είναι αυτές που για πρώτη φορά εφαρµόζεται ο καινούργιος Κώ-
δικας Φορολογίας Εισοδήµατος. Αυτές θα κληθούµε να καταθέ-
σουµε φέτος. Προσπαθούσα να εξηγήσω ότι δεν γίνεται, γιατί αν
παρέµβεις στον πυρήνα ενός νοµοσχέδιου φορολογίας εισοδή-
µατος, ουσιαστικά καταρρέει αυτό. Πρέπει να φτιάξεις δύο νο-
µοσχέδια µέσα στην ίδια χρονιά. Ένα για την τρέχουσα χρήση,
σχετικά µε τις δηλώσεις, και ένα για την χρήση που θα γίνει του
χρόνου, πράγµα που δεν γίνεται και βέβαια πρέπει να αλλάξεις
ριζικά τον προϋπολογισµό. Ο τρέχον προϋπολογισµός βασίζεται
στη φορολογία εισοδήµατος που έχει ψηφιστεί την προηγούµενη
χρονιά, γίνεται η εκκαθάριση και πληρώνονται οι δόσεις την τρέ-
χουσα χρονιά. 

Ωστόσο, παρ’ όλο που εξηγήσαµε ότι οτιδήποτε από αυτά θέ-
λουµε και είναι επιτακτικό πραγµατικά να δηλώσουµε θα τα επα-
νεξετάσουµε στο πλαίσιο του δεύτερου εξάµηνου και του
φορολογικού νοµοσχέδιου για το οικονοµικό έτος 2015, εµείς το
διαπράξαµε µε το ν. 4321 που ήταν η ρύθµιση για τις εκατό δόσεις
για την επανεκκίνηση της οικονοµίας που ψηφίστηκε στις 21-3-
2015. Καταργήσαµε κάποιες εντελώς ακραίες περιπτώσεις, όπως
οι µισθωτοί µε το µπλοκάκι, τα νέα παιδιά δηλαδή, που αν δεν κά-
ναµε αυτήν την παρέµβαση θα τους φορολογούσαν σαν να ήταν
ελεύθεροι επαγγελµατίες και θα τους έπαιρναν και πιο πολλά από
αυτά που είχαν πάρει. Όπως για τα ενήλικα συνήθως άνεργα νέα
παιδιά που έχουν κάποιο νοίκι ή κάποιους τόκους καταθέσεων και
που λειτουργούσαν τα τεκµήρια ενώ δεν είχαν εισόδηµα. Για πα-
ράδειγµα µου έφεραν εκκαθαριστικό που µε 1 ευρώ τόκο είχαν
πληρωθεί 1.208 ευρώ µαζί µε το 55% που ήταν ο προϋπολογισµός,
πράγµατα που δεν στέκουν στην κοινή λογική. 

Όπως θα συνέβαινε και µε τους κατοίκους εξωτερικού σε µια
περίοδο που θέλουµε να φέρουν και να κρατήσουν οπωσδήποτε
τις καταθέσεις που έχουν στην Ελλάδα, ενώ δεν ζουν εδώ, εφό-
σον έχουν έστω κι ένα ευρώ εισόδηµα από τόκους, τους φορο-
λογούµε µε τεκµαρτό, λες και είναι παρόντες εδώ. 

Και τέλος, τα ανείσπρακτα νοίκια που το κάναµε στη συνέχεια
και που δεν θα το κάναµε δυστυχώς –παρ’ όλο που το να σε φο-
ρολογούν µε 11% ή 33% για νοίκια που δεν έχεις εισπράξει είναι
κόντρα σε κάθε λογική- αλλά λόγω της συγκεκριµένης καθυστέ-
ρησης µπορέσαµε να το διορθώσουµε µόνο επειδή δεν µπαίνουν
στο πλαίσιο των φορολογικών δηλώσεων γιατί πρέπει να πάνε να
δηλωθούν στην εφορία. 

Εδώ τελειώνει η ευθύνη του νοµοθετικού σώµατος και των κυ-
βερνήσεων και αρχίζει η ευθύνη της εκτέλεσης που ανήκει στη
Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων. 

Χρειάστηκε η έκδοση δεκάδων αποφάσεων και ερµηνευτικών
εγκυκλίων. Ακόµα, θα έλεγα βέβαια ότι για να είναι έτοιµα στην
ώρα τους και να µπορέσουν να ανοίξουν θα χρειαζόταν –δεν έχω
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και χρόνο αυτήν τη στιγµή, µπορώ, όµως, στη συνέχεια να συµ-
πληρώσω αυτά που σας λέω- να έχουν καθοριστεί τα έντυπα και
να έχει αρχίσει η ηλεκτρονική επεξεργασία το φθινόπωρο. Αυτό
είναι φανερό. Δεν προλαβαίνουν διαφορετικά. Ξέρετε τους χρό-
νους. 

Θα σας έλεγα δηλαδή ότι θα έπρεπε να είχε αρχίσει η επεξερ-
γασία ακόµα πριν τον Ιούνη και από τη δικιά σας περίοδο και να
είχε συνεχιστεί εντατικά µέχρι το Σεπτέµβρη τουλάχιστον, άντε
Οκτώβρη το πολύ-πολύ, για να µπορέσουν να ανοίξουν τότε που
θα έπρεπε να ανοίξουν. 

Τελικά, µε όλα αυτά, ολοκληρώθηκαν οι δεκάδες ΠΟΛ που
χρειάστηκε να βγουν αρχές Απριλίου, αποφασίστηκε µετά από
εξοντωτικές συσκέψεις των υπηρεσιακών παραγόντων τα τρία
έντυπα για τα νοµικά πρόσωπα να γίνουν δύο και τελικά -για λό-
γους απλοποίησης- ένα, το οποίο θεωρώ θετικό, και τώρα βρί-
σκονται στο στάδιο ηλεκτρονικού σχεδιασµού µε πολύ µεγάλη
πίεση. Η πρόβλεψη είναι ότι θα ανοίξουν οι δηλώσεις τόσο των
νοµικών προσώπων όσο και των φυσικών προσώπων µέσα στην
πρώτη βδοµάδα του Μαΐου, δηλαδή τις επόµενες µέρες µετά την
Πρωτοµαγιά. 

Η λήξη των δηλώσεων θα γίνει κανονικά. Και το λέω ότι θα γίνει
κανονικά γιατί ο νέος Κώδικας Φορολογίας Εισοδήµατος ως γνω-
στόν προβλέπει για πρώτη φορά σταθερές ηµεροµηνίες καταβο-
λής του φόρου, τρεις δίµηνες δόσεις -31 Ιουλίου, 30
Σεπτεµβρίου και 30 Νοεµβρίου- ανεξάρτητα από την ηµεροµηνία,
νωρίτερα ή αργότερα, υποβολής της δήλωσης. 

Ένας τέτοιος στόχος είναι δύσκολος σήµερα. Είναι, ωστόσο,
εφικτός µε πολλή οργάνωση και µε βάση τα περσινά στοιχεία.
Επειδή έχω µιλήσει πάρα πολύ, θα µπορέσω στη συνέχεια να
εξηγήσω γιατί είναι εφικτός υπό ορισµένες προϋποθέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχάρης.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Δεν είµαι πλήρως πεπεισµένος για όλη τη δικαιολόγηση, για

τον λόγο που υπήρξε αυτή η καθυστέρηση. Αν θέλετε, πάρτε το
και από µένα, από την εµπειρία που έχω: Πέρυσι για να ανοίξουν
οι φορολογικές δηλώσεις ξεκινήσαµε την επεξεργασία τον Αύ-
γουστο. Ήταν η πρώτη φορά που έγινε κάτι τέτοιο και µπορέ-
σαµε να ανακοινώσουµε στις 2 Ιανουαρίου του 2014 όλες τις
ηµεροµηνίες έναρξης και λήξης των φορολογικών δηλώσεων, τις
οποίες και τηρήσαµε κατά γράµµα πλην του Ε9, το οποίο έγινε
επειδή ακριβώς η κυβέρνηση ήθελε να αλλάξει τον ΕΝΦΙΑ κι έτσι
έπρεπε να περιµένουµε τη νοµοθετική αλλαγή. 

Αυτό το πράγµα δεν έγινε. Δεν είναι δικό σας µόνο το σφάλµα,
είναι προφανές ότι µιλάµε για περίοδο που δεν ήσασταν στην κυ-
βέρνηση -θέλω να είµαι δίκαιος σε αυτό- αυτό όµως δεν σηµαίνει
ότι δεν θα έπρεπε να γίνει άµεση επιτάχυνση από τη στιγµή της
ανάληψης των καθηκόντων σας, διότι, όπως σας είπα, υπάρχουν
πολλά ζητήµατα που έχουν σχέση µε την εκτέλεση του προϋπο-
λογισµού και ιδιαίτερα µε τη διαπραγµάτευση του Ιουνίου. 

Δεν είναι δυνατόν να πηγαίνει µια κυβέρνηση στις Βρυξέλλες
και να διαπραγµατεύεται, όταν ο προϋπολογισµός δεν τηρείται
και δεν έχει τα αποθέµατα για να µπορέσει να λειτουργήσει το
κράτος και να πληρώνει µισθούς και συντάξεις.

Υπό αυτό το πρίσµα, είναι ευπρόσδεκτη και πολύ καλή η δια-
δικασία µε την οποία έγινε η συνένωση των δύο εντύπων των νο-
µικών προσώπων, όµως, θα µου επιτρέψετε, ο γραφειοκρατικός
σκοπός και στόχευση είναι δευτερεύουσα σε σχέση µε την εί-
σπραξη των δηµοσίων εσόδων, ιδιαιτέρως αυτήν την περίοδο.
Επίσης, θα ήθελα να πω πως έγινε εφικτό στην πραγµατικότητα,
διότι υπήρξε χαρακτηριστική καθυστέρηση στις υπηρεσίες για
να βγάλουν τον τύπο και το περιεχόµενο των εντύπων. 

Όσον αφορά στις λήξεις των νοµικών προσώπων, υπό κανονι-
κές συνθήκες λήγουν των Απρίλιο. Οι δηλώσεις αυτές δεν έχουν
καν ξεκινήσει. Μας είπατε ότι θα ξεκινήσουν το Μάιο. Άρα οι επι-
χειρήσεις αντί να έχουν οκτώ και εννέα δόσεις, θα αναγκαστούν
να λειτουργήσουν µε έξι και επτά δόσεις ή και λιγότερες. Αυτό
σηµαίνει ότι σε µία περίοδο µειωµένης ρευστότητας θα συµπιέ-
σουµε ακόµα περισσότερο τις επιχειρήσεις να ανταποκριθούν

στις υποχρεώσεις τους και σας διαβεβαιώ ότι αυτό θα µειώσει
την εισπραξιµότητα των φόρων και θα µειώσει τα συνολικά
έσοδα του κράτους. 

Σας λέω δε ότι -ενδεχοµένως να µην το ξέρετε και θα ήθελα
να σας βοηθήσω στο έργο σας- αυτήν τη στιγµή στο φόρο εισο-
δήµατος νοµικών προσώπων είχαµε εισπράξεις 2,8 δισεκατοµ-
µύρια πέρσι, προϋπολογίζουµε 2,7 δισεκατοµµύρια φέτος και µε
τις αλλαγές, ιδιαίτερα µε τις επισφάλειες που αναφέρατε, µπορεί
να έχουµε µία τρύπα 700 εκατοµµύρια έως και 1 δισεκατοµµύριο
µε τις όποιες αλλαγές έχουν γίνει για τα νοµικά πρόσωπα. 

Για τα φυσικά πρόσωπα δεν έχουν γίνει τόσο µεγάλες αλλαγές
όσες σας λένε οι υπηρεσίες ενδεχοµένως που να δικαιολογούν
αυτήν την καθυστέρηση. Η αλλαγή η µεγάλη είναι ότι δεν άνοιξε
ούτε η βεβαίωση των αποδοχών, µία περσινή καινοτοµία, η οποία
µπόρεσε να µειώσει πάρα πολύ το χρόνο υποβολής των δηλώ-
σεων, διότι όλοι οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι έβλεπαν όλες τις
αποδοχές τους έτοιµες, προσυµπληρωµένες κι έτσι µπορούσαν
µε το πάτηµα ενός κουµπιού να ολοκληρώσουν τις δηλώσεις
τους. Αυτό µε την προθεσµία που έδωσε η Γενική Γραµµατεία
µέχρι 30 Ιουνίου δεν θα είναι εφικτό, δεν θα έχουµε προσυµπλη-
ρωµένες δηλώσεις, δηλαδή άλλο ένα βήµα πίσω. Όπως είπα
πριν, πέρσι ανακοινώθηκαν οι ηµεροµηνίες, φέτος δεν ανακοινώ-
θηκαν, ένα βήµα πίσω. Φέτος είχαµε προσυµπληρωµένες δηλώ-
σεις, δεν θα έχουµε µέχρι τη λήξη, µέχρι 30 Ιουνίου, και θα
αναγκαστείτε µόνο εξ αυτού του λόγου να δώσετε παράταση. 

Αν πάρετε και τον περσινό χρόνο από το χρόνο που προϋπο-
λογίζετε να ανοίξετε και µάλιστα υπολόγιζα 20 του µηνός σήµερα
να ήταν ανοικτές οι δηλώσεις και µας λέτε ότι θα ανοίξουν από
Μάιο, τον ίδιο χρόνο µε τον περσινό, από 20 Απριλίου θα είχαµε
20 Αυγούστου τη λήξη. Αν λέτε αρχές Μαΐου, θα έχουµε αρχές
Σεπτεµβρίου. Θα αναγκαστείτε, λοιπόν, να έρθετε να νοµοθετή-
σετε αλλαγές στις σταθερές αυτές ηµεροµηνίες. Δεν µπορεί κά-
ποιος να δηλώνει τέλος Αυγούστου και να έχει υποχρέωση
πληρωµής 31 Ιουλίου. Θα αναγκαστείτε, λοιπόν, να δώσετε υπο-
χρέωση πληρωµής Σεπτέµβριο και Νοέµβριο σε δύο δόσεις και
άρα τα περισσότερα των εσόδων που προϋπολογίζουµε -και σας
θυµίζω ότι περίπου το ύψος των εσόδων από τις δηλώσεις είναι
γύρω στα 3 µε 3,5 δισεκατοµµύρια- όλα αυτά τα χρήµατα ετερο-
χρονίζονται και θα σας έρθουν το Σεπτέµβριο και θα έχουµε µία
µαύρη τρύπα τεράστια ακριβώς στο σηµείο του Ιουλίου, του Ιου-
νίου και του Αυγούστου που έχουµε και τις λήξεις των οµολόγων
και τη διαπραγµάτευση για το χρέος. 

Σας λέω, λοιπόν, δείτε τι µπορείτε να κάνετε, ώστε να µπορέ-
σετε να φέρετε και πάλι σε ένα λογαριασµό αυτό το ζήτηµα. Θα
σας δηµιουργήσει προβλήµατα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.

Θεοχάρη.
Τον λόγο έχει η Αναπληρώτρια Υπουργός Οικονοµικών κ.

Όλγα-Νάντια Βαλαβάνη. 
ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ήθελα να πω ότι η πρώτη φορά που εφαρµόζεται ο
πρώτος, ο καινούργιος Κώδικας Φορολογίας Εισοδήµατος είναι
για τη χρήση του 2014, άρα ουσιαστικά δεν είναι συγκρίσιµα τα
στοιχεία τα προπέρσινα µε τα στοιχεία τα περσινά από την
άποψη της διαχείρισης. Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, δεν έχουµε καµµία πρόθεση να αλλάξουµε τις στα-
θερές ηµεροµηνίες καταβολής του φόρου που ξεκινούν µε δίµη-
νες δόσεις από 31 Ιουλίου. Αφήνοντας τα πράγµατα έτσι, χωρίς
παρέµβαση, φυσικά θα αναγκαστούµε να τις αλλάξουµε. 

Όµως, όπως είναι τα πράγµατα, µε πολύ καλή οργάνωση και
µε εξαιρετική συνεργασία µε αυτούς που θα έχουν το κύριο
βάρος, που είναι κατ’ αρχάς οι λογιστές και οι φοροτεχνικοί και
κατά δεύτερο λόγο οι εφοριακοί, έχουµε τη δυνατότητα να πε-
τύχουµε -το πολύ-πολύ να υπάρξουν καµµιά δεκαριά ηµέρες να
είναι ένα δίµηνο καθαρό ανοικτές οι φορολογικές δηλώσεις.

Θα ήθελα να αναφερθώ στην περσινή εµπειρία για να εξηγήσω
γιατί. Πέρυσι άνοιξαν πραγµατικά για ένα µεγάλο χρονικό διά-
στηµα, όπως ήταν προγραµµατισµένες ή περίπου όπως ήταν
προγραµµατισµένες, από 20 Μαρτίου και έκλεισαν το κανονικό
τους διάστηµα στις 30 Ιουνίου. Στη συνέχεια δόθηκε µία δίµηνη
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παράταση και έφτασαν µέχρι τις 31 Αυγούστου. 
Με άλλα λόγια, ήταν ανοιχτές, αντί για το δίµηνο που θα είναι

αναγκαστικά φέτος ανοιχτές, γύρω στους πεντέµισι µήνες.
Ωστόσο, µπορούµε να δούµε το εξής. Ο πρώτος µήνας ήταν σα
να µην υπήρξε, γιατί ήταν 0,1% περίπου οι φορολογικές δηλώ-
σεις που κατατέθηκαν στο σύνολο των περίπου έξι εκατοµµυρίων
φορολογικών δηλώσεων. 

Τον δεύτερο µήνα έφτασαν το 3,7%. Η βασική δουλειά έγινε
µέσα στο δίµηνο από 1 Μαΐου µέχρι 30 Ιουνίου, που έληγαν κα-
νονικά, όπου προστέθηκε ένα 67%, για να φτάσουν το 71% οι φο-
ρολογικές δηλώσεις. 

Στη συνέχεια, χρειάστηκαν οι δύο καλοκαιρινοί µήνες, ο Ιού-
λιος και ο Αύγουστος, για να µπορέσει να συµπληρωθεί αυτό το
30% και να φτάσουν στις έξι εκατοµµύρια δηλώσεις και να κλεί-
σουν. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Η παράταση δόθηκε µέχρι
14 Ιουλίου. Ήταν εκπρόθεσµη.

ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-
νοµικών): Πιθανόν να έχετε δίκιο. Με βάση τα στοιχεία που µου
έδωσαν από τη ΔΗΛΕΔ φαίνεται ότι µέχρι 31 Αυγούστου παρα-
λάµβαναν δηλώσεις.

Αν, λοιπόν, δόθηκε µέχρι τις 31 Ιουλίου, τότε το 97% περίπου
των δηλώσεων, δηλαδή ένα 3%, ήταν εκπρόθεσµο για να φτά-
σουµε αυτά τα έξι εκατοµµύρια. Μπορώ να δώσω στη συνέχεια
και τον σχετικό πίνακα για να µην καθυστερούµε. 

Αυτό τι σηµαίνει πρακτικά; Σηµαίνει ότι υπό αυτές τις συνθή-
κες, αν καταφέρουµε να οργανώσουµε από εδώ και πέρα έτσι
όπως χρειάζεται τη δουλειά, δεν θα υπάρξει πρόβληµα αλλαγής
της καταβολής των φορολογικών δόσεων και δεν θα υπάρξει
πρόβληµα βεβαίως εκτέλεσης του προϋπολογισµού ή οποιουδή-
ποτε κενού. Φτάνει να µπορεί να υπάρχει το πραγµατικό πρό-
βληµα σε αυτές τις περιπτώσεις, που είναι το αν πραγµατικά
υπάρχει φοροδοτική ικανότητα, ώστε να µπορούν να καλυφθούν
έτσι όπως χρειάζονται οι δόσεις τις οποίες χρειάζονται. 

Εµείς θα το λύσουµε αυτή την εβδοµάδα. Θα κάνουµε µία τε-
λευταία παρέµβαση. Το ζήτηµα που σκεφτόµαστε για να τα φέ-
ρουµε και πιο µπροστά είναι να υπάρξει µια δυνατότητα, ένα
µικρό µπόνους, σε σχέση µε όσους πληρώσουν εφάπαξ ήδη στις
30 Ιουλίου. 

Πρέπει να πω, κύριε Θεοχάρη -και να τελειώσω µε αυτό- ότι
δεν δέχοµαι αυτά που είπατε για τη διαπραγµάτευση. Διότι τη
διαπραγµάτευση, όπως ξέρετε, δεν την εµπόδισαν οι δόσεις τις
οποίες δεν έχουµε ακόµα κανονίσει. Δεν έχουµε εισπράξει τις
δόσεις φορολογίας εισοδήµατος, που έτσι κι αλλιώς είναι να αρ-
χίσουν να εισπράττονται από τον Σεπτέµβρη. Υπήρξε το πρό-
βληµα της κατακρήµνισης των εσόδων τον εκλογικό µήνα, που
δεν είχαµε εµείς την κυβέρνηση. Υπήρξε µια συγκράτηση τον Φε-
βρουάριο, µια πολύ µικρότερη µείωση και όπως ξέρετε τον Μάρ-
τιο είχαµε µία υπερεκπλήρωση στα έσοδα.

Και βέβαια, πρέπει να πω ότι δεν δέχοµαι αυτό που λέτε ότι
χαρίζουµε χρέη. Δεν θέλω να κάνω χαρακτηρισµό, αλλά, εν πάση
περιπτώσει, όταν έχεις τρία εκατοµµύρια ανθρώπους, οι οποίοι
δεν µπορούν να απαλλαγούν από 3.000 ευρώ κατά κεφαλήν,
χρειάζεται αναλγησία για να θεωρεί κάποιος ότι είναι χάρισµα
χρέους. 

Θέλω να πω ότι ο βαθµός ετοιµότητας της ανταπόκρισης στις
ρυθµίσεις είναι πολύ µεγάλος. 

Αυτό δείχνει ακριβώς την κατάσταση της ελληνικής κοινωνίας.
Τα λέει όλα το γεγονός ότι από 16% που ήταν το 2010 τα ληξι-
πρόθεσµα ως προς το  ΑΕΠ, έφτασαν τέλος του 2014 να είναι
40% του ΑΕΠ. Μόνο για τα χρέη του απέναντι στο δηµόσιο σε
µια τέτοια κατάσταση, αν δεν παίρναµε όλα τα µέτρα που χρει-
άζεται θα ήµασταν πραγµατικά ανάλγητοι. Πρέπει να βλέπουµε
γύρω µας την κατάσταση της κοινωνίας. 

Εγώ θα σας πω ότι στη ρύθµιση-εξπρές του Μαρτίου, µόλις
µέσα σε οκτώ µέρες πήραν µέρος εκατόν πενήντα µία χιλιάδες
άνθρωποι και εισπράχθηκαν 147 εκατοµµύρια, κάποια απ’ αυτά
ακόµα από τη δεκαετία του 1970, του 1980, του 1990 αλλά και
πριν το 2009 που πρακτικά θεωρούνται ανείσπρακτα. 

Η τρέχουσα δήλωση άνοιξε γύρω στις 23.00’ η ώρα το βράδυ
της Παρασκευής και µέχρι το µεσηµέρι σήµερα που πήρα για τε-

λευταία φορά στοιχεία, παρ’ όλο που σ’ αυτά τα δυόµισι εικοσι-
τετράωρα ήταν µέσα το Σαββατοκύριακο, που όπως καταλαβαί-
νετε, είναι δύσκολο, είχαν ήδη υποβάλει τελικές δηλώσεις
τριάντα χιλιάδες άνθρωποι για ένα ποσό 300 εκατοµµυρίων µε
εφάπαξ, είτε ολικής εξόφλησης είτε µερικής εξόφλησης, γύρω
στα 17 εκατοµµύρια ευρώ. 

Αυτό δείχνει πως περιµένει η ελληνική κοινωνία και τι ανάγκη
έχει όταν βγαίνει µέσα από µια διαδικασία πέντε χρόνων ουσια-
στικά µνηµονιακής διακυβέρνησης και ταυτόχρονα σε συνθήκες
πιστωτικής ασφυξίας που έχουν επιβάλει οι δανειστές για να πιέ-
σουν για ένα µη έντιµο ουσιαστικά συµβιβασµό στο πλαίσιο των
διαπραγµατεύσεων στις Βρυξέλλες. Και µ’ αυτή την έννοια όχι
µόνο η ανακούφιση της ελληνικής κοινωνίας και της πραγµατικής
οικονοµίας που σήµερα πνίγεται αλλά…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Πάνω από 1 εκατοµµύριο
όµως; 

ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-
νοµικών): Δεν έχουµε ακόµα. Είναι µικροί. Είναι µικροί και θα
σας δώσω τα συνολικά στοιχεία. Εξάλλου ξέρετε ότι από τις εκα-
τόν πενήντα µία που έχουν δώσει τα συνολικά της ρύθµισης-εξ-
πρές, ήταν µόνο έξι πάνω από 1 εκατοµµύριο. Δεν είναι κανένας
γνωστός ή γνωστή εταιρεία, τουλάχιστον σ’ εµένα. Υπάρχει µόνο
µια πολύ γνωστή ένωση δήµων και κοινοτήτων, η οποία αποπλή-
ρωσε πλήρως και µια Ένωση Σουπερµάρκετ. Αυτά είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κυρία Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-
νοµικών): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

Από εκεί και πέρα είχαµε εβδοµήντα πέντε χιλιάδες ασφαλι-
σµένους, τους µισούς που πήραν µέρος στη δήλωση-εξπρές, οι
οποίοι έδωσαν µέχρι 100 ευρώ. Αυτό νοµίζω ότι τα λέει όλα για
την κατάσταση, στην οποία βρίσκεται σήµερα η ελληνική κοινω-
νία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Να παρακαλέσω οι κύ-
ριοι Υπουργοί, τα πολύ σηµαντικά που λένε απαντώντας, να εξα-
σκηθούν να τα λένε σε αρκετά λιγότερο χρόνο. Αυτή είναι η
παράκλησή µου. Με δικαιολογεί νοµίζω και η κυρία Υπουργός
για την παράκληση και την παρατήρηση αυτή.

ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-
νοµικών): Έχετε δίκιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Οικονοµικών και ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν στη Βουλή σχέδιο
νόµου µε τίτλο: «Κύρωση της από 20 Απριλίου 2015 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη µετα-
φορά ταµειακών διαθεσίµων των Φορέων Γενικής Κυβέρνησης
προς επένδυση στην Τράπεζα της Ελλάδος»».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 92-14/4/2015 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή της Β’ Περιφέρειας Πει-
ραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τον κατάλογο µεγαλο-
οφειλετών (φυσικών και νοµικών προσώπων) του ελληνικού δη-
µοσίου και την είσπραξη των σχετικών οφειλών. 

Θα απαντήσει η κ. Βαλαβάνη µε τις προδιαγραφές που είπαµε,
ελπίζω. 

Ο κ. Καµµένος έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ. Θα είµαι

πολύ σύντοµος. 
Στον αγώνα που δίνουµε όλοι για τα έσοδα του κράτους σε

σχέση µε τις υποχρεώσεις του κράτους, όπως το παραλάβαµε
εδώ και δυόµισι µήνες, πολύ σύντοµα θα αναφέρω τις δηλώσεις
του κ. Μουζακίτη στη ΝΕΡΙΤ για δεκαοκτώ µεγαλοοφειλέτες που
χρωστάνε 58 δισεκατοµµύρια στο δηµόσιο και παλιότερες δηλώ-
σεις για τέσσερις χιλιάδες εκατόν πενήντα δύο φυσικά πρόσωπα
µε ληξιπρόθεσµες οφειλές ύψους 14,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Επίσης, το 2011 µια άλλη λίστα από το Υπουργείο Οικονοµικών
έθετε ένα ζήτηµα για έξι χιλιάδες επιχειρήσεις, νοµικά πρόσωπα,
µε χρέη πάνω από 150.000 ευρώ, µε συνολικό ποσό χρέος ληξι-
πρόθεσµων οφειλών 30 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Η ερώτηση είναι απλή: Θέλουµε να βοηθήσουµε την Κυβέρ-
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νηση, να φέρουµε τις λίστες -εάν µπορούµε και σύννοµα, δεν
γνωρίζω τη διαδικασία- στη δηµοσιότητα, να εισπράξουµε το
συντοµότερο δυνατό. Να φερθούµε σαν επιχείρηση, θα έλεγα,
πλέον και όχι σαν ένα γραφειοκρατικό κράτος, να καλέσουµε
τους ανθρώπους µε το συντοµότερο τρόπο, έτσι ώστε να δια-
πραγµατευτούµε µαζί τους και να βρούµε ποια είναι τα φυσικά
πρόσωπα που µας χρωστάνε πάνω από 150.000 ευρώ, ποια είναι
τα νοµικά πρόσωπα που µας χρωστούν πάνω από 150.000 ευρώ
και ποια είναι ανεπίδεκτα είσπραξης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ)

Γιατί είχα ακούσει παλιά και µια δήλωση του κ. Στουρνάρα, ο
οποίος µιλούσε για ανεπίδεκτα είσπραξης χρέη προς τράπεζες
ειδικά –δεν είναι της σηµερινής συζήτησης, αλλά απλώς το ανα-
φέρω- ύψους 23 δισεκατοµµυρίων ευρώ, χωρίς να έχει γίνει κα-
νένας έλεγχος. Δηλαδή, τα χάσαµε αυτά τα θαλασσοδάνεια,
µαύρα δάνεια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Καµµένε.
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ελπίζω να κερδίσουµε λίγο χρόνο από την προηγού-
µενη ερώτηση, όπου έκανα πραγµατικά κατάχρηση του χρόνου.
Είχε δίκιο ο Πρόεδρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ο κ. Μπαλάφας µού
είπε να σας συντµήσω, διότι έχετε υπερβεί τον χρόνο σας, λέει,
όποτε έχετε απαντήσει. Αλλά θα έχετε, βεβαιότατα, την ανοχή.

Ορίστε, κύρια Υπουργέ, συνεχίστε.
ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-

νοµικών): Θα σας πω τα στατιστικά, τα οποία ισχύουν τώρα, τα
τελευταία. 

Πάνω από 150.000 ευρώ χρέη προς το δηµόσιο οφείλουν συ-
νολικά δεκάµισι χιλιάδες φυσικά πρόσωπα και δεκατρείς χιλιάδες
νοµικά πρόσωπα. Συνολικά, δηλαδή, είκοσι τρεισήµισι χιλιάδες
οφειλέτες. Τα φυσικά πρόσωπα χρωστούν 20 δισεκατοµµύρια
και τα νοµικά πρόσωπα χρωστούν 47,5 δισεκατοµµύρια. Συνο-
λικά, δηλαδή, φυσικά και νοµικά πρόσωπα που χρωστούν πάνω
από 150.000 ευρώ, χρωστούν αυτό το ιλιγγιώδες πραγµατικά
ποσό των 67,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, στο σύνολο των 77 εκα-
τοµµυρίων ληξιπρόθεσµων οφειλών, απ’ τα οποία 2,2 είναι τα
ρυθµισµένα. Τα υπόλοιπα είναι όλα αρρύθµιστα και ευελπι-
στούµε να πιάσουµε, αν µπορέσουµε, µε την τρέχουσα εξαιρε-
τικά ευνοϊκή ρύθµιση, ένα µεγάλο κοµµάτι απ’ αυτό το τεράστιο
ποσό των 75 δισεκατοµµυρίων ληξιπρόθεσµων οφειλών.

Ποιοι είναι οι ανεπίδεκτοι οφειλέτες; Οι ανεπίδεκτοι οφειλέτες
δεν νοµίζω ότι µας εξυπηρετούν ιδιαίτερα σαν κατηγορία. Είναι
µια διαδικασία εξονυχιστικού ελέγχου από µεριάς της εφορίας
που κρατάει χρόνια για τον καθένα, δηλαδή κτηµατολογικά γρα-
φεία, δεν είναι µόνο οι τράπεζες είναι τα πάντα, και µάλιστα σε
ένα χρονικό διάστηµα τέτοιο ώστε να διαπιστωθεί ότι όντως δεν
υπάρχει τίποτα. Είναι άνθρωποι ή νοµικά πρόσωπα από τους
οποίους είναι παντελώς αδύνατο να εισπράξεις οτιδήποτε και οι
οποίοι µπαίνουν για δέκα χρόνια σε ένα καθεστώς όχι µόνο µη
παραγραφής αλλά και πρακτικά οµηρίας, διότι δεν τους χορη-
γείται κανένα πιστοποιητικό για οτιδήποτε. Δηλαδή, είναι άνθρω-
ποι ή νοµικά πρόσωπα απολύτως κατεστραµµένα. 

Αυτά είναι –για τόσους δηλαδή, όλους και όλους έχει γίνει δυ-
νατό µέχρι σήµερα, µέχρι τον Μάρτιο του 2015 να ολοκληρωθεί
αυτός ο εξονυχιστικός έλεγχος- µόλις εκατόν τριάντα δύο φυ-
σικά πρόσωπα και µόλις σαράντα τρία νοµικά πρόσωπα τα οποία
χρωστούν συνολικά 2,3 δισεκατοµµύρια ευρώ στο σύνολο των
67,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ αυτής της κατηγορίας. Γι’ αυτό λέω
ότι δεν µπορούµε να πάµε να αντιµετωπίσουµε σαν κριτήριο του
χρέους µε αυτόν τον τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κυρία Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Καµµένος για τη δευτερολογία για τρία
λεπτά, παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος.
Ευχαριστώ πάρα πολύ την κυρία Υπουργό. Ήταν πολύ σηµαν-

τικά τα στοιχεία που µας προσκόµισε. Από τους δείκτες βλέ-
πουµε ότι υπάρχει πολύ µικρό ποσοστό ρύθµισης σε σχέση µε
τις ληξιπρόθεσµες οφειλές, δηλαδή 2,2 στα 77 και µένουν 75.

Θα ήθελα να µην κάνουµε φιλολογική συζήτηση µεταξύ µας,
αλλά να µας πείτε πρακτικά -εάν µπορείτε σήµερα, χωρίς να δε-
σµευθείτε, αλλά επειδή µας ακούει ο ελληνικός λαός- τι θα κά-
νουµε και ποιος είναι ο καλύτερος και ποιος δόκιµος τρόπος,
πέρα από τις «συν εκατό δόσεις» που κάναµε, τι άλλο θα µπο-
ρούσαµε να κάνουµε ως Κυβέρνηση, έτσι ώστε να φέρουµε όσο
περισσότερα έσοδα µπορούµε από αυτά τα εβδοµήντα πέντε
που δεν έχουν µπει καν στη ρύθµιση. Επίσης, θα ήθελα να µας
πείτε αν είναι κάποιες εταιρείες, οι οποίες νοµικά διαφεύγουν,
χρησιµοποιώντας νοµικούς τρόπους από την καθυστέρηση των
δικαστηρίων, αν µπορέσουµε να επισπεύσουµε αν γίνεται κά-
ποιες δίκες ή να κάνουµε κάποια άλλη συνεννόηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός. 
ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-

νοµικών): Πρέπει να σας πω -γιατί δεν αναφέρθηκα στην πρω-
τολογία µου- ότι από το 2013, όταν θεσπίστηκε η δυνατότητα να
δηµοσιοποιούνται τα ονόµατα φυσικών και νοµικών προσώπων
για χρέη πάνω από 150 000 ευρώ και υπήρξε µάλιστα κι ένας
σχετικός κατάλογος στο διαδίκτυο, επειδή ακολούθησε σειρά
ρυθµίσεων, δεν δόθηκαν ξανά τέτοια ονόµατα στη δηµοσιότητα.
Δεν πρόκειται να πάρουµε µέχρι να ολοκληρωθεί η ιστορία µε τις
εκατό δόσεις, από τις οποίες έχουµε πολύ υψηλές προσδοκίες,
µέτρα αναγκαστικής είσπραξης άλλα από αυτά που ήδη έχουν
παρθεί και ισχύουν πριν µπούµε στη ρύθµιση. Ετοιµάζεται ένα
πακέτο µέτρων για όσους δεν θα ανταποκριθούν, το οποίο όµως
θα αρχίσει να εφαρµόζεται µετά το τέλος της ρύθµισης. 

Πρέπει, επίσης, να σας πω ότι ενδεικτικά ζητώντας να δω τον
σηµερινό κατάλογο είναι µέσα δεκάδες δήµοι, είναι µέσα δεκά-
δες ποδοσφαιρικές οµάδες, είναι ΔΕΚΟ, είναι κοινωφελή και µη
κερδοσκοπικά ιδρύµατα, είναι εξήντα περίπου ναυτιλιακές εται-
ρείες, είναι περίπου διακόσιες βιοµηχανίες και είναι εκατοντάδες
εµπορικές υπηρεσίες, µιας και τα ονόµατα των προσώπων, εν
πάση περιπτώσει, δεν µου λένε τίποτα -τουλάχιστον εµένα- και
δεν έβγαινε κάποιο συµπέρασµα από αυτούς. 

Θα ξαναπώ ότι είναι φανερό πως υπάρχει ένα σηµαντικό πρό-
βληµα το οποίο έχει πολλές παραµέτρους. Νοµίζω, όµως, ότι δεν
θα βοηθήσει να κάνουµε αυτή τη συζήτηση τώρα. Καλό είναι να
την επαναλάβουµε µετά την ολοκλήρωση και τον απολογισµό
της ρύθµισης, όταν πια τα πράγµατα θα πρέπει να τραβήξουν
και τον δρόµο τους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,

κυρία Υπουργέ. 
Θα προηγηθεί η πρώτη µε αριθµό 102/15-4-2015 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς τον Υπουργό
Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε τις
αναγκαίες παρεµβάσεις στο αεροδρόµιο Ηρακλείου «Νίκος Κα-
ζαντζάκης» και θα ακολουθήσει η ερώτηση της κ. Μανωλάκου
προς τον κ. Δρίτσα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αυγενάκης.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,

και σας ευχαριστώ και για τη διευκόλυνση την οποία µου κάνετε.
Ευχαριστώ, επίσης, και τους συναδέλφους που επέτρεψαν να
προηγηθεί η ερώτησή µου. 

Κύριε Υπουργέ, συζητούµε σήµερα ένα πολύ σηµαντικό ζή-
τηµα. Αφορά την κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει το αερο-
δρόµιο του Ηρακλείου «Νίκος Καζαντζάκης», το βασικό
αεροδρόµιο της Κρήτης και το δεύτερο σε αφίξεις σε όλη την
Ελλάδα, τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ως προς την εικόνα
του, αλλά κυρίως ως προς την ασφάλεια και τη λειτουργικότητά
του. 

Κάναµε µία σύσκεψη το Σάββατο το πρωί. Παρόντες ήταν οι
περισσότεροι εκ των Βουλευτών, ο αερολιµενάρχης, εκπρόσω-
ποι των εργαζοµένων αλλά και πολλοί εκπρόσωποι από τον
κλάδο του τουρισµού. Θα σας πω µερικά στοιχεία, τα οποία συ-
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ζητήθηκαν και θα ήθελα την απάντησή σας. 
Κύριε Υπουργέ, είναι σηµαντικό να µην καταρρεύσει το αερο-

δρόµιο «Νίκος Καζαντζάκης», όπου τα τελευταία πέντε χρόνια
δεν έχει υπάρξει απολύτως καµµία ουσιαστική αναβάθµιση, κα-
θιστώντας το κορεσµένο και ποιοτικά προβληµατικό, και οι ευ-
θύνες βαρύνουν όλους, µηδενός εξαιρουµένου -όχι εσάς φυσικά,
που είστε δηλαδή ολίγων εβδοµάδων Υπουργός. 

Τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει αυτή τη στιγµή είναι κατ’
αρχάς ανεξόφλητα τιµολόγια υλικών, εργασιών του 2014 και
ούτε 1 ευρώ τους τελευταίους τρεις-τέσσερις µήνες. Δεν έχει
ολοκληρωθεί η έγκριση πιστώσεων του έτους 2015. Έχουµε σο-
βαρότατη έλλειψη αστυνόµευσης από την προβλεπόµενη αστυ-
νοµική δύναµη στον κρατικό αερολιµένα. Επίσης, έχουµε έλλειψη
προσωπικού της ΥΠΑ, δηλαδή ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας,
κι εδώ µένει να εξελιχθεί µια διαδικασία πρόσληψης από το
ΑΣΕΠ, που έχει κολλήσει και έχει βαλτώσει και περιµένουµε πώς
και πώς να εξελιχθεί. 

Δεν έχει ολοκληρωθεί ο εν εξελίξει διαγωνισµός για ανάδοχο
εταιρεία ελέγχου ασφαλείας και δεν έχει υπάρξει πρόβλεψη πα-
ράτασης της σηµερινής σύµβασης –και αυτό είναι δική σας αρ-
µοδιότητα- τροποποίηση και των υπολοίπων ιµάντων µεταφοράς
αποσκευών µε τη µεταφορά του ελέγχου αποσκευών στο υπό-
γειο µε την άµεση έγκριση και δηµοπράτηση τεχνικής πρότασης
του κρατικού αερολιµένα Ηρακλείου, προϋπολογισµού 290.000
ευρώ. 

Οι θέσεις στάθµευσης αεροσκαφών πρέπει να αυξηθούν του-
λάχιστον κατά έξι µε επτά µε επέκταση του χώρου ως προς την
126 Μονάδα Μάχης. Σήµερα υπάρχουν είκοσι τρεις θέσεις και
εδώ είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. 

Βεβαίως, το αεροδρόµιο παρουσιάζει σοβαρό πρόβληµα
στους εξωτερικούς χώρους επιβίβασης-αποβίβασης επιβατών
λεωφορείων, που εδώ είναι θέµα της Περιφέρειας Κρήτης, του
Δήµου Ηρακλείου αλλά και εσάς προσωπικά.

Θέλω να κάνω µία ακόµη αναφορά. Ο αεροσταθµός δεν µπο-
ρεί να καλύψει χωρίς επέκταση τις ανάγκες της κίνησης για τα
επόµενα έξι ή επτά χρόνια, κύριε Πρόεδρε, που ευελπιστούµε να
έχουµε τον ίδιο και ακόµη περισσότερο τουρισµό. 

Για τον λόγο αυτό θεωρώ ότι είναι εξαιρετικά σηµαντική η δική
σας πρωτοβουλία. Και είναι εξαιρετικά σηµαντικό να δούµε τα
άµεσα και τα µεσοπρόθεσµα προβλήµατα. Δεν έχει δοθεί ούτε 1
ευρώ, όπως είπα και πριν, τους τελευταίους τρεις-τέσσερις
µήνες και παρά ταύτα, η τουριστική σεζόν ξεκίνησε, τα τσάρτερ
ξεκίνησαν να καταφθάνουν στο Ηράκλειο και σήµερα, αν λει-
τουργεί το αεροδρόµιο, λειτουργεί λόγω του φιλότιµου των ερ-
γαζοµένων, αλλά και της διαρκούς προσφοράς από τους
ανθρώπους του τουρισµού.

Παρακαλώ πολύ να έχουµε τις δικές σας συγκεκριµένες, σα-
φείς απαντήσεις σ’ αυτά τα προβλήµατα τα οποία σας παρέθεσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Αυγενάκη,
σας ευχαριστούµε.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Αυγενάκη, θα σας απαντήσω µε βάση αυτά που µου έχει
απαντήσει η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας. Θέλω να σας ενη-
µερώσω, επίσης, ότι ακόµη δεν έχει αλλάξει η διοίκηση της Υπη-
ρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεν σηµαίνει αυτό κάτι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Από το 2014, λοιπόν,
έχουν αποδοθεί επτά νέες θέσεις στάθµευσης πολιτικών αερο-
σκαφών σε χώρο της 126 Σµηναρχίας Μάχης. Ως εκ τούτου, ο
κρατικός αερολιµένας Ηρακλείου διαθέτει πλέον είκοσι τέσσερις
θέσεις στάθµευσης µεγάλων επιβατικών αεροσκαφών και τέσσε-
ρις για µικρότερα αεροσκάφη.

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά την αστυνόµευση, θα ήθελα να πω
ότι έχει εντοπίσει η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας το πρό-
βληµα. Οφείλεται, κυρίως, στην έλλειψη δοκίµων αστυνοµικών
και έχει προβεί στις απαραίτητες ενέργειες προς τον Αρχηγό της
Ελληνικής Αστυνοµίας για την επαρκή στελέχωση της αστυνοµι-

κής δύναµης στον κρατικό αερολιµένα τουλάχιστον κατά τη θε-
ρινή περίοδο.

Σε ό,τι αφορά τον τοµέα ελέγχου των αποσκευών, θα ήθελα
να πω ότι η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας εκπονεί τεχνική µε-
λέτη και προδιαγραφές για τη µεταφορά των ακτινοσκοπικών µη-
χανηµάτων στο υπόγειο του αεροσταθµού, ώστε να
αντιµετωπιστεί αποτελεσµατικά η κατάσταση µέχρι να υλοποι-
ηθεί η εγκατάσταση κεντρικού συστήµατος ελέγχου αποσκευών,
σύµφωνα µε υφιστάµενη τεχνική µελέτη. 

Βρίσκεται, απ’ ό,τι µε ενηµερώνουν, σε εξέλιξη η εκπόνηση της
µελέτης του έργου «Ανατολική επέκταση του αεροσταθµού στον
ΚΑΗΚ», η οποία εκπονείται από τον Οργανισµό Λιµένος Ηρα-
κλείου µε δικούς του µελετητές. Σε αυτό το τµήµα της επέκτα-
σης, συνολικού εµβαδού χιλίων διακοσίων τετραγωνικών µέτρων
περίπου σε δύο επίπεδα, θα εξυπηρετούνται κατά προτεραι-
ότητα οι επιβάτες από τα κρουαζιερόπλοια και στη συνέχεια θα
ακολουθήσει η κατασκευή του έργου από την ΥΠΑ.

Επίσης, θέλω να σας πω ότι σε σχέση µε την ανάπτυξη νέων
εγκαταστάσεων και στον περιβάλλοντα χώρο του Αερολιµένα
Ηρακλείου έχει ζητηθεί εγγράφως η παραχώρηση των αντίστοι-
χων χώρων από το ΓΕΑ στην ΥΠΑ. Αυτή είναι η απάντηση και η
ενηµέρωση που µας δίνει η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας. 

Επίσης, απ’ ό,τι βλέπω, η Διεύθυνση Υποδοµών Αεροδροµίων
από το Ηράκλειο έχει µία αντίστοιχη απάντηση, µε την οποία ενη-
µερώνει ότι προϋπόθεση για τη δηµοπράτηση του όποιου έργου
είναι η εκπόνηση και ολοκλήρωση των οριστικών µελετών επέ-
κτασης κτηριακών εγκαταστάσεων και η αναδιαµόρφωση περι-
βάλλοντα χώρου, η τροποποίηση και έγκριση γενικού
πολεοδοµικού σχεδίου, καθώς και η έγκριση τροποποίησης των
περιβαλλοντικών όρων.

Άρα, όπως καταλαβαίνετε, και χρήµατα να υπήρχαν από το πρό-
γραµµα δηµοσίων επενδύσεων, που δεν υπάρχουν, δεν έχουµε
βρει τέτοια χρήµατα που να έχουν δεσµευθεί να προσανατολίζον-
ται για το έργο της αναβάθµισης του αερολιµένα Ηρακλείου, δεν
θα µπορούσε κανένα έργο να δηµοπρατηθεί από τη στιγµή που
δεν υπάρχει ωριµότητα σε αυτό το έργο. Δεν υπάρχουν οι ανα-
γκαίες µελέτες, δεν υπάρχουν όλα εκείνα τα στοιχεία που θα µπο-
ρούσαν για να δηµοπρατηθεί το έργο και να ξεκινήσει. 

Εποµένως δεν έχει αλλάξει τίποτα σε σχέση µε τις προηγού-
µενες ερωτήσεις που έχετε κάνει στις προηγούµενες κυβερνή-
σεις. Ήταν ο χρόνος, άλλωστε, τέτοιος που δεν το επέτρεπε.
Έχουµε συναντηθεί µε τον Περιφερειάρχη Κρήτης, έχει τεθεί το
θέµα σε πρώτη προτεραιότητα και πιστεύουµε ότι µέσα στον
Μάιο θα συναντηθούµε και µε τους άλλους φορείς της Κρήτης,
για να µπορέσουµε να δούµε πώς θα δροµολογήσουµε την ανα-
βάθµιση του αεροδροµίου Ηρακλείου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Ο κ. Αυγενάκης έχει τον λόγο, για να δευτερολογήσει.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, η απάντησή σας

µε τρόµαξε. Και µε τρόµαξε, διότι απαντήσατε ως προϊστάµενος
µιας υπηρεσίας του Υπουργείου σας -χωρίς να θέλω να υποτι-
µήσω τους προϊσταµένους δηµοσίους υπαλλήλους- και όχι ως
αρµόδιος πολιτικός προϊστάµενος που έχετε την ευθύνη να προ-
ΐστασθε σ’ αυτόν τον τοµέα.

Και το λέω αυτό, γιατί; Διότι, πρώτα απ’ όλα, εάν ήταν όντως
προτεραιότητα, όπως λέτε, θα είχατε στοιχειωδώς ενηµερωθεί
γι’ αυτά τα οποία µας διαβάσατε λίγο πριν και µάλιστα µε κακής
ποιότητας ανάγνωση, διότι αυτά τα στοιχεία είναι ανακριβή. 

Πρώτα απ’ όλα, για να υπάρξουν χώροι στάθµευσης, πρέπει
να ανανεωθεί η παραχώρηση, το µίσθωµα µε το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας και κάτι τέτοιο δεν έχει γίνει. 

Κτηριακή επέκταση. Σας ενηµερώνω ότι έχει ολοκληρωθεί η
µελέτη και αναζητούνται χρήµατα. 

Υπάρχει βέβαια και κάτι ακόµα. Τι σηµαίνει ότι δεν έχει αλλάξει
η διοίκηση της ΥΠΑ; Αυτό σηµαίνει ότι αυτόµατα εσείς δικαιολο-
γείστε να µη συνεχίζει να λειτουργεί το κράτος; Αλλάξτε, λοιπόν,
ή δουλέψτε. Το κράτος έχει συνέχεια, ο τουρισµός ξεκίνησε και
εσείς µου επικαλείστε ότι δεν έχει αλλάξει η διοίκηση της ΥΠΑ.
Δηλαδή, να πούµε στους τουρίστες, «περιµένετε κι όταν αλλά-
ξουµε εµείς διοίκηση, τότε θα λύσουµε τα βασικά, τα απολύτως
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απαραίτητα προβλήµατα για να έχουµε ένα ασφαλές αεροδρό-
µιο». 

Είπα το εξής: Είπα για τα άµεσα και τα µεσοπρόθεσµα. Για τα
άµεσα, κύριε Υπουργέ, έχω να σηµειώσω τούτο: Πέρυσι, το 2014,
µετακινήθηκαν 6.134.386 πολίτες. Είχαµε έσοδα, δηλαδή, πάνω
από 65 µε 70 εκατοµµύρια στο Αεροδρόµιο «Καζαντζάκης». Τα
έσοδα, τα χρήµατα που απαιτούνται για τις λειτουργικές ανάγκες
–σηµειώστε το- είναι µόλις έσοδα τριών ηµερών σε µια φουλ
σεζόν περίοδο. Αντιλαµβάνεστε γιατί συζητάµε. Και εσείς µου
λέτε, ξέρετε δεν έχουν γίνει µελέτες, ούτε υπάρχουν λεφτά,
οπότε µια χαρά είµαστε, το πρόβληµα είναι κάτω από το χαλί και
όλα εντάξει. 

Ακούστε, κύριε Υπουργέ. Τώρα τα ψέµατα τελείωσαν, είστε
Κυβέρνηση, που σηµαίνει ότι πέρα από το να συζητάτε, πέρα από
το να γενικολογούµε, πρέπει και να κυβερνάτε. Και πρέπει να κυ-
βερνάτε σηµαίνει τι; Ότι παίρνετε ευθύνες, ότι έχετε προϊσταµέ-
νους, υφισταµένους, ότι έχετε ανθρώπους, µε τους οποίους
πρέπει να συνεργαστείτε, καλά-κακά, αρέσετε δεν αρέσετε, τους
αρέσει δεν τους αρέσει, πρέπει να βγάλετε δουλειά. Διαφορε-
τικά, να πούµε στους τουρίστες «µην έρχεστε, διότι µας προκα-
λείτε ζηµιά και άγχος που πλακώνετε τόσοι πολλοί και δεν
ξέρουµε τι να σας κάνουµε»! 

Και κάτι ακόµα. Είπα στην αρχή ότι υπάρχουν ευθύνες όλων
µας. Κύριε Υπουργέ, αυτό το πρόβληµα υπερβαίνει τις κοµµατι-
κές γραµµές. Υπερβαίνει τις κοµµατικές αποχρώσεις. Εάν αύριο,
ο µη γένοιτο, συµβεί οτιδήποτε, είστε καλυµµένος απ’ αυτήν την
απάντηση που µου δώσατε; Είµαι βέβαιος πως όχι. Γι’ αυτό ευ-
χόµαστε και ελπίζουµε, πρώτα απ’ όλα, να συνεχίσει αυτό το φι-
λότιµο, αυτή η τύχη και η συνέπεια που µέχρι στιγµής έχουν
δείξει τα γερασµένα µηχανήµατα. Αναφέρθηκα και σε εξοπλισµό,
δεν ήταν µόνο τα κτήρια που εσείς επικεντρωθήκατε.

Μια κουβέντα ακόµη, µιας κι εσείς περιµένετε το Μάιο να κά-
νετε µία σύσκεψη. Κύριε Υπουργέ, αύριο το πρωί σας καλώ εγώ,
λοιπόν, 12.30’ στο γραφείο του προϊσταµένου σας Υπουργού,
τον κ. Σταθάκη, όπου θα είµαστε εκεί µε τον Περιφερειάρχη Κρή-
της, τον κ. Αρναουτάκη, µε το Δήµαρχο Ηρακλείου και όποιοι
άλλοι συνάδελφοι εξ Ηρακλείου θελήσουν να βρεθούν, για να
συζητήσουµε για το αεροδρόµιο «Νίκος Καζαντζάκης». 

Σας καλώ εγώ, λοιπόν, σε µια συνάντηση που θα γίνει αυτό το
µεσηµέρι και εκεί ελπίζω, εύχοµαι και περιµένω, να είστε πραγ-
µατικά ενηµερωµένος και να πάρετε µε τσαγανό και µε πάθος
στην πλάτη σας αυτήν την ευθύνη του δεύτερου µεγαλύτερου
αεροδροµίου στην Ελλάδα σε αφίξεις. Προσέξτε, όχι σε µέγε-
θος, όχι σε εγκαταστάσεις, όχι σε προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Υπουργέ,

είναι σηµαντικό το ζήτηµα, ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Ναι, κύριε Πρόεδρε,
είναι πολύ σηµαντικό το ζήτηµα. 

Κύριε Αυγενάκη, δεν ξέρω αν σας τρόµαξα, θα ήταν καλό
όµως αυτά που είπατε σε εµάς να τα πείτε µπροστά στον καθρέ-
φτη. Εσείς είπατε στην πρωτοµιλία σας ότι είναι ευθύνη όλων
µας, αλλά όχι δική µας.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Και στη δευτερολογία µου το
είπα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Είναι προφανές αυτό, το
ξέρει όλος ο ελληνικός λαός, το ξέρει και η Κρήτη. Ωραία. 

Αµφισβητήσατε τα στοιχεία και είπατε ότι δεν έχουµε αλλάξει
ακόµη τη διοίκηση. Άρα αµφισβητείτε τα στοιχεία της διοίκησης
που εσείς είχατε βάλει. Κάνετε αυτοκριτική. Δεν είναι εδώ πέρα
η παλιά κυβέρνηση, είναι άλλη. Αν θέλετε, πηγαίνετε στα κοµµα-
τικά σας γραφεία, πείτε σε αυτούς που επέβλεπαν την ΥΠΑ και
που όρισαν τη συγκεκριµένη διοίκηση που έδιναν, δίνουν και δεν
ξέρω αν θα δίνουν και στο µέλλον τα στοιχεία που εσείς καταγ-
γείλατε ως πλαστά και ψεύτικα και καλέστε τους. Μη µας λέτε,
λοιπόν, ότι τα στοιχεία των υπηρεσιών που εποπτεύουµε στους
φορείς, στις διοικήσεις που εσείς έχετε ορίσει, είναι ψεύτικα.

Δεύτερον, προσκλήσεις θα έπρεπε ή θα οφείλατε να κάνετε τέ-
τοιου είδους πριν τρεις µήνες, όταν στο Υπουργείο Ανάπτυξης δεν

ήταν ο κ. Στρατάκης ήταν άλλοι. Τώρα κάνουν άλλοι προσκλήσεις
και άλλοι θα αντιµετωπίσουν αυτό το θέµα. Εµείς αυτό που θα δε-
σµευθούµε απέναντι στους φορείς της Κρήτης και στο λαό της
Κρήτης είναι ότι θα είµαστε από πάνω και για το αεροδρόµιο και
για τα άλλα έργα. Πριν δύο ηµέρες ήµασταν στην επιτροπή. Ήσα-
σταν και εσείς. Τα ίδια πράγµατα λέγαµε. Τα ίδια δε λέγαµε; 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Τα λέµε. Το αποτέλεσµα ποιο
είναι; Ο τουρισµός τρέχει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Κοιτάξτε, το προνόµιο
των «Υπουργών Χουντίνι» το είχατε εσείς, να τα λύνουµε µε ένα
µαγικό ραβδάκι. Αυτά τα προβλήµατα θέλουν και χρόνο, θέλουν
και δουλειά, θέλουν και χρήµατα. Αυτό θα µας αφήσετε τον
χρόνο να το αποδείξουµε και θα το κρίνουν άλλοι. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό 96/15-4-

2015 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πει-
ραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Διαµάντως
Μανωλάκου προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτι-
λίας και Τουρισµού, σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευµέ-
νων αποδοχών στους ναυτεργάτες.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν και η κερδοφορία των εφοπλιστών είναι στα ύψη, όµως η

απλήρωτη δουλειά στους ναυτεργάτες και τα ακριβά εισιτήρια
στους επιβάτες αποτελεί µάστιγα. Το ξέρετε και δεν µπορεί να
πάει άλλο. Όταν εργαζόµενοι έχουν να πληρωθούν έξι µήνες, µε-
ρικοί και έναν χρόνο ή οι άλλοι να παίρνουν έναντι, αλήθεια οι οι-
κογένειές τους πώς µπορούν να ζήσουν ή πώς µπορούν να
πληρώσουν τους φόρους τους;

Η «ΝΕΛ» και άλλες ακτοπλοϊκές εταιρείες δεν καταβάλλουν τις
αποδοχές στους ναυτεργάτες και πεντακόσιοι περίπου ναυτερ-
γάτες έχουν πάνω από έξι µήνες να πληρωθούν, τα πλοία της
εταιρείας είναι ακινητοποιηµένα –µε ευθύνη της εταιρείας- και
βεβαίως δηµιουργούνται και προβλήµατα στις ακτοπλοϊκές συγ-
κοινωνίες. 

Δίκαιες, λοιπόν, είναι οι καταγγελίες και από τα σωµατεία
ΠΕΜΕΝ, ΣΤΕΦΕΝΣΩΝ, ΠΕΕΜΑΓΕΝ, αλλά και από τους µαζικούς
φορείς των νησιωτών, οι οποίοι δεν µπορούν να εξυπηρετηθούν
και ειδικά στο βορειανατολικό Αιγαίο, τα νησιά Λήµνος, Αη Στρά-
της, Ικαρία, Σάµος, Φούρνοι κ.λπ. είναι σχεδόν αποµονωµένα,
ενώ η διάρκεια ενός ταξιδιού, παραδείγµατος χάριν, µε το
«ΝΗΣΟΣ ΜΥΚΟΝΟΣ» ξεπερνά τις είκοσι δύο ώρες. Δηλαδή, τα
προβλήµατα είναι πολλά και µεγάλα και οξύνονται και από τα
υπερµεγέθη σε ηλικία και υποσυντήρητα ακτοπλοϊκά πλοία –άνω
των τριάντα ετών- µε συχνές βλάβες, καθυστερήσεις –σκόπιµες
ή όχι, να το λέµε και αυτό- αλλά και µε µεγάλους κινδύνους για
την προστασία της ανθρώπινης ζωής στη θάλασσα. 

Όµως, ενώ συµβαίνουν όλα αυτά προκλητικά, την ίδια στιγµή
επιδοτείτε µε τον κρατικό προϋπολογισµό τους εφοπλιστές,
χωρίς να έχουν καµµία δέσµευση ως προς τις υποχρεώσεις τους
στους ναυτεργάτες. Η πολύχρονη πείρα δείχνει και επιβεβαιώνει
ότι όσο τα πλοία είναι στα χέρια των εφοπλιστών τόσο η ανά-
πτυξη της οικονοµίας και της ναυτιλίας έχει κριτήριο το κέρδος
και όχι τις ανάγκες των ναυτεργατών, των επιβατών και των νη-
σιωτών και αυτά τα προβλήµατα θα οξύνονται.

Εµείς θέτουµε τα ερωτήµατα, γιατί ζητάµε λύσεις από εσάς:
Πρώτον, να συµβάλετε να καταβληθούν άµεσα τα δεδουλευµένα
σε όλους τους ναυτεργάτες και να εφαρµοστούν οι συλλογικές
συµβάσεις. Δεύτερον, καµµία µείωση στις οργανικές θέσεις,
γιατί υποβαθµίζουν εργασιακά δικαιώµατα, αλλά και δεν προστα-
τεύεται η ανθρώπινη ζωή στη θάλασσα. Τρίτον, να εξασφαλι-
σθούν σύγχρονες, ασφαλείς, φθηνές, ακτοπλοϊκές συγκοινωνίες,
τακτική σύνδεση των νησιών µε την ηπειρωτική χώρα για όλη τη
διάρκεια του χρόνου και, βεβαίως, µείωση των εισιτηρίων, γιατί
είναι πολύ τσουχτερά, κατά 50% -και µην το θεωρείτε υπερβο-
λικό, όταν µισθοί και συντάξεις έχουν πετσοκοπεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κυρία Μανωλάκου. 
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Ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Δρίτσας έχει τον λόγο. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρία συνάδελφε, θα συµφωνήσω σχεδόν απόλυτα ότι τα ζη-
τήµατα και τα προβλήµατα που αναδεικνύετε µε την ερώτησή σας
είναι όντως και υπαρκτά και σοβαρά και επίκαιρα, αλλά δεν θα
συµφωνήσω µε τη στόχευση που αναδεικνύει η ερώτησή σας, ανα-
φορικά µε τις ευθύνες ή µε τις κατηγορίες που έµµεσα ή άµεσα
µας απευθύνετε.

Βέβαια, το πρόβληµα δεν είναι εκεί. Το πρόβληµα είναι πώς θα
λυθούν αυτά τα ζητήµατα. Γιατί εκτός από επίκαιρα -το ξέρετε
πολύ καλά- όλα αυτά τα προβλήµατα είναι τραγικά διαχρονικά και
εµείς τα έχουµε παραλάβει. 

Σας παραπέµπω όχι σε κάποια άλλη περιγραφή, αλλά στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις που έκανα από αυτό το Βήµα για τον τοµέα
της ναυτιλίας εκ µέρους της Κυβέρνησης και στην τελετή παρά-
δοσης-παραλαβής στο Υπουργείο, επίσης, λίγες µέρες πριν από
τις προγραµµατικές δηλώσεις. 

Το πρώτο που είπα ήταν ότι είναι αδιανόητο να συνεχιστεί άλλο
το ζήτηµα της απλήρωτης ναυτικής εργασίας και της ανεργίας
των ναυτικών παράλληλα. Δεν ήταν θέµα -και το γνώριζα και το
γνωρίζω πολύ καλά και εγώ και η Κυβέρνηση- απολύτου αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου µας, µε την έννοια ότι η απλήρωτη ναυτική
εργασία αφορά επιχειρήσεις και εργαζοµένους. 

Αυτή ήταν µάλιστα η προτροπή του προκατόχου µου, του κ.
Βαρβιτσιώτη, να λυθούν στα δικαστήρια αυτά τα ζητήµατα, διότι
αποτελούν αστικού χαρακτήρα διαφορά. Και εγώ είπα, όχι, απο-
κλείεται, διότι µία Κυβέρνηση της Αριστεράς δεν µπορεί να απο-
δεχτεί ότι µπορεί να υπάρχει απλήρωτη ναυτική εργασία, όπως
και απλήρωτη εργασία γενικώς ή και ανασφάλιστη εργασία. 

Εκεί αρχίζει µία προσπάθεια, η οποία έχει καταγραφεί ήδη και
φυσικά συνεχίζεται. Πρόκειται για µία προσπάθεια πιέσεων στις
εταιρείες, µία προσπάθεια αναζήτησης νοµικών εργαλείων που
δεν υπάρχουν για τη δέσµευση τουλάχιστον των ποσών που χο-
ρηγεί το Υπουργείο µέσα από τη διαδικασία των επιδοτούµενων
δροµολογίων, µία προσπαθεία νέας νοµοθέτησης, η οποία βρίσκε-
ται σε διαδικασία διαβούλευσης και µε την Πανελλήνια Ναυτική
Οµοσπονδία και µε όλα τα σωµατεία, στα οποία και εσείς αναφερ-
θήκατε, και µε πολλά άλλα, καθώς και µε την Ένωση Ακτοπλόων.
Είναι µία δηµοκρατικότατη διαδικασία, η οποία βρίσκεται προς το
τέλος της, ακριβώς για να ενισχυθεί το νοµικό οπλοστάσιο, ώστε
να κατοχυρώνεται η δυνατότητα των ναυτεργατών να εισπράττουν
τα χρήµατα τους. 

Και φυσικά κινούµαστε προς την κατεύθυνση όχι απλώς των πιέ-
σεων προς τις εταιρείες, αλλά και της ανάληψης µίας σειράς πρω-
τοβουλιών, γιατί το σύστηµα ξέρετε ότι είναι πολύ περίπλοκο
πλέον. Δεν έχουµε πια το φαινόµενο των πλοιοκτητών και των
ακτοπλοϊκών εταιρειών του παρελθόντος, όπου συνήθως ναι µεν
ήταν επιχειρηµατίες, αλλά είχαν σχέση πολύ γερή µε τη θάλασσα.
Τώρα, έχουµε τράπεζες και πολλά άλλα που εµπλέκονται. Έχουµε
σχεδόν τράπεζες πλοιοκτήτες. Καταλαβαίνετε ότι το θέµα γίνεται
ακόµη πιο περίπλοκο. 

Θέλω να σας πω ότι πράγµατι και οι συλλογικές συµβάσεις ερ-
γασίας που σε πολλές περιπτώσεις δεν τηρούνται και η τακτική
σύνδεση των νησιών µε την ηπειρωτική Ελλάδα είναι σε διαρκή
προτεραιότητα και απασχολούν σχεδόν το 70% έως 80% του χρό-
νου του Υπουργείου και του υπουργικού γραφείου, της µέχρι
τώρα συνολικής προσπάθειας που κάνουµε για τη ναυτιλία. 

Σας βεβαιώνω, επίσης ότι ο σύνδεσµος των επιχειρήσεων της
ακτοπλοΐας, στην πρώτη συνάντηση που είχαµε, όταν τους έθεσα
το θέµα κι εκεί, δεσµεύθηκαν µέχρι το Πάσχα να έχει οµαλοποιηθεί
η κατάσταση τουλάχιστον ως προς τα µέλη της ένωσης. Αυτό δεν
έχει συµβεί µέχρι τώρα. 

Η µία δε εταιρεία, στην οποία αναφερθήκατε, είναι όντως µία
εταιρεία που όχι µόνο δεν ανταποκρίνεται στις συµβατικές της
υποχρεώσεις προς τους εργαζοµένους αλλά ούτε και στις συµ-
βατικές υποχρεώσεις για την εκτέλεση των δροµολογίων. Είναι
ανοιχτή η διαδικασία. 

Όµως, προσέξτε. Αυτά τα πράγµατα δεν είναι απλά. Για το

Υπουργείο και για εµένα είναι πολύ εύκολο να κινήσω µε αυστη-
ρότητα πάρα πολλές διαδικασίες. Όταν όµως η κίνηση αυτών
των διαδικασιών σηµαίνει ότι µειώνεται και παραπέρα ο ήδη µει-
ωµένος ακτοπλοϊκός στόλος ή όταν οριστικά µπαίνουν στην
ανεργία οι εργαζόµενοι, τότε αυτά τα ζητήµατα κανείς πρέπει να
τα σκέφτεται σφαιρικά και να τα αντιµετωπίζει µε τη σοβαρότητα
που τους πρέπει. Και εµείς αυτό ακριβώς κάνουµε. 

Θα πω µερικά πράγµατα ακόµη στη δευτερολογία µου. Θέλω
όµως να σας βεβαιώσω, κυρία συνάδελφε, ότι ζητήµατα που χα-
ρακτηρίζουν τουλάχιστον δέκα ή είκοσι χρόνια -και στην οξύτατη
φάση τους τα τελευταία πέντε χρόνια- την ακτοπλοΐα και τη ναυ-
τική εργασία, είναι ζητήµατα που θέλουν όχι χρόνο, αλλά σύ-
στηµα, µέθοδο και πολύ προσεκτικά βήµατα για να µπορέσεις να
εξασφαλίσεις τοµή και συνέχεια. Γιατί, διαφορετικά, µπορεί να
πας να κάνεις κάτι πολύ καλό και να δηµιουργήσεις τεράστια
προβλήµατα. 

Τελειώνω, δίνοντας σας µία πληροφορία για να καταλάβετε.
Το δροµολογιακό σύστηµα των γραµµών για το 2016 –όχι για το
2015- έχει αρχίσει ήδη, βάσει του νόµου, από το Νοέµβριο του
2014. Εµείς παραλάβαµε το Φεβρουάριο ήδη το πρώτο του
τµήµα τελειωµένο. Έτσι εύκολα ανατρέπεται αυτό;

Απευθύνοµαι, λοιπόν, και στους νησιώτες και σε εσάς και
στους εργαζόµενους και σας λέω ότι χρειάζεται συνέργεια. Εκεί
έχουµε εξαγγείλει την πρόθεση, την απόφαση αλλά και την προ-
ετοιµασία µας, για την κατάθεση µίας πρότασης και την έναρξη
ενός ευρύτατου διαλόγου τοπικών κοινωνιών, επιµελητηρίων,
επιβατών, εργαζοµένων και ακτοπλόων για τη σοβαρή και ριζική
αναµόρφωση του ακτοπλοϊκού συστήµατος και του θεσµικού
πλαισίου της ακτοπλοΐας. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση κινούµαστε. Αυτή η κατεύθυνση δεν
είναι δυνατόν να χαρακτηρίζεται µε τη φράση «χρηµατοδοτείτε
τους εφοπλιστές». Όταν το απευθύνεται αυτό σε εµάς, κυρία Μα-
νωλάκου, είναι παντελώς αβάσιµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση

µέτρα για να µαζεύει τα χαράτσια της προηγούµενης Κυβέρνη-
σης πήρε. Ήδη, ακούσαµε προηγουµένως και την κ. Βαλαβάνη
να λέει πόσα µάζεψε. Χαράτσια ήταν όµως. Ο κόσµος πιέζεται
και κόβει από βασικές ανάγκες!

Εδώ, εµείς τι σας ζητάµε; Σας ζητάµε να πάρετε µέτρα να πλη-
ρωθούν οι άνθρωποι που δούλεψαν. Σας ζητάµε δηλαδή το αυ-
τονόητο δικαίωµα, να πληρωθούν τα δεδουλευµένα, τη στιγµή
που οι εφοπλιστές επιδοτούνται. Και το θέµα της επιδότησης το
συνεχίζετε κι εσείς. 

Μη διαµαρτύρεστε, λοιπόν, ότι σας λέµε ότι συνεχίζετε την
ίδια πολιτική. Γιατί, βεβαίως, τα προβλήµατα τα παραλάβατε
αλλά δεν αλλάξατε την κατάσταση. 

Οι εφοπλιστές τι έχουν; Αφορολόγητο πετρέλαιο, φοροαπαλ-
λαγές µε τη σέσουλα, υπερήλικα πλοία, ακριβά εισιτήρια, απλή-
ρωτους ναυτεργάτες, απλήρωτο το ΝΑΤ και τώρα µου λέτε ότι
είναι δύσκολο να πάρετε µέτρα. Μα αυτοί είναι οι παραβάτες,
αυτό σας ζητάµε. 

Η ΝΕΛ, µε πεντακόσιους ναυτεργάτες απλήρωτους, έχει πάρει
επιδοτήσεις -για τώρα µιλάµε, αυτό το τελευταίο διάστηµα που
το ξεκίνησε η προηγούµενη κυβέρνηση- ύψους 1,3 εκατοµµυ-
ρίων. Γιατί δηλαδή δεν πρέπει να πληρώσει τα δεδουλευµένα των
ναυτεργατών; Και συνολικά πρέπει να τα θυµόµαστε. Οι εφοπλι-
στές µε τα τρελά κέρδη, έχουν πάρει µέχρι σήµερα από τις προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις ένα δισεκατοµµύριο ευρώ. Είναι ευνοϊκή
µεταχείριση ή δεν είναι; Είναι πολιτική υπέρ των εφοπλιστών και
κατά των ναυτεργατών και των νησιωτών; Είναι! Μη διαµαρτύρε-
στε, λοιπόν, όταν κατηγορείστε ότι συνεχίζετε την ίδια ρότα.

Γιατί, σε τελευταία ανάλυση, τα ιερά και τα όσια των εφοπλι-
στών δεν τα αγγίζετε. Τρεις µήνες έχετε κυβέρνηση. Δηλαδή, τι
µου απαντήσατε σήµερα στα ερωτήµατα που θέσαµε; Καµµία
δέσµευση δεν δώσατε για το ότι αυτοί οι άνθρωποι δουλέψανε
και θα πληρωθούν και θα θρέψουν τις οικογένειές τους. 

Ταυτόχρονα, βάζουµε κι ένα άλλο ερώτηµα -που, αν θέλετε,
πρέπει να µας απαντήσετε- ότι δεν πρέπει να µειωθούν και οι ορ-
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γανικές θέσεις, γιατί και υποβαθµίζουν δικαιώµατα ναυτεργατών
και υπονοµεύεται η ασφάλεια στη θάλασσα. 

Εµείς το λέµε καθαρά και δεν το κρύβουµε κι αν θέλετε επιβε-
βαιωνόµαστε κάθε µέρα. Λύση; Ναι, υπάρχει και είναι ο Κρατικός
Ενιαίος Φορέας Μεταφορών για τις λαϊκές ανάγκες και όχι για
τα συµφέροντα ή το κέρδος των εφοπλιστών. Μόνο έτσι θα
έχουµε και δροµολόγια τριακόσια εξήντα πέντε µέρες το χρόνο
και φτηνό εισιτήριο µε δηµόσια, ασφαλή, ακτοπλοϊκή συγκοινω-
νία για ανάγκες των ναυτεργατών και των κατοίκων των νησιών.
Λύση υπάρχει. Δεν θέλετε, λοιπόν, να την ακολουθήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κυρία Μανωλάκου.

Θέλετε κάτι να προσθέσετε, κύριε Υπουργέ;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Κυρία συνάδελφε, όταν
θα ανοίξει η συζήτηση -και θα ανοίξει πολύ σύντοµα- για την ανα-
µόρφωση του θεσµικού πλαισίου της ακτοπλοΐας, πιστεύω ότι θα
καταθέσετε την άποψή σας ή εσείς ως κόµµα ή εκπρόσωποι της
αυτοδιοίκησης ή των ναυτεργατικών σωµατείων, αναφορικά µε
την κρατική ακτοπλοΐα και θα τα συζητήσουµε όλα.

Αυτό που µπορώ να σας πω είναι ότι το ισχύον σύστηµα και
στη λογική του µπορεί τελικά να καταλήγει -πράγµατι θα το πα-
ραδεχτώ- πολλές φορές, µέσα από την πολιτική των προηγού-
µενων κυβερνήσεων αλλά και από τον κοινωνικό και οικονοµικό
συσχετισµό, να επιδοτούνται εταιρείες αλλά αυτό το σύστηµα
των επιδοτήσεων κατ’ αρχήν ξεκινάει από την ανάγκη να επιδο-
τηθούν νησιά, να επιδοτηθούν ακτοπλοϊκές γραµµές που δεν
εξυπηρετούνται από τις ελεύθερες γραµµές και το ζητούν οι νη-
σιώτες ακριβώς ως λύση µέσα σε αυτό το πλαίσιο. 

Και εσείς πιστεύω αλλά εµείς σίγουρα θέλουµε να δώσουµε
άλλες δυνατότητες. Αλλά ξέρετε ότι έχουµε τα παραδείγµατα
και την εµπειρία των εταιρειών λαϊκής βάσης. Δυστυχώς απέτυ-
χαν, υπονοµεύτηκαν, συγκρούστηκαν µε συµφέροντα, δεν στη-
ρίχθηκαν σε καλή βάση. Αυτήν την εµπειρία και τη θετική, αλλά
την αρνητική, οφείλουµε να την πάρουµε υπ’ όψιν µας. 

Χρειαζόµαστε, πράγµατι, ενίσχυση του κοινωνικού χαρακτήρα
των ακτοπλοϊκών συνδέσεων, γιατί είναι δηµόσιο αγαθό η ακτο-
πλοΐα. Όµως, αυτό προϋποθέτει ένα σχέδιο, προϋποθέτει λύσεις,
προϋποθέτει κεφάλαια, προϋποθέτει πλοία, προϋποθέτει κοινω-
νία που θα στηρίζει αυτήν τη διαδικασία και σ’ αυτήν την κατεύ-
θυνση µπορούµε πράγµατι να ανοίξουµε µια συζήτηση. 

Όµως, το να το αλλάζετε αυτό και να λέτε «σε τρεις µήνες δεν
διώξατε τους κακούς εφοπλιστές» δεν νοµίζω ότι µπορεί να είναι
βάση συζήτησης.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τους επιδοτείτε -είπα- και δεν
τους διώξατε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Θέλω να σας πω ότι
ακριβώς η απλήρωτη ναυτική εργασία είναι πρόβληµα χρόνια
τώρα και το τελευταίο διάστηµα όλοι όσοι είναι απλήρωτοι δεν
είναι απλήρωτοι ένα µήνα ή τρεις µήνες, είναι απλήρωτοι οκτώ
και εννιά µήνες. 

Όσον αφορά αυτές τις επιδοτήσεις των εταιρειών ή της ΝΕΛ
που αναφερθήκατε, αυτές ήταν επιδοτήσεις για δροµολόγια που
πραγµατοποιήθηκαν, όπως ήταν οι συµβάσεις. Δεν υπάρχει ερ-
γαλείο να τα κρατήσει το Υπουργείο και να τα δώσει στους ερ-
γαζοµένους. Παρ’ όλα αυτά -και το ξέρουν οι εργαζόµενοι-
κάναµε απίστευτο αγώνα µε πιέσεις και µε άλλους τρόπους να
µπορέσουµε τουλάχιστον, αφού παρακρατηθεί το 30% υπέρ του
δηµοσίου -γιατί αυτό ήταν νοµοθετική προϋπόθεση- να µην πάνε
αλλού αυτά τα λεφτά αλλά να πάνε κατά κύριο λόγο στους ερ-
γαζοµένους.

Σε ένα βαθµό, τουλάχιστον γι’ αυτούς τους λογαριασµούς, το
καταφέραµε. Όµως, δεν επαρκούσε το ποσό αυτό. Ήταν πολύ
µικρό σε σχέση µε το ύψος των οφειλών των εταιρειών στους ερ-
γαζοµένους. Όµως, αυτό δεν το προσπάθησε κανείς άλλος µέχρι
τώρα. Εµείς το προσπαθήσαµε και σε ένα βαθµό το καταφέραµε

µαζί µε όλα τα άλλα που σας είπα.
Θέλω να σας πω, επίσης, ότι από πολύ νωρίς –δέκα, δώδεκα

µέρες µετά την ανάληψη της υπουργίας- επαναφέραµε ένα
θεσµό που είχε καταργηθεί πάνω από οκτώ-δέκα χρόνια, των τα-
κτικών ετήσιων ελέγχων, όπου εν όψει του Πάσχα και του καλο-
καιριού σε όλα τα πλοία, µε απόφασή µου στις 10-2-2015, να
γίνονται έκτακτοι έλεγχοι σε όλα τα πλοία της ακτοπλοΐας. Θα
το καταθέσω στα Πρακτικά. 

Ο θεσµός υπήρχε δέκα χρόνια πριν και είχε πάψει να υπάρχει
όλα αυτά τα χρόνια. Τον επαναφέραµε και θα τον διατηρήσουµε
και θα προσπαθήσουµε να αναβαθµίσουµε και τη Διεύθυνση Επι-
θεώρησης Πλοίων, ώστε να είναι όσο γίνεται καλύτερος ο έλεγ-
χος. Ήδη προλάβαµε µερικά περιστατικά, που θα µπορούσαν να
αποδειχθούν επικίνδυνα κατά τη διάρκεια των πλόων. Αυτό ανα-
φέρεται στην ασφάλεια.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας, Υπο-
δοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού κ. Θεόδωρος Δρίτσας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέλος, για τις οργανικές συνθέσεις σας βεβαιώνω ότι και αυτό
είναι µέληµά µας. Δεν αγνοούµε ότι υπάρχουν πάρα πολλές εξε-
λίξεις και όχι µόνο υπάρχουν εξελίξεις γενικώς αλλά ακόµα και
οι δανειστές, αυτά τα ζητήµατα τα έθεταν και στο παρελθόν, τα
έχουν ως ανοιχτά ζητήµατα και τα κρατούν και τώρα ανοιχτά,
ώστε η ελληνική ακτοπλοΐα να ακολουθήσει το µοντέλο που
ισχύει στα πλοία της Αδριατικής. 

Εµείς τους απαντήσαµε ότι από τότε που τα θέσατε ξανά µέχρι
τώρα που τα ξαναθέτετε έχει µεσολαβήσει τουλάχιστον ένα τε-
ράστιας σηµασίας συµβάν, το «NORMAL ATLANTIC», όπου ένα
µεγάλο µέρος του πληρώµατος δεν ήταν ναυτικοί, γιατί ήταν το
ξενοδοχειακό προσωπικό. Όταν έγινε το ναυάγιο και η πυρκαγιά,
αυτοί θεώρησαν ότι δεν έχουν να κάνουν τίποτα, γιατί δεν ήταν
εκπαιδευµένοι και ήταν από τους πρώτους που εγκατέλειψαν το
πλοίο. 

Τους είπαµε, λοιπόν, να σταµατήσουν τέτοιου είδους σκέψεις.
Πέρα απ’ όλα τα άλλα, που για εµάς είναι οριοθετήσεις, χρειάζε-
ται να σκεφτούµε και την εργασία και την ασφάλεια και δεν µπο-
ρούµε να µιλάµε γενικώς για ανταγωνισµό έτσι χωρίς να
σκεφτόµαστε τα ουσιώδη πράγµατα.

Κυρία Μανωλάκου, σας βεβαιώνω ότι είµαστε µία Κυβέρνηση
της Αριστεράς. Παλεύουµε σε πολύ δύσκολες και αντίξοες συν-
θήκες. Δεν βοηθάει σε τίποτα µια τέτοια αντιπολιτευτική πρα-
κτική. Χρειάζεται να στηριχθεί ο λαός, γιατί µαζί µε αυτήν την
Κυβέρνηση τη µάχη τη δίνουν και οι εργαζόµενοι και όλος ο ελ-
ληνικός λαός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Και οι απλήρωτοι εργαζόµενοι,

που ζητάνε τα δεδουλευµένα τους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μάλιστα. Είναι σο-

βαρό το ζήτηµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα σωµατεία των εργαζοµένων

στα Μεταλλεία Χαλκιδικής, το Σωµατείο Επιστηµονικού Προσω-
πικού Μεταλλείων Κασσάνδρας «Ο Αριστοτέλης», το Σωµατείο
Εργατοτεχνικών και Υπαλλήλων Μεταλλείων Κασσάνδρας «Αγία
Βαρβάρα», το Σωµατείο Υπογειτών Μεταλλείων Κασσάνδρας
υπέβαλαν στη Βουλή στις 17-4-2015 υπόµνηµα και ζητούν πολι-
τική λύση στο πρόβληµά τους για τη συνέχιση της επένδυσης
των Μεταλλείων Χαλκιδικής, διεκδικώντας το δικαίωµα στην ερ-
γασία και την ευηµερία του τόπου τους.

Το ψήφισµα αυτό, για την οικονοµία του χρόνου, θα κατατεθεί
στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, µε αριθµό πρωτοκόλ-
λου 1686/17-4-2015.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται στα Πρακτικά το προαναφερθέν
ψήφισµα, το οποίο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Εισερχόµαστε στη
συζήτηση της έκτης µε αριθµό 91/1-4-2015 επίκαιρης ερώτησης
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας του Πανελληνίου Σοσιαλι-
στικού Κινήµατος κ. Γιάννη Κουτσούκου προς τον Υπουργό
Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε την
καταχρηστική άσκηση του δικαιώµατος ακύρωσης του διαγωνι-
σµού για τον αυτοκινητόδροµο Πάτρα – Πύργος.

Κύριε Κουτσούκο, παρακαλώ να αναπτύξετε αυτό το πολύ σο-
βαρό και ευαίσθητο για την ιδιαίτερη πατρίδα µας θέµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης): Ποιος θα απαντήσει; Εσείς, κύριε Πρόεδρε;
Είστε και κατάλληλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Γιατί µε εγκαλείτε;
Δεν απολείπεται ο κ. Σπίρτζης, εδώ είναι!

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, όπως σωστά παρα-
τηρήσατε, µια και είµαστε συµπατριώτες, το θέµα αυτό είναι το υπ’
αριθµόν ένα για την ανάπτυξη όχι µόνο της πολύπαθης Ηλείας
αλλά και της δυτικής Ελλάδας και των Ιονίων νήσων.

Δυστυχώς, ενώ είχαµε ένα διαγωνισµό που έτρεχε, µε καταλη-
κτική ηµεροµηνία υποβολής προσφορών την 31-3-2015, η Κυβέρ-
νηση, στις 26 Μαρτίου 2015, µε απόφαση του κ. Σταθάκη,
ακύρωσε το διαγωνισµό.

Θεωρώ ότι αυτή η πράξη της Κυβέρνησης είναι εγκληµατική για
την ανάπτυξη της περιοχής. Βεβαίως, είναι µια πράξη που, κατά
την άποψή µου, είναι και καταχρηστική και παράνοµη, αφού για να
γίνει µια δηµοπράτηση, όπως πολύ καλά ξέρει τόσο ο αρµόδιος
Υπουργός όσο και όλοι µας σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και µάλιστα
ενός µεγάλου έργου και για να δηµοσιευθεί στο Φύλλο των Εφη-
µερίδων των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, χρειάζεται να έχει τεκµη-
ριωθεί µε πλήθος διατάξεων, νόµων, αποφάσεων και οδηγιών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Συνολικά, τα νοµοθετικά κείµενα, µε βάση τα οποία το Υπουρ-
γείο Μεταφορών και Δικτύων δηµοπράτησε το έργο στις 7-10-2014
µε ανοικτό διεθνή διαγωνισµό, είναι πάνω από τριάντα πέντε. 

Άρα, λοιπόν, τηρήθηκε όλη η ευρωπαϊκή και εθνική νοµοθεσία.
Με βάση δε το εγκεκριµένο πρόγραµµα «Υποδοµές Μεταφορών,
Περιβάλλον και Αειφόρος Ανάπτυξη 2014-2020», το οποίο εγκρί-
θηκε στις 18-12-2014, η Ευρωπαϊκή Ένωση είχε συναινέσει στη
διενέργεια του έργου. Υπάρχει γραµµένος στο Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων ο ενάριθµος κωδικός µε προϋπολογισµό 475
εκατοµµύρια ευρώ. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι η πράξη αυτή είναι εγκληµατική σε
βάρος της Ηλείας, παράνοµη και καταχρηστική και θα µας οδηγή-
σει στο να µην έχουµε αυτοκινητόδροµο, ακυρώνοντας τους αγώ-
νες που κάναµε τα τελευταία δέκα χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Κουτσούκο. 

Ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας
και Τουρισµού κ. Χρήστος Σπίρτζης, έχει τον λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Κουτσούκο, τα ξαναείπαµε στη σύσκεψη που έγινε µε
τους φορείς, θα τα επαναλάβω και την Αίθουσα του Κοινοβουλίου,
για να υπάρχει πληρέστερη ενηµέρωση όλων και του ελληνικού
λαού. 

Ως προς το ιστορικό, ο δρόµος Πάτρα-Πύργος και, παρακάτω,
Τσακώνα-Καλό Νερό, ήταν στην παραχώρηση της Ολυµπίας
Οδού. Με την αναθεώρηση των συµβάσεων πριν ενάµιση χρόνο,
µειώθηκε φυσικό αντικείµενο. Το φυσικό αντικείµενο που µειώθηκε
είναι από την Πάτρα και κάτω. 

Τότε, λοιπόν, για λόγους που εσείς ξέρετε καλύτερα να εξηγή-
σετε στο Κοινοβούλιο, ορίστηκε ότι αυτό το έργο θα γίνει ξεχωρι-
στά. Ας δούµε, λοιπόν, πως θα γινόταν ξεχωριστά το έργο.

Πρώτη ηµεροµηνία, λοιπόν, που ήταν να γίνει ο διαγωνισµός,
ήταν στις 27-01-2015. Ανεβλήθη στις 13 Ιανουαρίου. Και ανεβλήθη,
φαντάζοµαι, πάλι καταχρηστικά, όπως ρωτάτε σήµερα, κι εγκλη-
µατικά για το έργο. Και ορίστηκε νέα ηµεροµηνία στις 31-03-2015.

Εµείς έχουµε κάποιες εξαγγελίες. Είπαµε ότι για όλους τους
διαγωνισµούς θα ξαναδούµε τους όρους, τη χρησιµότητα και τα
πάντα. Όχι για το συγκεκριµένο έργο αλλά για όλα. Για το συγκε-

κριµένο, έχουµε δεσµευτεί ότι θα γίνει. Γι’ αυτά που ρωτάτε, να
δούµε µερικά πράγµατα, για να µην έχουµε γκρίζες ζώνες και να
µην υπάρχει και παραπληροφόρηση του ελληνικού λαού.

Μπορούσε να υλοποιηθεί ο διαγωνισµός στις 31-03-2015; Η
απάντηση είναι όχι. Ο καταστροφικός νόµος που εσείς ψηφίσατε,
ο ν.4281/2014, στις 8 Αυγούστου του 2014, προέβλεπε την ύπαρξη
ηλεκτρονικού συστήµατος για να γίνονται διαγωνισµοί. Προέβλεπε
την έκδοση υπουργικών αποφάσεων για την εφαρµογή του νόµου.
Προέβλεπε προεδρικά διατάγµατα για την εφαρµογή του νόµου.
Κι επίσης, προβλεπόταν ότι ο συγκεκριµένος νόµος θα αναθεω-
ρούταν µετά από ενάµιση χρόνο από τότε που ψηφίστηκε, για να
εναρµονιστούµε µε τις νέες οδηγίες που έχουν εκδοθεί.

Θεωρώ, λοιπόν –και δεν θέλω να οξύνω το κλίµα µέσα στο Κοι-
νοβούλιο- ότι πρόκειται για ένα στηµένο σκηνικό για τη νέα Κυβέρ-
νηση, ένα σκηνικό που δεν επέτρεπε τους πρώτους µήνες
διακυβέρνησης της χώρας σε αυτήν τη Κυβέρνηση να κάνει δια-
γωνισµό ούτε για έργο ούτε για µελέτη ούτε για προµήθεια, πέραν
των άλλων στηµένων της διαπραγµάτευσης. Κι έρχεστε και µας
ρωτάτε το γιατί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας θα ήθελα γιατί είναι σηµαντικό
το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος):Μα, την έχετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού):Ευχαριστώ πολύ.
Πάµε παρακάτω. Το δεύτερο θέµα για τον διαγωνισµό, είναι να

δούµε πως βγήκε ο προηγούµενος διαγωνισµός και θα ήθελα στα
Πρακτικά να καταθέσω µερικά έγγραφα.

Λέει στο άρθρο 18 µε τίτλο «Μελέτες» -για να δούµε πως έγιναν
και οι διαγωνισµοί- το εξής: «Επισηµαίνεται ότι οι υπάρχουσες τε-
χνικές µελέτες έχουν διαφορετικό καθεστώς έγκρισης (εγκεκριµέ-
νες, εγκεκριµένες µε σχόλια του Ανεξάρτητου Μηχανικού ή και υπό
έγκριση)». Βγήκε, δηλαδή, διαγωνισµός µε µελέτες, οι οποίες
άλλες ήταν εγκεκριµένες, άλλες είχαν σχόλια του εκπληκτικά νέου
θεσµού των παραχωρήσεων του Ανεξάρτητου Μηχανικού και
άλλες ήταν γενικά υπό έγκριση. Και βγήκε κανονικά δηµοπρασία,
βγήκε κανονικά διαγωνισµός.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας, Υπο-

δοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αν υλοποιούταν ο διαγωνισµός στις 31-03-2015, αν δηλαδή είχε
κατορθώσει η προηγούµενη κυβέρνηση να έχει ηλεκτρονικό σύ-
στηµα, να έχει εκδώσει υπουργικές αποφάσεις, να έχει βγάλει προ-
εδρικά διατάγµατα και όλοι όσοι συµµετείχαν θα έπρεπε να
κατέβουν, ας δούµε τότε ποιο θα ήταν το χρονοδιάγραµµα, µε
βάση αυτές τις µελέτες, άλλες συγκεκριµένες άλλες υπό έγκριση
και τα λοιπά.

Οι οικονοµικές, λοιπόν, προσφορές και οι εγκεκριµένες µελέτες
θα άνοιγαν –θα σας το καταθέσω και αυτό, για να υπάρχει- πολύ
αργότερα. Οι οικονοµικές προσφορές θα άνοιγαν στα τέλη Οκτω-
βρίου µε αρχές Νοεµβρίου, όπως λέει η απόφαση που επικαλείστε
από τις 22 Σεπτεµβρίου του 2014, που λέει: «Εγκρίνουµε την έν-
ταξη στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων» κ.τλ. και ότι «Το
έργο µε αριθµό 2014ΣΕ07100044 εγκρίνεται, υπό την προϋπόθεση
ότι δεν θα ολοκληρωθεί η διαγωνιστική διαδικασία (άνοιγµα οικο-
νοµικών προσφορών) πριν την οριστική έγκριση του φακέλου µε-
γάλου έργου στην ΕΕ».

Για να εγκριθεί αυτός ο φάκελος, δηλαδή µε το νέο ΣΕΣ, πρέπει
να µπει επιτροπή για το νέο ΣΕΣ, πρέπει να γίνει όλη η απαραίτητη
διαδικασία για το ποια έργα εντάσσονται και ποια δεν εντάσσονται
και πρέπει να εγκριθούν αυτά.

Καταθέτω και αυτό το έγγραφο για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας, Υπο-

δοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού κ. Χρήστος Σπίρτζης, καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Αν, λοιπόν, δεν είχαµε καµµία καθυστέρηση, οι οικονοµικές προ-
σφορές θα άνοιγαν τέλος Οκτωβρίου µε αρχές Νοεµβρίου. Μάλ-
λον, θα άνοιγαν πολύ αργότερα αλλά λέµε τώρα!

Σε σχέση µε τις τρεις ερωτήσεις που έχετε υποβάλει στο αρµό-
διο Υπουργείο, η πρώτη είναι. Μετά από δύο µήνες απραξίας,
πόσος χρόνος θα µας χρειαστεί ακόµα, ώστε να διασφαλίσουµε
τη χρηµατοδότηση του έργου την οποία έχουµε αµφισβητήσει;
Εγώ σας επιστρέφω την ερώτηση και σας λέω ότι θα ενταχθεί το
έργο κανονικά στο ΣΕΣ και θα γίνει και ο δρόµος.

Ως προς τη δεύτερη ερώτηση, την οποία δεν αναφέρετε, για το
αν θα εµπλακεί το Υπουργείο στη µάχη των «συµφερόντων», τε-
µαχίζοντας το έργο µε ό,τι συνεπάγεται αυτό οικονοµικά, τεχνικά
και χρονικά, αγαπητέ κύριε Κουτσούκο, για µας, αυτή η µάχη των
«συµφερόντων» που αναφέρετε, δεν είναι µάχη µεταξύ δύο εται-
ρειών αλλά είναι µάχη µεταξύ των µεγάλων εταιρειών και των µι-
κροµεσαίων εταιρειών. Είναι µάχη µεταξύ των ολιγαρχών της
χώρας και του ελληνικού λαού.

Μόνο από το Υπουργείο και τους εποπτευόµενους φορείς υπάρ-
χουν συµβασιοποιηµένα έργα 18,5 δισεκατοµµυρίων. Θα έπρεπε
ο τεχνικός κόσµος της χώρας να µην κοιµάται και να δουλεύουν
όλοι. Ωστόσο, έχουµε ένα τεχνικό κόσµο υπό διάλυση, που πεινάει,
που κλείνουν εταιρείες, που πτωχεύουν εταιρείες, που το 65% των
µηχανικών δεν έχει να πληρώσει τις ασφαλιστικές του εισφορές.
Και µας ρωτάτε αν θα εµπλακούµε; Βεβαίως θα εµπλακούµε. Μα-
κάρι να είχαµε εκείνα τα ώριµα µικροµεσαία έργα που θα βγάζαµε,
για να µπορούσαν µικροµεσαίες εταιρείες να έχουν δραστηριό-
τητα και όχι µόνο οι έξι-επτά.

Τι θα ήταν, δηλαδή, λογικό; Για το φυσικό αντικείµενο του αυ-
τοκινητόδροµου, το οποίο εξαιρέθηκε και από αυτόν τον αυτοκι-
νητόδροµο και από τους υπόλοιπους, να απευθύνονται οι
διαγωνισµοί στις έξι εταιρείες που έχουν τους υπόλοιπους αυτο-
κινητόδροµους, δηλαδή στους ίδιους; Δεν ενδιαφέρει την τοπική
κοινωνία της δυτικής Ελλάδας να δουλεύουν οι τοπικές εταιρείες
εκεί; Βέβαια, θα µου πείτε ότι µπορούν να δουλέψουν ως υπεργο-
λάβοι, µε µειωµένα µεροκάµατα, µειωµένες τιµές κ.ο.κ.. Αυτό είναι
µια καλή τακτική, για να κλείνουν κάποιοι και κάποιοι άλλοι να
πλουτίζουν.

Τέλος, ως προς την τρίτη ερώτηση, για το πότε µε βάση το δικό
µας σχεδιασµό θα γίνει η δηµοπράτηση του έργου και ποιος θα
είναι ο χρόνος αποπεράτωσής του, οι υπηρεσίες έχουν πάρει εν-
τολή και επεξεργάζονται πως µπορεί να βγει το έργο τµηµατικά,
ώστε να υπάρχει αντιστοίχιση σε φυσικό αντικείµενο, ώστε όποιο
κοµµάτι τελειώνει να δίνεται στους πολίτες για κυκλοφορία.

Αυτή η δουλειά θα είναι έτοιµη από τις υπηρεσίες µέσα στους
επόµενους δύο ή το πολύ δυόµιση µήνες και αµέσως µετά, δηλαδή
τέλος Ιουνίου µε αρχές Ιουλίου, θα γίνουν οι διαγωνισµοί κανονικά
και δεν θα υπάρχει καµµία καθυστέρηση, ακριβώς γιατί οι οικονο-
µικές προσφορές, σύµφωνα µε την απόφαση που η προηγούµενη
κυβέρνηση έβγαλε, µπορούν να ανοίξουν, όταν θα µπορεί να εγ-
κριθεί ως µεγάλο έργο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, δηλαδή πε-
ρίπου τον Οκτώβρη ή το Νοέµβρη. Άρα, δεν θα υπάρχει καµµία
καθυστέρηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. Αποκαλύψατε σοβαρά πράγµατα. Το ζήτηµα είναι ότι
αυτό το οδικό δίκτυο είναι από τα επικινδυνοδέστερα της χώρας.
Σε θανάτους και τραυµατισµούς είναι µετά το δρόµο Αγρινίου το
πιο επικίνδυνο. Υπ’ αυτήν την έννοια, πρέπει να επανεκκινηθεί το
έργο.

Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, στη δε-

κάλεπτη τοποθέτησή του, µετά τη δική σας ανοχή -και καλά κά-
νατε, δεν έχω κανένα πρόβληµα- ο κύριος Υπουργός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ίδια θα είναι και για
σας η ανοχή.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ:…δεν αποκάλυψε τίποτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ισόλεπτη θα είναι η

ανοχή και για σας.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεν έχω κανένα πρόβληµα. Απλώς

χρησιµοποίησε πολύ φτηνές δικαιολογίες, τις οποίες µας είπε και
σε µια σύσκεψη που κάναµε στην έδρα του Υπουργείου του, µόνο

που αυτή η σύσκεψη, έγινε µετά την απόφαση του προϊσταµένου
του Υπουργού για την ακύρωση του έργου.

Δηλαδή, κύριε Πρόεδρε, µε τη δηµοκρατική ευαισθησία που σας
διακρίνει, ένας κόσµος ολόκληρος, που πάλευε χρόνια για να φθά-
σει να πιει νερό στη βρύση, περιφρονήθηκε από την Κυβέρνηση
και κλήθηκε σε µία σύσκεψη µετά την απόφαση της ακύρωσης.
Είναι δε πολύ χαρακτηριστικό ότι ο κύριος Υπουργός µπερδεύει
την αναβολή µε την ακύρωση.

Θέλω να ξέρει το Σώµα ότι σε µία επίσκεψη που πραγµατοποι-
ήσαµε στον κ. Σταθάκη –χωρίς να µας καλέσει, µε παρέµβασή µας,
δηλαδή των δηµάρχων και του περιφερειάρχη- του είπαµε ότι «στο
βαθµό που θέλεις να διευκρινίσεις οποιαδήποτε στοιχεία που συν-
δέονται µε το διαγωνισµό, µε τις µελέτες, µε τη χρηµατοδότηση
και µε οτιδήποτε άλλο, µπορείς να τον αναβάλεις το διαγωνισµό». 

Είχε τη δυνατότητα από το νόµο να το κάνει, όπως επίσης έχει
τη δυνατότητα βάσει του ίδιου νόµου µε τον οποίο ακύρωσε το
διαγωνισµό, να τον κηρύξει άγονο, αν δεν εξυπηρετηθούν τα συµ-
φέροντα του δηµοσίου, αν συνεννοηθούν οι εργολάβοι, αν δεν γί-
νουν οι εκπτώσεις που πρέπει να γίνουν.

Σε καµµία περίπτωση δεν είχε το δικαίωµα να ακυρώσει το έργο,
πολύ δε περισσότερο να το κατατµήσει, όπως µας είπε ο κ. Σπίρ-
τζης στη σύσκεψη που κάναµε στο Υπουργείο, σε οκτώ ως δέκα
εργολαβίες.

Ξέρετε τι θα συµβεί, κύριε Πρόεδρε; Θα έχουµε διάφορα κοµ-
µάτια δρόµου και δεν θα έχουµε αυτοκινητόδροµο από τον Πύργο
µέχρι την Πάτρα, διότι θα υπάρξουν δέκα νοµικά προβλήµατα,
δέκα τεχνικά προβλήµατα, δέκα οικονοµικά προβλήµατα.

Χαϊδεύει διάφορα αυτιά το Υπουργείο αλλά να έχει υπ’ όψιν του
ο κύριος Υπουργός, µια και απευθύνεται σε µας, ότι εµείς απολο-
γούµαστε µόνο στους ψηφοφόρους µας. Οι ψηφοφόροι οι δικοί
µας είναι οι ψηφοφόροι της Ηλείας. Δεν έχουµε κανέναν εργολάβο
να απολογηθούµε ούτε µεγάλο ούτε µικρό ούτε µεσαίο, ούτε κα-
νενός τα συµφέροντα εξυπηρετούµε. 

Εγώ δεν ξέρω κανέναν Ηλείο φίλο µου ή ψηφοφόρο µου που θα
πάρει το έργο. Δεν ξέρω αν ξέρει ο κύριος Υπουργός, µια και ήταν
Πρόεδρος στο Τεχνικό Επιµελητήριο.

Εµείς θέλουµε το δρόµο. Δεν µας ενδιαφέρει ποιος θα τον εκτε-
λέσει. Είναι ευθύνη της Κυβέρνησης να διασφαλίσει το δηµόσιο
συµφέρον και έχει πάρα πολλούς τρόπους να το κάνει.

Πολύ δε περισσότερο ανησυχούµε, αφού µετά τον αγώνα που
κάναµε για να επιβάλουµε το έργο ως δηµόσιο έργο, πιέσαµε εδώ
στη Βουλή και καταφέραµε να γίνει δηµόσιο έργο –πράξη για την
οποία είχε συναινέσει τότε ο ΣΥΡΙΖΑ ως αντιπολίτευση, γιατί απεν-
τάχθηκε δυστυχώς το κοµµάτι Πάτρα-Πύργος-Τσακώνα µετά από
µια ατυχή διαπραγµάτευση που έκανε ο κ. Χατζηδάκης- και ο κ.
Χρυσοχοΐδης έτρεξε τις διαδικασίες, πήρε την έγκριση από την
Ευρωπαϊκή Ένωση και φθάσαµε στη δηµοπράτηση.

Στην περίπτωση που είχε προβλήµατα η δηµοπράτηση, αν ήταν
καλόπιστος ο κύριος Υπουργός, είχε τη δυνατότητα από το νόµο
να τα λύσει. Αυτά που µας λέει τώρα είναι άλλοθι. Σε κάθε περί-
πτωση, έχει ακόµα την ευκαιρία να το δηµοπρατήσει ως ενιαίο
έργο και να διασφαλίσει τον τρόπο που θα εξυπηρετηθούν τα συµ-
φέροντα του δηµοσίου, µαζί µε την εξυπηρέτηση των πολιτών της
Ηλείας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Κουτσούκο.
Κύριε Υπουργέ, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Προφανώς ο δρόµος Πάτρα-Πύργος, είναι ένας δρόµος στον
οποίο έχουµε πληρώσει βαρύ φόρο αίµατος. Μάλιστα, κύριε Πρό-
εδρε, δεν είναι ο µόνος δρόµος. Το ίδιο είναι και ο δρόµος Πάτρα-
Κόρινθος, εδώ και αρκετές δεκαετίες. Μάλιστα, από τότε που
ξεκίνησε αυτό το µεγάλο έργο, µπορεί να έχουµε µείωση ατυχη-
µάτων, αλλά έχουµε τη δυτική Ελλάδα αποκλεισµένη.

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι δεν µπερδεύουµε καθόλου την αναβολή
µε την ακύρωση. Μάλιστα, κύριε Κουτσούκο, η ακύρωση σηµει-
ολογικά δείχνει και κάτι. Δείχνει την ακύρωση της πολιτικής συσ-
σώρευσης έργων και πλούτου σε λίγους, που ακολουθείται τα
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τελευταία χρόνια µε συνέπεια. 
Κατά δεύτερον, εµείς δεν κάνουµε κατατµήσεις. Κατατµήσεις

κάνουν άλλοι µε τα σαρανταπεντάρια. Εµείς κάνουµε τµηµατική
δηµοπράτηση του έργου και, µάλιστα, σε αντιστοιχία µε το φυσικό
αντικείµενο. Αν βγαίνει, λοιπόν, ένα µικρότερο έργο από κόµβο σε
κόµβο, θα το πάρει µία εργοληπτική εταιρεία. Αν βγαίνει µεγαλύ-
τερο, θα το πάρει µία άλλη.

Όµως, δεν σας είδα να ανησυχείτε κατά την περίπτωση που
υπάρχει στο έργο ένας παραχωρησιούχος, ένα σχήµα, ένας εργο-
λάβος. Δεν έχετε ανησυχία, για το πώς δεν έχει τελειώσει το έργο
πάνω από δέκα χρόνια τώρα και µάλιστα έχει µειωθεί και το φυσικό
αντικείµενο σε σχέση µε το Πάτρα-Πύργος; Εκεί δεν έχετε ανησυ-
χία;

Για την Ολυµπία, δηλαδή, που είναι ακόµα ένα έργο µετά την
αναθεώρηση –δηλαδή το έργο Κόρινθος-Πάτρα- και δεν έχουν τε-
λειώσει οι απαλλοτριώσεις και δεν έχουν λυθεί τα θέµατα που σχε-
τίζονται µε την εµπλοκή του σιδηρόδροµου µε τον
αυτοκινητόδροµο, δεκατρία χρόνια µετά, ενάµιση χρόνο µετά τη
διαπραγµάτευση, τη νέα σύµβαση, γι’ αυτά δεν ανησυχείτε; Δεν
σας ανησυχεί το αν θα τελειώσει ποτέ αυτό το έργο; Όλα αυτά
που λέτε, δηλαδή, ως φόβους, τα έχουµε υποστεί στο µεγάλο
έργο, των µεγάλων εργολάβων, του µεγάλου έργου κ.λπ..

Τέλος, πού είναι οι ανακρίβειες; Μήπως έχει φτιαχτεί ο φάκελος
του µεγάλου έργου και έχει κατατεθεί από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση και δεν το ξέρουµε; Το λέει το χαρτί «όταν εγκριθεί ως
µεγάλο έργο». Όταν! Ο θεός να βάλει το χέρι του, δηλαδή! Από
ποιον; Πότε; Πόσο χρόνο χρειάζεται για να γίνει αυτή η ένταξη; 

Φαντάζοµαι ότι µετά από τόσα χρόνια εµπειρίας, έχετε καταλά-
βει τι σηµαίνει δηµοπράτηση έργου χωρίς εγκεκριµένη χρηµατο-
δότηση. Σηµαίνει ότι είναι εικονική αυτή η χρηµατοδότηση του
έργου. Όταν, όποτε και όπως.

Θεωρούµε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, –και αυτό αποτελεί δέ-
σµευση- ότι το έργο θα γίνει και θα απευθύνεται στους πολίτες.
Και οι πολίτες δεν είναι κάτι άυλο. Οι πολίτες έχουν συγκεκριµένη
εργασία. Άλλος είναι µηχανικός, άλλος είναι τεχνίτης, άλλος είναι
έµπορος. Και το σύνολο της κοινωνίας µας δεν αποτελείται ούτε
από µεγαλοεργολάβους ούτε από µεγαλοεµπόρους ούτε από µε-
γαλοκατασκευαστές ούτε από µεγαλοµελετητές. Και αυτοί οι µι-
κροµεσαίοι θέλουν να έχουν δουλειά και δεν έχουν όλα αυτά τα
χρόνια. Και προφανώς εµείς αυτήν την πολιτική θα υπηρετήσουµε
µέσα από τα έργα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Κύριε Κουτσούκο, θα γίνει το έργο.
Και τώρα εισερχόµαστε στην δεύτερη µε αριθµό 95/14-4-2015

επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιά του
Ποταµιού κ. Νικολάου Ορφανού προς τους Υπουργούς Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Πολιτισµού, Παιδείας και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη δίκη της Χρυσής Αυγής στις 20
Απριλίου στις φυλακές Κορυδαλλού.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Ορφανού θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Αριστείδης Μπαλ-
τάς. 

Κύριε Ορφανέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, σήµερα το πρωί ξεκίνησε στη δικαστική αίθουσα

των φυλακών Κορυδαλλού η δίκη των στελεχών της Χρυσής
Αυγής. Όπως ήταν βεβαίως αναµενόµενο, η πόλη του Κορυδαλλού
σήµερα παρέλυσε. Η κινητοποίηση των φορέων ήταν τεράστια. Αν-
τιφασιστικές ενώσεις, εργατικά σωµατεία, σύλλογοι γονέων και κη-
δεµόνων, σύσσωµος ο Δήµος Κορυδαλλού διαδήλωσαν, παρουσία
ισχυρής βεβαίως αστυνοµικής δύναµης, ενάντια στη διεξαγωγή
της δίκης στη συγκεκριµένη τοποθεσία.

Φυσικά τα σχολεία σήµερα παρέµειναν κλειστά. Τα επεισόδια,
αν και µικρής κλίµακας, όπως είχαµε προβλέψει, δεν έλλειψαν. Δυ-
στυχώς, αυτό µπορώ να το επιβεβαιώσω και εγώ προσωπικά,
καθώς µαυροντυµένοι χούλιγκαν µε κοντάρια στα χέρια µε προ-
πηλάκισαν, µε έφτυσαν κατά πρόσωπο επαναλαµβάνοντας τις συ-
νήθεις κακοήθειες που αναπαράγονται συστηµατικά εις βάρος του
Ποταµιού – δυστυχώς και από στελέχη του κόµµατός σας και της

Συγκυβέρνησης. Ευτυχώς οι άνθρωποι από το Δήµο Κορυδαλλού
και οι πολίτες αντέδρασαν αποτελεσµατικά, πριν το επεισόδιο
πάρει ανεξέλεγκτες διαστάσεις. 

Όπως σας αναφέρω και στο κείµενο της ερώτησης, ο τόπος διε-
ξαγωγής της δίκης βρίσκεται σε απόσταση αναπνοής από έντεκα
συνολικά εκπαιδευτικές µονάδες και δύο εξεταστικά κέντρα.

Κύριε Υπουργέ, είναι παραπάνω από φανερό ότι µια τέτοια
εκρηκτική κατάσταση θα διαταράξει την ηρεµία των παιδιών, τη
διεξαγωγή των πανελλαδικών εξετάσεων, αλλά και την πρόσβαση
των παιδιών στα δύο εξεταστικά κέντρα. Σήµερα τα σχολεία δεν
λειτούργησαν όχι µόνο γιατί µερίµνησε ο Δήµαρχος κ. Κασιµάτης,
αλλά γιατί ήταν πρακτικά αδύνατον ένας γονιός –δεδοµένου ότι
το 65% των µαθητών της πόλης του Κορυδαλλού φοιτούν σ’ αυτά
τα σχολικά συγκροτήµατα- να προσεγγίσει την περιοχή. Βεβαίως
είναι περιττό να πούµε ότι αυτήν την ανησυχία τη συµµερίζεται το
σύνολο των πολιτών της πόλης. 

Η δίκη πήρε σήµερα αναβολή για τις 7 Μαΐου, δηλαδή σε ηµε-
ροµηνία ακόµα πιο κοντά στις πανελλαδικές. Αυτό βεβαίως δεν
επέτρεψε να εξεταστεί και το αίτηµα του δηµάρχου, καθώς και των
φορέων. Ακούσαµε προηγουµένως και τον αρµόδιο Υπουργό να
µιλά για διαδικαστική εµπλοκή στο ζήτηµα της αλλαγής του τόπου
διεξαγωγής.

Κατόπιν όλων τούτων όµως, κύριε Υπουργέ, εγώ θα ήθελα να
σας ρωτήσω τα εξής: Γιατί η Κυβέρνηση –παρά το γεγονός ότι
ακούσαµε και εσάς προσωπικά, αλλά και συναδέλφους σας να
συµµερίζονται το αίτηµα των κατοίκων για αλλαγή του τόπου–
αδράνησε και δεν έκανε τελικά καµµία ουσιαστικά ενέργεια προς
αυτήν την κατεύθυνση;

Κυρίως, όµως, θα θέλαµε να µας πείτε πώς προτίθεστε να εγ-
γυηθείτε την ασφαλή πρόσβαση των εµπλεκοµένων, βεβαίως, στη
δίκη και των διαµαρτυροµένων πολιτών –αυτό αφορά πιο πολύ το
συνάδελφό σας κ. Βούτση- ώστε να µη διαταραχθεί η κοινωνική
ηρεµία της πόλης.

Επίσης, θέλω να ρωτήσω εάν το Υπουργείο Παιδείας, έχει επε-
ξεργαστεί κάποιο σχέδιο από την πλευρά σας που να εξασφαλίζει
το να µην διαταραχθεί η οµαλή πρόσβαση των µαθητών στα σχο-
λεία τους, καθώς και η απρόσκοπτη διεξαγωγή των µαθηµάτων.
Όµως, και σε περίπτωση που χαθούν ώρες µαθηµάτων -όπως ανα-
µένουν και φοβούνται οι αρµόδιοι φορείς και εµείς- µε ποιον τρόπο
η Κυβέρνηση θα µεριµνήσει ώστε να αναπληρωθούν οι ώρες
αυτές, ειδικά για τους µαθητές που πρόκειται να δώσουν πανελ-
λήνιες εξετάσεις;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Ορφανέ, σας

ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευ-

µάτων κ. Μπαλτάς.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και

Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ για την ερώτηση, διότι είναι ερώτηση
που µας κρατάει σε εγρήγορση.

Σε ό,τι αφορά το δικό µας Υπουργείο θα ήθελα να πω ότι ήδη
είχαµε στείλει δελτίο Τύπου, σε συνάρτηση µε µια προηγούµενη
δική σας ερώτηση, ζητώντας από τους αρµοδίους να µεταφέρουν
το χώρο διεξαγωγής της δίκης. Το δελτίο Τύπου είχε ηµεροµηνία
1η Απριλίου, αλλά δεν ήταν πρωταπριλιάτικο, το εννοούσαµε.

Από εκεί και πέρα, εάν οι Αρχές επιµείνουν να γίνει εκεί η δίκη,
έχουµε ήδη λάβει όλα τα απαραίτητα µέτρα, σε συνεννόηση µε τη
Διεύθυνση Εκπαίδευσης του Πειραιά, ώστε να µεταφερθούν τα µα-
θήµατα και οι εξετάσεις -εάν τύχει ακόµα και εξετάσεις να γίνονται
εκεί- σε κτήρια τα οποία έχουµε ήδη βρει και είναι έτοιµα για µια
τέτοια δουλειά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Ορφανέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Με µισή ικανοποίηση ακούω την απάν-

τησή σας, κύριε Υπουργέ, διότι βεβαίως η αναταραχή στη σχολική
διαδικασία δεν θα σταµατήσει. Εύχοµαι να µην γίνει εµπλοκή στο
να µην µπορεί κανείς να βρει πού θα εξεταστεί το παιδί του. 

Δυστυχώς, ουσιαστικά, διαπιστώνω µετά λύπης µου ότι είναι πια
τετελεσµένο το να µην αλλάξει ο τόπος διεξαγωγής της δίκης. Δεν
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σας το χρεώνω βεβαίως προσωπικά, καταλαβαίνω το διαδικαστικό
του ζητήµατος. Για άλλη µια φορά η πόλη του Κορυδαλλού υφί-
σταται τη συνεχή διατάραξη της κοινωνικής ειρήνης από τη λει-
τουργία του σωφρονιστικού καταστήµατος. Θέτω ενώπιον και του
συναδέλφου σας του κ. Βούτση, το ζήτηµα τού να δούµε κάποια
στιγµή ένα σχέδιο αποµάκρυνσης του συγκροτήµατος αυτού.
Θέλω να πιστεύω ότι θα γίνει µια καλή κίνηση µε την αποσυµφό-
ρηση των φυλακών, µετά την ψήφιση του πρόσφατου νοµοσχε-
δίου, αλλά αυτό δεν αρκεί. Και βεβαίως η συνέχιση της δίκης στην
ίδια αυτή αίθουσα θα διαταράξει την επόµενη σχολική χρονιά. Η
δίκη προβλέπεται να διαρκέσει πάνω από έναν χρόνο, ίσως και δυο
χρόνια, και κάθε τρεις και λίγο θα καλείστε –πιθανώς- να µερι-
µνάτε, όποτε αυτό απαιτείται, για τη µεταφορά των παιδιών από
εδώ και από εκεί, ενώ θα µπορούσαµε να το έχουµε λύσει.

Εύχοµαι να πάνε όλα καλά στη διαδικαστική σας µέριµνα. Χαί-
ροµαι που σας ακούω να είστε σε εγρήγορση για το θέµα, διότι
θα είµαστε κι εµείς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Ορφανέ.
Επιθυµεί ο κύριος Υπουργός να λάβει τον λόγο;
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και

Θρησκευµάτων): Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε. 
Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 93/14-4-2015 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων κ. Νικολάου Μαυραγάνη προς τους Υπουργούς Οι-
κονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού και Επικρατείας για
την Καταπολέµηση της Διαφθοράς, σχετικά µε την εγκατάσταση
παράνοµων διοδίων στον αυτοκινητόδροµο «Α11» Σχηµαταρίου-
Χαλκίδος. 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας, Υποδο-
µών, Ναυτιλίας και Τουρισµού κ. Χρήστος Σπίρτζης.

Ορίστε, κύριε Μαυραγάνη, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε
την επίκαιρη ερώτηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ
πολύ.

Κύριε Υπουργέ, εδώ υπάρχει το εξής θέµα –το λέω επί τροχά-
δην, εάν και το θέµα αυτό µπορεί να µας απασχολήσει σε µια ολό-
κληρη συνεδρίαση. Ο «Α11» είναι ένας αυτοκινητόδροµος που
κατασκευάστηκε µε χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου και της Ευ-
ρωπαϊκής Κοινότητας µέχρι το 2008 και παραδόθηκε σε χρήση.
Τον χρησιµοποιώ εγώ και οι υπόλοιποι Ευβοείς και οικιστές, για να
πηγαίνουµε στη Χαλκίδα και από εκεί σε όλη την υπόλοιπη Εύβοια. 

Με βάση την ευρωπαϊκή νοµοθεσία και συγκεκριµένα δύο ευ-
ρωπαϊκές οδηγίες, την 2006/38/ΕΚ και 1999/62/ΕΚ,  οι οποίες είναι
υποχρεωτικές για τα κράτη-µέλη, κατηγγέλθη από εµένα και δυό-
µισι χιλιάδες ακόµα συνυπογράφοντες Ευβοείς ότι δεν µπορεί να
κάνει ανάκτηση του κόστους κατασκευής η παραχωρησιούχος και
εν είδει, καθ’ υποψίαν τουλάχιστον, δώρου να παίρνει η Ιονία Οδός
για να µετακυλίει ένα εισπραττόµενο από εκεί τέλος διοδίων σε
άλλη περιφέρεια. Δεν µπορεί, λοιπόν, να εγκαθιστά η παραχωρη-
σιούχος εκεί διόδια για να αποκαθιστά κόστος κατασκευής που
ουδέποτε αυτή κατέβαλε.

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι, σύµφωνα µε τις προαναφερθείσες
οδηγίες, απαγορεύεται κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Κοινότητας
να επιβάλει τέλη διοδίου εκεί όπου εισπράττει -και εισπράττει για
όλη την επικράτεια βεβαίως και είναι ένα άλλο θέµα που πρέπει να
το ανοίξουµε κάποια στιγµή, σε άλλες οικονοµικές συγκυρίες- και
να εισπράττει συγχρόνως και διόδια πλην σηράγγων και γεφυρών.

Η γέφυρα της Χαλκίδας έχει ετοιµαστεί από το 1992, χωρίς τέλη
και δεν έχει ουδεµία σχέση µε το προκείµενο έργο. 

Από την άλλη πλευρά, δεν µπορεί τέλη διοδίων να επιβάλλονται
σε παρόδιους ιδιοκτήτες, όπως είναι οι δηµότες της Χαλκίδας.

Περαιτέρω θα ήθελα να επισηµάνω ότι, σύµφωνα µε τις ως άνω
οδηγίες και την νοµολογία του Δικαστηρίου Ευρωπαϊκών Κοινοτή-
των, οποιοδήποτε τέλος επιβάλλεται σε διόδια δεν µπορεί να µε-
τακυλίεται σε άλλη περιοχή. Θα σας πω τούτο -και κλείνω στην
πρωτολογία µου- ότι µετά την καταγγελία αυτή που συνυπογρά-
φηκε από δυόµισι χιλιάδες συµπολίτες µου, περιέργως πώς άρχισε
η παραχωρησιούχος να κάνει υποτιθέµενα έργα προς την κατεύ-

θυνση της επίστρωσης ενός τάπητα που δεν ήταν αναγκαίος, υπο-
τίθεται για τη συντήρηση. Θα σας πω ότι εάν επιβάλλετε τέλη διο-
δίων ή η παραχωρησιούχος για συντήρηση, υποχρεούστε µε την
αρχή της διαφάνειας να αναρτήσετε πίνακα για το πόση είναι η
συντήρηση κατ’ έτος. Ούτε αυτό έχει πράξει. Εποµένως, είναι καθ’
ολοκληρίαν παράνοµη η εγκατάσταση αυτή. 

Ερωτώ τον κύριο Υπουργό, παρακαλώ πολύ, τι προτίθεται να
κάνει η ελληνική πολιτεία προς την κατεύθυνση αυτή. Επισηµαίνω
δε ότι αυτές οι αρχές που προανέφερα είναι υποχρεωτικές προς
την πολιτεία, η οποία οφείλει να απέχει -το διαβάζω επακριβώς από
τη νοµολογία του ΔΕΚ, έχω τέσσερις αποφάσεις, µπορούσα να
βρω και περισσότερες του ΔΕΚ- από οποιαδήποτε ενέργεια είτε
νοµοθετικής πρωτοβουλίας είτε από άλλες διοικητικές πράξεις
προς την κατεύθυνση παραβίασης των οδηγιών αυτών. 

Παρακαλώ πολύ να προφυλάξετε τους Ευβοείς από τον οικονο-
µικό καθηµαγµό που έχουν υποστεί από την αποβιοµηχάνιση, που
ούτως ή άλλως έχουν κατακερµατιστεί οικονοµικά από περαιτέρω
καθηµαγµό από την αύξηση του κόστους µεταφοράς οικιστών ή
και των ίδιων των Ευβοέων προς την Εύβοια µε την επιβολή αυτών
των διοδίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε
Μαυραγάνη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Τι απαντάτε στον ερω-
τώντα κύριο συνάδελφο;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Κύριε Πρόεδρε και αγα-
πητέ κύριε Μαυραγάνη, κατ’ αρχάς να πούµε ότι ο ευβοϊκός λαός
είναι πολύ τυχερός που άλλαξε η κυβέρνηση, γιατί εάν συνεχίζαµε
έτσι, θα παραχωρούσαν και την παλιά γέφυρα της Χαλκίδας, όχι
µόνο την καινούργια και θα είχαν και διόδια.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ:Είναι βέβαιο αυτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Θα καταθέσω, για να µην
κουράζω το Σώµα, κύριε Πρόεδρε, τις τυπικές απαντήσεις της
υπηρεσίας, ώστε να ενηµερωθούν και οι κύριοι Βουλευτές.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας, Υπο-
δοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες απαντήσεις, οι οποίες βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Απλώς θα ήθελα µε την ευκαιρία να σας ενηµερώσω προς ποια
κατεύθυνση θα κινηθούµε εµείς. 

Παρά την ευρωπαϊκή νοµοθεσία –και δεν είναι η πρώτη φορά,
µπορεί να βρει κάποιος στοιχεία που θα είναι µαχητά σε σχέση µε
τις συµβάσεις των παραχωρήσεων- δυστυχώς η χώρα είναι δε-
σµευµένη µε αυτές τις συµβάσεις. Καλώς κατά τη γνώµη της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης, κάκιστα κατά τη γνώµη τη δική µας.
Θεωρούµε, λοιπόν, ότι πρέπει να πάµε σε µια άλλου είδους λογική
και για τα έργα αλλά κυρίως για την κοινωνία. 

Το ίδιο που καταγγέλλετε εσείς για το συγκεκριµένο δρόµο και
για τη γέφυρα προς τη Χαλκίδα ισχύει για όλον τον αυτοκινητό-
δροµο από την Αθήνα µέχρι τη Υλίκη και παρακάτω, σε τµήµατα
της παράκαµψης του Μαλιακού. Δηλαδή γίνεται ως δηµόσιο έργο
και στη συνέχεια παραχωρείται και µπαίνουν και διόδια µάλιστα
για να τα εκµεταλλεύονται κάποιοι παραχωρησιούχοι ως έσοδα
και να χρηµατοδοτούν τους αυτοκινητόδροµους, τα πέντε έργα
των παραχωρήσεων που «τρέχουν».

Τι έχουν πετύχει αυτές οι συµβάσεις από την αρχή που µπήκαν;
Έχουν πετύχει να έχουν µια χώρα σε αποκλεισµό. Τα ξέρετε πάρα
πολύ καλά. Το ύψος των διοδίων, µετά την αναθεώρηση, ρυθµίζε-
ται από αυτόν τον τύπο στην αρχή κάθε έτους µόνο από τις εται-
ρείες παραχώρησης και δεν παρεµβαίνει το ελληνικό δηµόσιο. Οι
αυτοκινητόδροµοι που γίνονται σαν δηµόσια έργα όταν ολοκλη-
ρωθούν, δίνονται αυτοµάτως και πάλι δεν παρεµβαίνει το Υπουρ-
γείο και µπαίνουν διόδια από τους παραχωρησιούχους και για όλα
τα υπόλοιπα την ευθύνη την έχει ο ανεξάρτητος µηχανικός, κύριε
Πρόεδρε. Είναι εκπληκτικές συµβάσεις αυτές.

Το θέµα λοιπόν ποιο είναι; Να τερµατιστεί ο φαύλος κύκλος: Αυ-
ξάνονται τα διόδια, µειώνεται ο συγκοινωνιακός φόρτος στους οδι-
κούς άξονες και ως συνέπεια αυτού στη συνέχεια ανεβαίνουν ξανά
τα διόδια.
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Εποµένως ο στόχος ο δικός µας είναι χωρίς να κινδυνεύσουν
οι υπάρχουσες συµβάσεις, έχοντας ως κριτήριο το δηµόσιο συµ-
φέρον –και το λέω αυτό για να µην κληθούµε να πληρώσουµε
υπέρογκες ρήτρες που προβλέπονται και να έχουµε και άλλες
δυσµενείς επιπτώσεις- να ξεκινήσουµε διαπραγµάτευση –και
αυτή τη δουλειά κάνουµε αυτήν την περίοδο- µε τους παραχω-
ρησιούχους προκειµένου να πετύχουµε πέντε-έξι στόχους που,
κατά τη γνώµη µου, είναι και συγκεκριµένοι αλλά και θα απεµ-
πλέξουν την ελληνική κοινωνία και τα έργα από αυτό το αδιέξοδο
που έχουν µπει. 

Πιο συγκεκριµένα, ο πρώτος στόχος είναι να έχουµε ένα ενιαίο,
υβριδικό αναλογικό, ηλεκτρονικό σύστηµα διοδίων σε όλους τους
αυτοκινητόδροµους της χώρας, ώστε να είναι πιο δίκαιο το σύ-
στηµα. 

Το δεύτερο είναι να έχουµε µείωση των διοδίων. 
Το τρίτο είναι να µπούνε κάποιες αρχές και κάποιοι δείκτες

στους τύπους που ορίζονται τα διόδια, ώστε να µην έχουµε αυτήν
την αγνόηση και των αναπτυξιακών συντελεστών αλλά και της κοι-
νωνίας στο ύψος τους. 

Το τέταρτο είναι να υπάρχουν ελεύθερα διόδια για συγκεκριµέ-
νες οµάδες, όπως είναι τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. 

Το πέµπτο είναι να µην υπάρχουν διόδια στα όρια ενός δήµου.
Ξέρετε ότι υπάρχουν δήµοι που έχουν πέντε, έξι, εφτά σταθµούς
διοδίων στη γεωγραφική τους ενότητα και αυτό είναι µία τρέλα.
Εκεί, λοιπόν, που δεν έχουµε ασφαλείς οδεύσεις θα πρέπει να
υπάρξουν κάποιες δωρεάν ή πολύ χαµηλού τιµήµατος διελεύσεις
το µήνα. Αυτή είναι µια διαπραγµάτευση για την οποία συλλέγουµε
αυτήν τη στιγµή στοιχεία για να µπορέσουµε να πάµε σε ένα τρα-
πέζι διαπραγµατεύσεων µε τους παραχωρησιούχους, αξιόπιστα
και µε τεχνοκρατική τεκµηρίωση, ώστε να µπορεί να γίνει. 

Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. Το θέµα είναι µεγάλο και κοινωνικό ζήτηµα. Πρέπει να
το δει η Κυβέρνηση της Αριστεράς. 

Κύριε Μαυραγάνη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω ποιος σας έχει πει ότι θα πληρώσετε

ποινικές ρήτρες εάν οι άλλοι, οι αντισυµβαλλόµενοι παραβιάζουν
την ευρωπαϊκή νοµοθεσία και εάν η προηγούµενη διοίκηση, για
την οποία βεβαίως εµείς δεν έχουµε καµµία ευθύνη –αν και βε-
βαίως το κράτος έχει συνέχεια- παραβίασε την ευρωπαϊκή νοµο-
θεσία για να υπογράψει αυτήν τη σύµβαση. Διότι, µε χαρά µου
άκουσα τη γενικότερη διάθεση το Υπουργείο και βεβαίως η Κυ-
βέρνηση εθνικού σκοπού να δώσουν µία ειδικότερη µέριµνα στα
διόδια, όµως ο συγκεκριµένος τόπος, τα συγκεκριµένα διόδια που
θέλουν να τοποθετηθούν εκεί πέρα έχουν µια ιδιοµορφία: Δεν
έβαλε ούτε ένα ευρώ η παραχωρησιούχος!

Δεύτερον, σε εκείνο το σηµείο που πάνε να τοποθετηθούν δεν
πρόκειται να κάνει ποτέ τίποτα η παραχωρησιούχος. Αντιθέτως δε,
έχει άλλο έργο το οποίο έχει αναλάβει σε άσχετο τοπικά χώρο,
όπου θα µεταφέρει πρόδηλα τα κονδύλια που θα εισπράττει από
έναν άλλο χώρο. Και αυτό παραβιάζει το άρθρο 5 παράγραφος 7,
υποπαράγραφος η’ της 2006/38.  Συνεπώς ποιος σας είπε ότι το
ελληνικό δηµόσιο θα πληρώσει ποινικές ρήτρες;

Κατά συνέπεια, εδώ τουλάχιστον κατά το µέρος εκείνο που η
συγκεκριµένη σύµβαση αφορά τα διόδια Σχηµαταρίου-Χαλκίδας,
πρέπει να ληφθεί ξέχωρη µέριµνα. Επαναλαµβάνω: έχει ιδιαίτερο
συµβολισµό διότι είναι δυνατόν να κατηγορηθούν και σίγουρα οι
προηγούµενοι κατηγορούνται ότι αυτή η σύµβαση αποτέλεσε καθ’
υποψίαν δώρο προς τους εργολήπτες για άλλο τόπο. Δηλαδή ενώ
έχω εκτελέσει ένα έργο εδώ, στο δίνω έτοιµο, παρ’ το  από εδώ,
γιατί πάνε πολλοί στην Εύβοια και είναι κοντά, να τα πας αλλού. 

Δεν µπορούµε αυτό να το επιτρέψουµε. Σας λέω ότι ο ευβοϊκός
λαός θα είναι απέναντι -να το γνωρίζετε- έστω και µισό ευρώ να
µπει! Δεν τίθεται θέµα. Εάν τα διόδια αυτά τα έβαζε το ελληνικό
δηµόσιο µόνο για τη χρήση και τη συντήρηση, µε ανάρτηση ετή-
σιου πίνακα κόστους–δαπανών, θα το συζητούσαµε. Όµως εδώ
πάει να γίνει κάτι διαφορετικό. Να το γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ,
ότι θα είµαστε απέναντι σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε
Μαυραγάνη. Έχει γνώσεις και ευγενές πάθος ο κύριος συνάδελ-

φος. 
Ορίστε, απαντήστε, κύριε Υπουργέ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Κύριε Μαυραγάνη, ξέρετε
ότι τις συµβάσεις τις ενέκριναν και ευρωπαϊκά όργανα, κατά πα-
ράβαση της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ: Κακώς τις ενέκριναν. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Το λέω αυτό για να σας
απαντήσω σ’ αυτό που ρωτήσατε, πώς δηλαδή θα πληρώνουµε
ρήτρες όταν έχουµε συµβάσεις. Θα πληρώνουµε ρήτρες. Η δικα-
στική προσφυγή οποιουδήποτε, ακόµα και της χώρας, ενάντια σ’
αυτό είναι µια άλλη ιστορία. Από τις συµβάσεις είµαστε δεµένοι. 

Θέλω να πω ότι δεν είναι η µόνη περίπτωση. Το έργο «Αθήνα-
Υλίκη» έγινε επίσης µε κρατικά χρήµατα. Πριν λίγο καιρό –και µά-
λιστα κάποιοι «ευγενείς καλοθελητές» θέλησαν να το χρεώσουν
στην Κυβέρνηση- έγινε το ίδιο µε τµήµα του έργου στη Φθιώτιδα.
Το ίδιο ισχύει και για το έργο «Αθήνα-Κόρινθος». Και αυτά έχουν
δοθεί. Δεν είναι η µόνη περιοχή όπου έχει γίνει αυτό το έγκληµα.
Εγώ καταλαβαίνω την οργή σας και την οργή όλων µας, να έχουν
δοθεί τµήµατα του αυτοκινητοδρόµου µε χρήµατα του ελληνικού
λαού και αυτήν τη στιγµή τα έσοδα να πηγαίνουν αλλού. Το ίδιο
σας θυµίζω ότι είχε προγραµµατιστεί να γίνει µε την Εγνατία. Για
ιδιωτικοποίηση είπαν πριν λίγους µήνες και µάλιστα µε αντίστοιχο
σύστηµα. 

Θέλω λοιπόν να πω το εξής και αυτό είναι δέσµευση. Σε περί-
πτωση που δεν τελεσφορήσουν οι διαδικασίες και οι διαπραγµα-
τεύσεις -που πιστεύω ότι θα ξεκινήσουν τον επόµενο µήνα- έχουµε
και εσείς και τα κινήµατα πολιτών τα οποία εδώ και πολλά χρόνια
έχουν αντισταθεί σε τέτοιου είδους συµβάσεις να κάνουµε άλλου
είδους ενέργειες. Λίγη πίστωση χρόνου χρειαζόµαστε, γιατί έχω
την αίσθηση ότι µάλλον θα πάµε καλά, όχι για κανέναν άλλο λόγο:
δεν νοιάζουν την κοινωνία τόσο πολύ αλλά πραγµατικά είναι και
τα έργα σε αδιέξοδο µε το σύστηµα που έχει επιλεγεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. Αποδεσµεύεστε για σήµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε υψηλές επισκέψεις από
την όµορφη Θεσσαλονίκη.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά
θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα µαθήτριες και µαθητές και
τέσσερις συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το 29ο Δηµοτικό Σχολείο Θεσ-
σαλονίκης. 

Σας καλωσορίζουµε. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο, υγεία και
αγώνα για το καλό της πατρίδας. Να είστε καλά!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Εισερχόµαστε, στην ανάπτυξη της τελευταίας για σήµερα επί-

καιρης ερώτησης. Είναι η τέταρτη µε αριθµό 98/15-4-2015 δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου του Πανελληνίου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε την ανησυχητική αύξηση εισερχοµένων µεταναστών.

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Νικόλαος Βούτσης.
Κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο παρακαλώ για να αναπτύξετε

την επίκαιρη ερώτηση.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Όταν έγραφα αυτή την ερώτηση πριν από µερικές µέρες δεν

φανταζόµουν ότι σήµερα θα είχαµε αυτό το θλιβερό γεγονός στη
Ρόδο. 

Η ερώτηση αφορά στην ανησυχητική αύξηση των εισερχοµένων
πάσης φύσεως µεταναστών ή προσφύγων στη χώρα. Η ανησυχη-
τική αύξηση των µεταναστών βλάπτει και τον τουρισµό µας. Σή-
µερα πρώτη είδηση σε όλα τα διεθνή δίκτυα είναι ότι σχεδόν µέσα
στην πόλη της Ρόδου πνίγηκαν τρεις άνθρωποι από ένα δουλεµ-
πορικό πλοιάριο το οποίο εγκατέλειψαν οι δουλέµποροι στην τύχη
του. Το παρέσυραν τα κύµατα και αντί να το πάνε στην αµµώδη
παραλία το πήγαν στην ακτή µε αποτέλεσµα ένα παιδάκι να πνιγεί
σήµερα. 
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Αυτοί οι αριθµοί θα αυξάνονται. Η Ευρωπαϊκή Ένωση η οποία
προασπίζεται κυρίως από εµάς, την Ιταλία και την Ισπανία από την
είσοδο µεταναστών, θα πρέπει να λάβει υπ’ όψιν της ότι οι αριθµοί
αυξήθηκαν. Οι αριθµοί αυξήθηκαν, κύριε Πρόεδρε, γιατί όπως ξέ-
ρετε οι προσπάθειες ανατροπής από ισχυρές κυβερνήσεις των κυ-
βερνήσεων του Ιράκ, της Λιβύης και της προσπάθειας στη Συρία,
επέφεραν αυτά τα γεγονότα.         

Και οι κυβερνήσεις αυτές είναι υπεύθυνες, αν µη τι άλλο, για τις
παράπλευρες απώλειες και θα πρέπει να πληρώσουν. Δεν µπορεί
να πληρώνουν τα φτωχά κράτη του Νότου και ειδικά η Ελλάδα, η
οποία βρίσκεται υπό πτώχευση.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι το θέµα είναι µείζον και η ερώτηση
η δική µου παίρνει ιδιαίτερη σηµασία γιατί ρωτώ τι µέτρα θα ειση-
γηθεί η Κυβέρνηση διά του αρµοδίου Επιτρόπου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, όχι απλώς για να λυθεί το πρόβληµα –που αυτό θα είναι
το σωστό- αλλά για να υπάρξει κυρίως µια ανάσχεση ή ανασχετικά
µέτρα και ειδικότερα, ποια είναι η προστασία και η υποστήριξη των
νησιών του Αιγαίου που βρίσκονται στην παραµεθόριο περιοχή και
αντιµετωπίζουν καθηµερινά σχετικά προβλήµατα µε πενιχρά ή ανύ-
παρκτα µέσα και υποδοµές.

Παράκληση, λοιπόν, ο Υπουργός να µας ενηµερώσει και να ενη-
µερώσει τη Βουλή πού ακριβώς πάµε σε αυτήν τη φάση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Κρεµαστινέ.

Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός κ. Νικόλαος Βούτσης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής

Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Κρεµαστινέ, πράγµατι
δίνετε την ευκαιρία να κάνουµε µια συγκεκριµένη τοποθέτηση -συ-
νολική θα έλεγα- γι’ αυτό το ζήτηµα. 

Θέλω να σας πω ότι αυτές τις µέρες εξελίσσονται πολλές συ-
ναντήσεις και συζητήσεις στο εσωτερικό της χώρας -αρκετές από
αυτές δεν είναι ανακοινώσιµες- συζητήσεις διυπουργικές και µε
την παρουσία του Πρωθυπουργού προ εβδοµάδας κι ενδιάµεσες
µε όλα τα στελέχη των Λιµενικών Αρχών, µε παράγοντες από όλες
τις πλευρές και απ’ όλα τα Υπουργεία που σε συνεννόηση και σε
συζήτηση και µε την Ένωση Περιφερειών και την Κεντρική Ένωση
Δήµων συζητάνε την εκπόνηση άµεσα -εννοώ εντός της εβδοµά-
δας- ενός εθνικού σχεδίου για την αντιµετώπιση, την απορρόφηση
-αν θέλετε- ενός πολύ κρίσιµου ζητήµατος του οποίου τις διαστά-
σεις θέσατε κι εσείς.

Θέλω να πω ότι λυπάµαι διότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση της
χώρας όλες τις τελευταίες µέρες, ακόµα και σήµερα που είχαµε
αυτά τα δραµατικά νέα, τα ναυάγια για εκατοντάδες νεκρούς στη
Μεσόγειο, αντί να σκύψει πάνω στο πρόβληµα και να δει τη διά-
στασή του, δηλαδή ότι έχει µια ευρωπαϊκή διάσταση και έναν µεί-
ζονα χαρακτήρα, επιδίδεται σε µικροκοµµατικές αντιπαραθέσεις
σε µια ατελείωτη πολιτική εθελοτυφλία στα όρια του πολιτικού κυ-
νισµού. 

Εµείς έχουµε πει ότι δεν είναι η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ που ενθάρ-
ρυνε στο να υπάρχει αυτό το κύµα σήµερα των προσφύγων, όπως
λέει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Διότι αυτό το κύµα, όπως είδατε,
πολλαπλάσιο σκάει πάνω στην Ιταλία, πάνω στην Ισπανία, πάνω σε
όλες τις χώρες. Οι πόλεµοι, όπως πολύ σωστά είπατε, µέχρι και τα
κλιµατικά φαινόµενα στη σύγχρονη εποχή και οι εµφύλιοι και οι
εξωτερικές παρεµβάσεις, δηµιουργούν αυτήν την κατάσταση η
οποία είναι δραµατική και µπορεί να εξελιχθεί για όλους, και γι’ αυ-
τούς τους πληθυσµούς αλλά και για την Ευρώπη, στο µεγαλύτερο
πρόβληµα, ίσως, της εποχής µας. 

Μιλάµε για µερικά εκατοµµύρια που ήδη είναι µε την έννοια των
εν δυνάµει, δυναµένων να αποκτήσουν το στάτους του πρόσφυγα
και τα οποία βρίσκονται σε Τουρκία, Λίβανο, Ιορδανία και ταυτό-
χρονα από την ατυχή κατάληξη της λεγόµενης «Άνοιξης» στη
Λιβύη και στην υποσαχάρια περιοχή, έχουµε επίσης, µερικά εκα-
τοµµύρια.

Είδαµε µε ενδιαφέρον ότι οι Ευρωπαίοι ηγέτες καθώς προσπα-
θούν να ξυπνήσουν ή να δείχνουν ότι ξυπνούν, χρησιµοποίησαν,
κύριε Πρόεδρε, την έννοια, ότι αυτοί λέει «έρχονται από τα δου-
λεµπορικά, είναι των δουλεµπόρων που τους φέρνουν. Αν χτυπή-
σουµε το δουλεµπόριο δεν θα υπάρχουν αυτές οι ροές». 

Με συγχωρείτε, αλλά όλοι αυτοί οι χιλιάδες άνθρωποι ξέρουν
ότι τρεισήµισι χιλιάδες ήταν µόνο οι νεκροί στη Μεσόγειο το 2014

και παρ’ όλα αυτά παίρνουν τα παιδάκια τους, επειδή δεν θέλουν
να ζήσουν εκεί, δεν µπορούν να ζήσουν σε αυτές τις χώρες από
τις οποίες προέρχονται και διακινδυνεύουν να γίνουν τα νέα θύ-
µατα. 

Γνωρίζουν και για τα νέα θύµατα και παρ’ όλα αυτά µπαίνουν
στα καράβια των δουλεµπόρων. Μην βλέπουµε, λοιπόν, το δά-
χτυλο. Κι εσείς, είστε άνθρωπος, ο οποίος έχει µία ευρύτητα κι
έναν ορίζοντα πολύ µεγάλο. Είχαµε θύµατα και στη Ρόδο πράγ-
µατι. Έχουµε κάνει µεγάλες προσπάθειες στο βόρειο και νότιο Αι-
γαίο. 

Αν δείτε τα νούµερα ‘13 µε ‘14, ‘14 µε ‘15, είναι αυξητική η πο-
ρεία, λόγω της κατάστασης στη Συρία. Τώρα, όµως, είναι περισ-
σότερο αυξητική η πορεία µέσα στο 2015. Είχαµε στο βόρειο µεν
Αιγαίο αρκετούς χώρους που ήταν δυνατόν να γίνουν τα πρώτα
κέντρα, όπου για δύο ή τρεις ηµέρες γίνεται η καταγραφή, λαµ-
βάνονται τα µέτρα υγιεινής και ύστερα προωθούνται προς τον
ηπειρωτικό κορµό, όπου εκεί πλέον τα µέτρα είναι διαφορετικά.
Μερικά εξ αυτών τα έχουµε ανακοινώσει, κάνοντας µεγάλη προ-
σπάθεια για το κρίσιµο ζήτηµα που είπατε και το τουριστικό και
του κοινωνικού ιστού σ’ αυτά τα νησιά να µην παραµένουν αρκετές
ηµέρες ούτε να είναι στα κέντρα των πόλεων.

Για το νότιο Αιγαίο δεν υπήρχαν καθόλου αυτές οι υποδοµές.
Παρ’ όλα αυτά νησί προς νησί -κι έχουµε κάνει αυτήν την εξέταση
σας λέω, µέσα από πολλές συσκέψεις- σιγά σιγά διαµορφώνονται
οι υποδοµές, έτσι ώστε να είναι δυνατόν να είναι η γέφυρα σε
σχέση µε τον ηπειρωτικό κορµό. Θα πάρουµε και µέτρα ακόµα
ίσως και για ειδικό πλοίο, το οποίο θα περνάει απ’ όλα αυτά τα
νησιά σε πολύ λίγες ηµέρες να παίρνει αυτόν τον κόσµο. 

Σε κάθε περίπτωση και µε την αύξηση που πρέπει να υπάρχει
των δυνατοτήτων του Λιµενικού και των άλλων δυνάµεων που µπο-
ρούν να λειτουργήσουν προληπτικά και αποτρεπτικά σε καµµία πε-
ρίπτωση βέβαια -και αυτό δεν είναι στην ηθική των δικών µας
δυνάµεων να λειτουργήσουν- διακινδυνεύοντας τις ζωές των αν-
θρώπων που βρίσκονται µέσα στις βάρκες, αλλά που µπορούν να
λειτουργήσουν σε µια τέτοια κατεύθυνση, έτσι ώστε να γίνει πιο
δύσκολο για τους δουλεµπόρους να φέρουν τον κόσµο και προς
αυτήν την κατεύθυνση θα πρέπει να πάρουµε µέτρα. Χρειάζονται
αρκετά χρήµατα προς τούτο. 

Νοµίζω πως έχει ξεκινήσει συνεννόηση και µε τον κ. Αβραµό-
πουλο. Μόλις πριν λίγο τελείωσαν την έκτακτη σύσκεψη των
Υπουργών στο Λουξεµβούργο, όπου µας εκπροσώπησε η αρµόδια
Υπουργός κ. Χριστοδουλοπούλου για τη µετανάστευση. Θα φέρει
όλα τα συµπεράσµατα και θα έρθει και ο ίδιος ο Επίτροπος στο
τέλος της εβδοµάδας, αφού πάει κι από Ισπανία κι από Ιταλία και
θα διαµορφώσουµε από κοινού το τελικό εθνικό σχέδιο αντιµετώ-
πισης αυτής της κρίσιµης κατάστασης µε βοήθειες και συνέργειες
και συνεπικουρίες κι από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε να ανταπο-
κριθούµε στα θέµατα, τα οποία θέσατε µε αφορµή και επίκεντρο
τη Ρόδο. 

Τελειώνοντας, όµως, θέλω απ’ αυτό το Βήµα να πω αυτό το
οποίο είχαµε πει και προ τριετίας. Δυστυχώς, κύριε καθηγητά και
κύριε Κουτσούκο, θα πω για ώτα µη ακουόντων. Γνωρίζετε πολύ
καλά σε ποιους αναφέροµαι, σε ποιες πτέρυγες της Βουλής. Είναι
πανευρωπαϊκό το ζήτηµα. Το θέµα αυτό, των µεταναστευτικών
ροών έρχεται από το µέλλον. Δεν είναι θέµα το οποίο µπορείς να
λήξεις, να το περαιώσεις µε ορισµένα µέτρα ή βάζοντας διάφορα
τείχη διαφόρων ειδών και αφορά όλες τις ευρωπαϊκές χώρες, οι
οποίες κώφευαν και συνειδητά ήθελαν οι χώρες του Νότου και ιδι-
αίτερα η πατρίδα µας -που είναι στο πιο κρίσιµο γεωπολιτικό ση-
µάδι της Ευρώπης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης- να γίνουν
αποθήκες ψυχών και ανθρώπων που µάλιστα σε συνθήκες οικονο-
µικής κρίσης επέτειναν και για τους ίδιους αλλά και για τον κοινω-
νικό ιστό προβλήµατα. 

Η γραµµή µας ήταν σαφής, την έχουµε πει εδώ και τρία χρόνια,
την έχουµε επαναλάβει δεκαπέντε φορές, την είπε και ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός στις προγραµµατικές δηλώσεις: ανάληψη ευθυ-
νών, µέρισµα ευθυνών µέσα από διακρατικές πανευρωπαϊκές συµ-
φωνίες πολύ πέραν από τα υποκριτικά Δουβλίνο Ι, ΙΙ, ΙΙΙ και πολύ
πέραν από τις χρεώσεις και τις δεσµεύσεις της Σένγκεν. Μία και-
νούργια στρατηγική συµφωνία, όπου οι χώρες ανάλογα µε την οι-
κονοµική και κοινωνική τους κατάσταση και ανάλογα µε τα θέλω
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όσων θέλουν να πάνε εκεί και τις εργασιακές συνθήκες, να µπο-
ρούν σε κάθε φάση να αναλαµβάνουν το «φορτίο» -βάλτε το σε ει-
σαγωγικά γιατί µιλάµε για ανθρώπους- που τους αναλογεί. 

Και αυτό να γίνεται καθαρά, διαφανώς, µε χαρτιά, µε κατα-
γραφή, µε υγειονοµικούς όρους, µε ανθρωπισµό, µε αλληλεγγύη
και µε αποφυγή, βεβαίως, ζητηµάτων ασφάλειας σε σχέση και µε
τις τελευταίες ασύµµετρες απειλές. 

Αυτή ήταν η στρατηγική. Αντ’ αυτής, επί τρία χρόνια ακούγαµε
διάφορα απίστευτα πράγµατα –επαναλαµβάνω- που δυστυχώς
µόνο πολιτικό κυνισµό εξέφραζαν.

Ελπίζω πως τώρα, αλλά φοβάµαι µε χιλιάδες θύµατα µπροστά
µας, θα γίνει δυνατόν όλες οι πτέρυγες -και όχι µόνο οι πτέρυγες
που ήταν ευαίσθητες και ιστορικά, παραδοσιακά, µε την έννοια της
κουλτούρας για αυτά τα ζητήµατα- να δουν διαφορετικά τα πράγ-
µατα και να υπάρξει και µία λύση για τη χώρα µας, την οποία από
κοινού και θα εκπονήσουµε και θα εφαρµόσουµε και αυτή είναι η
θέλησή µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για τη µεγάλη ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Φαίνεται ότι έχουµε µπει στη συναρπαστικότερη έξαρση του ογ-

κοδέστερου προσφυγικού και µεταναστευτικού ρεύµατος, µετά
τον πόλεµο και αυτό το ρεύµα βρίσκει την Ευρώπη και τις επιµέ-
ρους πολιτείες ανέτοιµες σε δοµές και µέσα να το αντιµετωπίσουν. 

Κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Εκείνο που θα ήθελα να πω είναι ότι χαίροµαι ιδιαίτερα για τις

συσκέψεις και ειδικά των Πρωθυπουργών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, αλλά όπως ξέρετε οι συσκέψεις δεν καταλήγουν πάντοτε σε
πρακτικά και επιτυχηµένα µέτρα. 

Κύριε Υπουργέ –σας το είπα κατ’ ιδίαν και θέλω να το πω και δη-
µόσια διότι το πιστεύω- το τείχος που έφτιαξε η FRONTEX στον
Έβρο, αποδεδειγµένα έφερε εντυπωσιακή ελάττωση των εισερ-
χοµένων, δια του Έβρου, στη χώρα. Την ίδια, όµως, χρονική πε-
ρίοδο, άρχισε να αυξάνεται το κύµα προς τα νησιά, γιατί εκεί δεν
υπήρχε το ανάλογο τείχος. 

Είπα, λοιπόν, στον κύριο Υπουργό ότι θα πρέπει η FRONTEX να
«επεκτείνει» το τείχος και προς τα νησιά. Δηλαδή, να µας δώσει
τις υποδοµές εκείνες, πλοία µε GPS και ραντάρ, που να µπορούν
να εντοπίσουν µόλις ξεκινούν τα δουλεµπορικά τι ακριβώς πλοία
είναι. Διότι τα σύγχρονα GPS σου δίνουν και τον τύπο του σκά-
φους. Εκεί που δεν θα δώσουν τον τύπο, θα είναι τα δουλεµπορικά.
Σου λένε ποιο σκάφος είναι, το όνοµά του, τι φορτίο έχει, µε τι τα-
χύτητα κινείται. Είναι το σύστηµα Navigator. 

Αυτό πρέπει, κατά τη γνώµη µου, να το υιοθετήσουµε άµεσα,
διότι αυτοµάτως οι δουλέµποροι θα αρχίσουν να ανησυχούν. Διότι
αυτό που έγινε στη Ρόδο είναι ότι άφησαν το πλοίο στην τύχη του,
µέσα σχεδόν στην πόλη της Ρόδου,  για να µη συλληφθούν οι ίδιοι.

Εάν, λοιπόν, τους είχαµε εντοπίσει –διότι η απόσταση από τις
τουρκικές ακτές είναι από δέκα έως δεκαπέντε µίλια, ανάλογα µε
το σηµείο της Ρόδου που πλησιάζει- αυτοί δεν θα είχαν έρθει και
θα είχαν σωθεί οι άνθρωποι. 

Έχω, λοιπόν, την εντύπωση ότι στα µέτρα που εισηγείται η Κυ-
βέρνηση πρέπει να εισηγηθεί και αυτό και πιστεύω ότι θα είναι
πρακτικό και αποτελεσµατικό. 

Όσον αφορά το γενικότερο πρόβληµα, όπως είπε και ο κύριος
Πρόεδρος, το θέµα δηλαδή της µετανάστευσης, ιστορικά αποδει-
κνύεται ότι όταν υπάρχουν κοινωνικές αναστατώσεις, όπως αυτές
που υπάρχουν σήµερα στη Μεσόγειο, έχουµε κύµα µεταναστευ-
τικό. 

Εάν, όµως, το αφήσουµε έτσι, εάν δεν έχουµε δηλαδή µέτρα

ανάσχεσης, αυτό το κύµα θα γίνει τσουνάµι. Διότι όπως είπε και ο
Υπουργός, υπάρχουν δυόµισι εκατοµµύρια άνθρωποι στην Τουρ-
κία. Αυτοί τι θα κάνουν; Εάν πιστέψουν ότι υπάρχει κάποιος τρόπος
να φύγουν προς πάσα κατεύθυνση, θα φύγουν.

Εάν, λοιπόν εµείς είµαστε η «εύκολη» πύλη εισόδου, θα έρθουν
προς εµάς. Εάν είναι άλλες χώρες, θα πάνε σε άλλες χώρες. Το
φαινόµενο υπάρχει. Τουλάχιστον, ας προστατεύσουµε τη χώρα,
µία χώρα που σήµερα είναι υπό πτώχευση -το λέω αυτό και επι-
µένω- διότι δεν έχει την οικονοµική δυνατότητα να αντέξει και να
κάνει ανθρωπιστική προσπάθεια και ανθρωπιστική δράση γι’ αυ-
τούς τους δυστυχείς ανθρώπους. 

Εγώ, πραγµατικά, συγκλονίζοµαι στη σκέψη ότι έχασε σήµερα
τη ζωή του στη Ρόδο µε αυτόν τον τρόπο ένα παιδί, εκτός από τους
άλλους δύο. Όχι ότι αυτό είναι µικρότερης σηµασίας βέβαια, αλλά
ήταν ένα παιδάκι. 

Πρέπει να τους βοηθήσουµε µε όλους τους τρόπους και πρέπει,
κύριε Υπουργέ, οπωσδήποτε να πορευθούµε µε πρακτικά µέτρα.
Να το πείτε και στον κ. Αβραµόπουλο, ο οποίος πρέπει και αυτός
να σκεφτεί πρακτικά.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Κρεµαστινέ.

Επιθυµεί ο αξιότιµος κύριος Υπουργός να απαντήσει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής

Ανασυγκρότησης): Για µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αναγνωρίζουν όλοι ότι αυτές οι ροές διαµορφώνονται από φτώ-

χεια, ανέχεια, εµφύλιους πολέµους και µεγάλες στρατιωτικές
επεµβάσεις που γίνονται. Διαλύονται κράτη στη γειτονιά µας, όπως
η Συρία, το Ιράκ, δηλαδή µεγάλα, ιστορικά κράτη. Πράγµατι, λοι-
πόν, βρισκόµαστε σε µία ιστορική τοµή που θα πρέπει µε έναν ορί-
ζοντα πολύ διαφορετικό να δούµε το σύνολο αυτών των
ζητηµάτων. 

Η FRONTEX ξέρετε ότι δεν συµµετέχει σε επιχειρήσεις, το ξέ-
ρετε καλύτερα από εµένα, αλλά επικουρεί επιχειρησιακά, τεχνο-
λογικά κ.λπ.. Ίσως δεν θα έπρεπε από µικροφώνου να το πω, αλλά
σας το λέω ότι εκκρεµεί πολύ καιρό αίτηµα του Λιµενικού µε κον-
δύλια προς την Ευρωπαϊκή Ένωση τα οποία έχουν, εδώ και ένα
και ενάµιση χρόνο, επικυρωθεί, εγκριθεί και τα οποία δεν δόθηκαν
και δεν δίνονται για επιπλέον σκάφη και για επιπλέον διασωστικά
µέσα.

Αυτό που αφορά εµάς, λοιπόν, πέρα από τα χρήµατα αν έρθουν
από εκεί και τα επιπλέον σκάφη κ.λπ., είναι ιατροί, νοσηλευτές,
υγειονοµικό προσωπικό, ψυχολόγοι, µια ενίσχυση οπωσδήποτε
του Λιµενικού. Αντιλαµβάνεστε ότι όταν η χώρα έχει είκοσι πέντε
εκατοµµύρια τουρίστες και τόσα λιµάνια, το να είναι οι ίδιοι οι λι-
µενικοί οι οποίοι κάνουν τις διασώσεις, που από το πρωί πρέπει να
καταγράφουν και να καταβιβάζουν τον κόσµο και τα αυτοκίνητα
είναι µια τρέλα. Οι άνθρωποι βρίσκονται σε δραµατική κατάσταση.

Άρα, λοιπόν, αν αυτό ως Κυβέρνηση πρέπει να το αναλάβουµε
-και πρέπει σίγουρα να το αναλάβουµε ως κόστος- είναι να υπάρ-
ξουν ειδικές πολιτικές αυτήν την στιγµή και κατ’ εξαίρεση πολιτικές
για να υπάρξει αυτή η πολλαπλή ενίσχυση προς τα νησιά την οποία
και θα δώσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ, κύριε Κρεµαστινέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολο-
κληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 21.28’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Πέµπτη 23 Απριλίου 2015 και ώρα 09.30’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο:
ανάγνωση αναφορών και συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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